
 مشكلات تخصيص ارز دارويی 
حل نشده است

 با كارت قرمز مجلس
 كار فاطمي امين در ساختمان سميه 

 به پايان رسيد

موافقان ومخالفان استيضاح چه گفتند؟ 

 دو جوابيه معاونت پارلماني رييس جمهور
 به دو گزا رش »تعادل« درباره استيضاح 

شكست 
لابي ها

يادداشت-4

تبيين جايگاه بخش دولتي  و بخش خصوصي 
بحث جايگاه بخش خصوصي 
و حوزه اثر اي��ن بخش در حوزه 
صنعت احداث كش��ور از جمله 
صنعت نفت همواره مورد بحث 
دولت هاي مختلف بوده است. 
هم��واره و به هن��گام رجوع به 
جايگاه بخش خصوصي در مقام 
فعالان اقتصادي دولتمردان با 
تمام قد اعتق��اد دارند كه گ��ذار از چالش ه��اي موجود و 
گريبانگير در همه زمينه ه��ا من جمله پروژه هاي صنعت 
احداث كشورتنها گذر از مسير و به كارگيري تمام امكانات 
بخش خصوصي ميباشد، ولي باز مشخص نيست در عمل 
به كدامين دليل و علي رغم تاكيدات روشن و پيوسته مقام 
معظم رهبري در اين مورد خاص و ساير مسوولان بلندپايه 
نظام در هر سه قوه مقننه، مجريه و قضاييه و علي رغم وجود 
شفافيت قوانين بالادستي باز بخش خصوصي در عمل به 
گوشه رانده شده و به دست فراموشي سپرده مي شود؟  به 
نظر مي رسد همه فعالان و شاغلان در صنعت احداث كه به 
نحوي دغدغه اينده جمهوري اسلامي را دارند بايستي اعتقاد 
و ايمان داشته باشند كه براي رفع مشكلات و معضلات كشور 
و برون رفت از آن بايستي حداقل نه محدود به آنها الزامات زير 
را پذيرا بوده و به واقع در مسير حل و فصل آنها حركت نمايند .
1- بسيار روشن اس��ت كه اقتصادهاي دولتي من جمله 
اقتصاد ابر قدرت دولتي ش��رق در سطح جهاني و در 100 
سال گذشته با شكست و فروپاشي كامل، جدي و غيرقابل 
باوري مواجه شد و نه تنها اين فروپاشي النهايه به از بين رفتن 
كامل حيثيت اين كش��ورها منجر گرديد و انواع فشارها و 
محروميت هاي اقتصادي، اجتماعي و سياسي به شهروندان 
خود نيز وارد نمودند. بلكه بازسازي شرايط موجود و حاضر 
آنها براي رسيدن به كشورهاي هم تراز در حوزه مقابل در 
بلوك غرب شايد به راس��تي يا امكان پذير نبوده يا حداقل 
براي ترميم اقتصاد آنها نياز به سال هاي متمادي زمان ديگر 
لازم مي باش��د. مثال بارز و روشن اين پديده غير معقول و 
غير مطلوب اقتصادي / اجتماعي در حال حاضر مقايس��ه 
دو بخش ك��ره از منظرهاي مختلف اجتماعي، فرهنگي، 
سياسي، اقتصادي براي دو جامعه اي است كه اين دو جامعه 

از يك خون ب��ه وجود آمده اند و با يك مرام و فرهنگ برادر 
و خواهر هم هس��تند. چه شد كه چنين تفاوت فاحش در 
اين دو بخش سرزميني به دو پاره بعد از جنگ جهاني دوم 
اتفاق افتاده است؟ به تحقيق دلايلي از منظرهاي اقتصادي 

و سياسي در اين حوزه ديده مي شود .
2- وقت آن رسيده اس��ت كه دولتمردان نظام فعالان در 
حوزه هاي قواي مقننه و مجريه البته با كمك و همفكري 
بخش خصوصي و دانش��گاهي علل جه��ش بي مهاباي 
انجام شده درسه دهه گذشته كشورهايي همچون برزيل، 
 )G20 هند، ك��ره، تركيه، مالزي )بعضي از اعض��اي گروه
را بررس��ي و نتايج مثبت آن را براي كشورمان الگوسازي 
)Customized( نماين��د ؟ اي��ن در حالتي اس��ت كه 
كشورهاي اشاره ش��ده فوق الذكر عموما بدون هيچ گونه 
منابع خدادادي زير زمين، روي زمين و دريا، هوا كه به وفور 
در كشور ما قرار دارد، به درجات بسيار بالا و رفيع در نظامات 
جهاني در حوزه هاي مختلف اقتصاد، فناوري و بعضا سياسي 

رسيده اند چرا ما نه؟ 
3- در جلسات، كنفرانس ها، سمينارها بعضا توسط پاره اي 
ازمسوولان دولتي خرده به بخش خصوصي گرفته مي شود 
كه بايستي همت نمايد، كمر را ببندند و با تجميع امكانات 
خود مستقيما سرنوشت اجراي پروژه ها را به دست گيرند. 

در ابتدا به ظاهر اين ادعا صحيح اس��ت ولي سوال بخش 
خصوصي اين اس��ت كه آي��ا بدون كمك و پش��تيباني 
بخش مقابل خصوصا قواي مقننه، مجريه و حضور عملي 
سيستم هاي مالي و اعتباري در كشور چنين امكاني براي 
بخش خصوصي متصور و امكان پذير است؟ به عنوان مثال 
بخش خصوصي كش��ور كره جنوبي و خصوصا تركيه در 
كنار كشور ما، خود و به صورت جداگانه در سه دهه اخير 
به اين درجات رسيده اند؟ و جزو گروه G20 قرار گرفتند؟ 
قطعا پاس��خ منفي است ما در سال هاي اخير حتي شاهد 
پشتيباني هاي بي  قيد و شرط توسط دولت هاي اين كشورها 
از پيمان كارانشان براي حضور در پروژه هاي حداقل نفتي، 
گازي در كشورمان حتي تا مرحله Damping بوده ايم. 
4- پيمانكاراني همچون شركت هيوندايي كره اي كه در 
شرايط حال داراي نام و آوازه بلندي در جهان و در كشور ما 
ادامه در صفحه 3 نيز هست، در طول دهه گذشته و... 
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نيـاز اقتـصاد ايـران

   Vol. 9  No . 2479  Mon. May 1. 2023  دوشنبه    11  ارديبهشت 1402   10 شوال 1444  سال نهم  شماره 2479  8 صفحه  قيمت:10000 تومان W W W . T A A D O L N E W S P A P E R . I R دلار
--

يورو
--

تمام سكه
33999000

شاخص بورس
2479339

 پيش بيني ها از كاهش 
ارزش جهاني دلار مي گويند

 در نشست خبري سنديكاي
صاحبان صنايع داروهاي انساني مطرح شد
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 چين، پيروز نبرد اقتصادي 
با امريكا؟

فرشته فريادرس | ماموريت كاري »رضا فاطمي 
امين« در س��اختمان سميه به پايان رسيد. دفاعيات 
و لابي های دولت به داد وزير صمت نرس��يد و مجلس 
در نهايت راي به اخراج او از كابينه داد. در پايان جلسه 
رس��يدگي به اس��تيضاح »رضا فاطمي امين«، 162 
نماينده رأي به بركن��اري او دادند و102 رأي مخالف 
اس��تيضاح، مانع پياده ش��دن وزير رييس��ي از قطار 
دولت نشدند. در جلسه استيضاح چه گذشت؟ يكي 
از حواشي مهم اين جلس��ه، ادعاي اعطاي خودروي 
شاس��ي بلند ب��ه 75 ي��ا 55 نماينده پي��ش از طرح 
استيضاح قبلي بود. اگرچه ابراهيم رييسي و فاطمي 
امين ماجراي توزيع خودروهاي شاس��ي بلند ميان 
نمايندگان را تاييد كردند، اما معتقد بودند، اين موضوع 
مربوط به دولت قبل بوده و مجلس هم زير بار اين رانت 
نرفته است. در اين نشس��ت و طبق جلسات معمول 
استيضاح، موافقان و مخالفان وزير به طرح ديدگاه هاي 
خود پرداختند و در نهايت با راي بهارس��تان، فاطمي 
امين از وزارت صمت رفتني ش��د. حال طبق قانون، 
رييس جمهور بايد يك نفر را به مدت سه ماه به عنوان 
سرپرس��ت اين وزارتخانه تعيين و در اين مدت وزير 
پيش��نهادي را به مجلس معرفي كند. حالا بايد ديد 
لايحه تاسيس وزارت بازرگاني كه در آستانه استيضاح 
وزير صمت با قيد دوفوريت راهي مجلس شد، با اخراج 
فاطمي امين از صمت، مسكوت باقي مي ماند يا اينكه 

براي چندمين بار دوباره به صحن مي آيد. 

   روز موعد
از خودرو آغاز شد و به آن هم ختم شد؛ اما اين بار نه براي 
قيمت. صورت جلسه؛ خودروهاي شاسي بلندي بود 
كه بر سر دولت ومجلس سايه انداخت و دو قوه را زير 
سوال برد. رضا فاطمي امين وزير صمت كابينه رييسي 
كه آبان 1401براي آش��فته بازار خودرو يك بار روانه 
بهارستان شده و توانسته بود راي اعتماد نمايندگان را 
كسب كند، اين بار پرحاشيه تر و با افشاگري نماينده 
تبري��ز درباره اعط��اي 75 خودروي شاس��ي بلند به 
برخي نمايندگان دوباره پايش به صحن باز ش��د. اما 
در روزهاي قبل از استيضاح دولتي ها هرچه در چنته 
داشتند براي حفظ »فاطمي امين« به ميدان آورند؛ 
»از تصويب لايحه اي با قيد دو فوريت براي آزادسازي 
واردات خودرو و ارسال آن به مجلس تا تاسيس وزارت 
بازرگاني.« پيش دس��تي بانك مركزي ه��م در ارايه 
ابلاغيه مربوط به شرايط واردات خودرو و اعلام دريافت 
مجوزهاي قانوني براي تسهيل واردات خودرو نيز در 
نوع خود قابل توجه بود. اما هي��چ كدام از اينها به كار 
فاطمي امين نيامد و نتوانست در نهايت دل نمايندگان 
را به دست بياورد. وزيري كه استيضاح قبلي اش هم 
]هفتم تيرماه س��ال گذش��ته[ با پادرمياني و فرصت 
دوماهه قاليباف رييس مجلس به تعويق افتاد. اما در 
تمامي اين ماه ها نه تنها اصلاحاتي انجام نش��د، بلكه 
اوضاع وزارتخانه و وضعيت معيشتي مردم وخيم تر هم 
شد. از اين رو، لابي ها هم ديگر نتوانست مانع از حضور 
مجددا فاطمي امين در صحن مجلس شود و استيضاح 
او يك بار ديگر در تاريخ 28 فروردين سال جاري با 40 

امضا اعلام وصول ش��د. در نهايت قرار بر اين شد كه او 
روز يكشنبه 10 ارديبهشت در مجلس حاضر شود. 

س��رانجام روز موعد فرا رس��يد و نور چشمي كابينه 
رييس��ي )به گفته منتقدان( راهي خانه ملت ش��د. 
اگرچه او اين بار هم به پشتوانه تمامي لابي هاي پشت 
پرده اميدوار بود تا يك بار ديگر بتواند مجوز سكانداري 
وزارت صمت را تمديد كند، اما نمي دانس��ت كه اين 
حضور، پاياني است بر كار او در ساختمان سميه. ابراهيم 
رييس��ي كه غايب بزرگ اين جلسه بود، پس از تذكر 
وانتقاد يكي از نمايندگان در ميانه جلس��ه استيضاح 
خودش را به بهارستان رساند تا شايد بتواند وزيرش را 

يك بار ديگر از اين مهلكه نجات بدهد. 
 در اين ميان نقش قاليباف هم كليدي بود. او آخرين 

امتياز را براي لابي دولت در اختيار رييس��ي قرار داد. 
براساس آنچه خبرآنلاين اعلام كرده: »در ادوار ده گانه 
مجلس، از بين 30 استيضاح صورت گرفته، تنها پنج 
جلسه اس��تيضاح با حضور روساي دولت وقت برگزار 
شده و 25 جلسه استيضاح بدون حضور رييس جمهور 
برگزار شده ، كه در نتيجه، تنها ۹ استيضاح به بركناري 
وزرا انجاميده و 21 مورد ديگ��ر با رأي اعتماد مجدد 
نمايندگان به وزرا روبرو شده است.« اما وزن فاطمي 
امين براي رييسي، او را به مجلس آورد، تا ضمن دفاع 
از او، كمكي باش��د براي خريدن زمان و تقويت عدم 
راي آوري استيضاح و ابقای »فاطمي امين«. بنابراين 
اگرچه حضور رييسي بنابه گفته قاليباف الزام قانوني 
نداش��ت، اما حض��ور ناگهاني و س��خنراني او، به نظر 

مي رس��يد فرصت اضافي براي آخري��ن لابي ها براي 
ابقای وزير صمت باشد. از سوي ديگر، تعطيلي مجلس 
در ساعت11.30تا ساعت 13بعداز ظهر روز گذشته، 
زمان ديگري براي لابي هاي سنگين سر ميز ناهار در 
اختيار ليدرهاي مخالفان استيضاح وزير صمت قرار داد 
تا شانس خود را براي همراهي نمايندگاني كه رايشان 

ممتنع بود، بيازمايند. 

    نمايندگان چه گفتند و چه شنيدند؟
 از گراني ومافياي خودرو و واردات آن گرفته تا گراني 
آهن، ميلگرد، س��يمان و... همگي ج��زو محورهاي 

سخنان استيضاح كنندگان بود. 

    ليست بلند رانت ها در جيب نمايندگان
موس��وي لارگاني، به عن��وان اولين نماين��ده موافق 
اس��تيضاح پش��ت تريبون قرار گرفت ودر اظهاراتي 
انتقادي تاكيد كرد كه اين هندوانه در بس��ته تو زرد 
درآمد. فاطمي امين ده ها نفر را از بيرون وزارتخانه آورد. 
برويد ببينيد چه بلايي بر سر چارت اداري وزارت صمت 
آورده است. او تاكيد كرد كه ليست بلندي از رانت ها از 

وزارت صمت در اختيار ما است. 
رسولي نژاد، ديگر نماينده موافق استيضاح هم بر عملي 
نش��دن وعده هاي خودرويي وزير صمت تاكيد كرد و 
دراظهاراتي گفت: قطعه س��از هر قيمتي كه بخواهد 
اعلام مي كند. به وعده كاهش قيمت و افزايش كيفيت 
خودرو تاكنون عمل نشده است. آقاي فاطمي اعلام 
كند اين جزو كدام برنامه ايش��ان اس��ت؟ او به موانع 
س��اماندهي بازار خودرو اشاره كرد و گفت: آقاي وزير 
گفتند كه برخي دس��تگاه ها نمي گذارند كه خودرو 
ارزان شود. امروز اعلام كنند كه اين نهادها دقيقا چه 
كساني هستند؟ او با گلايه از برنامه فاطمي امين گفت: 
در استيضاح قبلي آقاي فاطمي امين اعلام كرد برنامه 
دارم چطور ممكن است يك وزارت خانه در كمتر از 48 

ساعت برنامه بدهد؟ 

   لابي گسترده دولت براي ابقاي وزير
الله وردي، ديگر نماينده موافق اس��تيضاح هم عنوان 
كرد: وضعيت كنوني صنعت خودروس��ازي، سرمايه 
ملي را به هدر مي ده��د. وزير بايد منافع ملي را در نظر 
بگيرد نه منافع خودروسازان را. اما جناب وزير در اختيار 
دو خودروس��از كشور اس��ت. 70 درصد آلودگي هاي 
كلان شهرها مربوط به خودروها است. او به لابي گسترده 
دولت براي ابقاي وزير صمت در اين س��مت اشاره كرد 
و گفت: چطور مي ش��ود وقتي اس��تيضاح وزير مطرح 
مي شود، دولت س��ه لايحه دو فوريتي مي آورد؟ آقاي 
فاطمي امين توان اداره وزارتخانه را ندارد. قحط الرجال 
كه نيست رييس جمهور بايد مديري را بگذارد كه بتواند 
اين وزارت خانه را مديريت كند. هاجر چناراني، نماينده 
موافق استيضاح هم فاطمي امين را عامل افزايش قيمت 
خودرو دانس��ت و اعلام كرد: مي گويند بازار خودرو به 
وزارت صمت ارتباط ندارد. در بيست ماهي كه وي وزير 
صمت بود من نماينده بايد يقه چه كسي را براي گراني 
ادامه در صفحه 7 خودرو بگيرم. 

 »تعادل« عوامل اثرگذار بر قيمت ملك 
و اجاره بها را بررسي مي كند

 جدال اقتصاد ليبرال با اقتصاد اسلامي 
همچنان داغ است

قيم��ت مس��كن و اجاره به��ا در اين روزه��ا به يكي 
از دغدغه ه��اي بزرگ خان��وار ايراني تبديل ش��ده 
اس��ت. اگر چه متقاضي��ان مصرفي صرف��ا به پرش 
قيمت ها و كوتاهي دس��ت خود مي نگرند، اما برخي 
پژوهشگران، كارشناسان و رسانه ها همچنان در پي 
پاسخ به چگونگي شكل گيري قيمت ها در بازار مسكن 
هس��تند. به باور برخي كارشناس��ان، كمبود عرضه 

مسكن طي سال هاي اخير عامل اصلي و كليدي رشد 
قيمت ها است. برخي تولد قيمت ها را برآيند نيروهاي 
طرف عرضه و تقاضا مي دانند و برخي نيز واسطه هاي 
ملكي اعم از واسطه هاي حقيقي )مشاوران املاك( و 
واسطه هاي مجازي )نرم افزارها، سايت ها و آپ هايي 
كه آگهي هاي ملكي را نماي��ش مي دهند( را عامل 
صفحه 5 را بخوانيد شكل گيري قيمت ها در...  

تعادل| واكنش ها به مناظره تلويزيوني موسي غني نژاد 
و مسعود درخشان درباره اقتصاد ايران، همچنان مباحث 
طرح ش��ده در اين مناظره را داغ نگه داش��ته اس��ت. در 
تازه ترين واكنش، دكتر فرش��اد مومني، اس��تاد اقتصاد 
دانشگاه علامه طباطبايي بدون ذكر نامي از دكتر غني نژاد 
و بدون اشاره به آن مناظره تلويزيوني گفته است: »يك عده 
از سر جهل يا به خاطر مسائل ديگر مي گويند، قانون اساسي 
توس��ط القائات حزب توده نوشته است يعني مي گويند 
چندده اسلام شناس برجس��ته ما آلت دست حزب توده 
بوده اند.اين بازي ها را راه انداخته اند تا پاسخ ندهند كه نتايج 
شوك درماني مورد توصيه ش��ان چه بوده است. ما نبايد 
فريب اين جريان سازي ها را بخوريم.«  نشست تخصصي 
ارزيابي »تجربه سياست هاي اقتصادي سه دهه گذشته 
و پيشنهادهايي براي آينده« با سخنراني فرشاد مومني 
اقتصاددان و استاد دانشگاه علامه طباطبايي)ره( برگزار 
شد. استاد دانش��گاه علامه در بخشي از اين سخنراني، با 
بيان اينكه امور حاكميتي در زمينه نيازهاي مردم، مانند 
چسب عمل مي كند، گفت: صندوق بين المللي پول در 
س��ال 2022 گفته اس��ت از ميان 188 كشور جهان كه 
داده هاي در دسترس داشته اند، اندازه تعهد پذيري دولت 
ما در زمينه آموزش، مس��كن، تغذيه، سلامت، امنيت و 

زيرساخت هاي ضروري 12.5 درصد است يعني حتي از 
آن دولت شبگرد مدنظر آدام اسميت هم تعهدات كمتري 
نسبت به مردم دارد اما يك عده شيادانه مي گويند همين 
مقدار هم زياد اس��ت و بايد كمتر ش��ود. شوك درماني، 
چنين اقتصاد سياسي وحشي و بي تمدني به بار مي آورد. 
همان گزارش مي گويد تنها 5 كشور وضع بدتري از ايران 
دارند. فاصله ايران با بدترين كشور دنيا كه هاييتي نام دارد، 
تنها 2 درصد است. كاش من هم مي توانستم مانند بعضي 
روضه خوان ها روضه اي متناسب با اين ماجرا بخوانم چراكه 
با اين سياست ها در حال رها كردن مردم هستند. مهم ترين 
فلسفه هر حكومت، عرضه خدمات امنيت و عدالت است. 
وي با اشاره به روند تحولات رابطه مبادله اقتصاد كشور، 
افزود: بدترين سال عملكرد اقتصادي ايران در 10 ساله اول 
انقلاب، در سال 1367 بوده است. شاخص رابطه مبادله 
در س��ال 138۹ نسبت به سال 1367، 30 درصد سقوط 
داشته و از سال 13۹0 تا 13۹۹ حدود 34 درصد سقوط 
جديد توسط وزارت صمت گزارش شده است چون صنعت 
رانتي-  معدني را به صورت دوپينگي باد كردند. همه جاي 
دنيا صنعت بار كل سيستم را مي كشد و اصلا انگار نه انگار 
چنين اتفاقي براي صنعت ما رخ داده و وابس��تگي ما به 
ادامه در صفحه 6 خارجي ها را افزايش مي دهيد.  

 3 توصيه به سياست گذاران 
بازار مسكن

 پاسخ مومني 
به اظهارات غني نژاد

درس هاي يك استيضاح 
وزير صمت بركنار ش��د . اما اگر هم مي ماند هم فرق چنداني نمي كرد. چرا كه مشكل جاي 
ديگري است . جايي كه آقاي رييسي در جلسه دفاع از وزير صمت در موضوع خودرو به گوشه اي 
از آن اشاره كرد و اينكه نهادي هاي مختلف اعم از مجلس، شوراي رقابت و ...هريك ساز خود را 
مي زنند و جايي كه نمايندگان مخالف وزير از نبود تصميم گيري واحد در دولت انتقاد مي كنند. 
وقتي راهبرد و برنامه و سياست منسجم مشخصي براي تحقق توسعه صنعتي وجود ندارد غير از 
اين باشد جاي تعجب است، آن هم در وزارتخانه عريض و طويل متولي اين امر يعني »صنعت، 
معدن و تجارت«. وزارتخانه اي كه به واسطه وظايف و مسووليت ها و سبد كالاها و خدماتي كه 
از سوي اين وزارتخانه و شركت ها و بنگاه هاي وابسته و مرتبط با آن عرضه مي شود بيش از هر 
ادامه در صفحه 7 وزارتخانه اقتصادي ديگري در تماس با جامعه و مورد قضاوت كارشناسان است.   

حسين حقگو

يادداشت-1

خودرو و تغييرات مديريتي
همانطور كه ما در سال هاي گذشته بارها اعلام كرده ايم، وضعيت صنعت خودرو لزوما به رفت 
و آمد مديران ربطي ندارد و تصميمي در سطح كلان بايد از سوي دولت ها گرفته شود كه 
وضعيت در اين بخش تغيير كند. در اين چارچوب اگر ما از قيمت گذاري دستوري عبور نكنيم 
و فشاري كه بر خودروسازان و توليدكنندگان وجود دارد برطرف نشود، قطعا كار با چالش هاي 
مختلفي ادامه پيدا خواهد كرد كه در نهايت به ضرر توليد و البته به ضرر مصرف كنندگان 
نهايي تمام مي شود. آخرين آمارهاي اعلام شده از سوي پليس نشان مي دهد كه در حال 
حاضر بيش از 28 ميليون خودروی فعال در كشور در حال تردد هستند. از سوي ديگر تنها 
در سال گذشته بيش از هفت ميليون معامله خودرو در سراسر كشور انجام شده است. اين 
ادامه در صفحه 6 موضوع نشان مي دهد كه مردم در بازار آزاد با قيمت هاي موجود در حال معامله هستند و... 

محمدرضا نجفي منش

يادداشت-2

استيضاح و بازار ارزي كه آرام نمي گيرد
در روزهايي كه توجه افكار عمومي در كشورمان متوجه استيضاح وزير صمت و حاشيه هاي 
برآمده از اهداي 70خودروي شاسي بلند به نمايندگان است، شاخص هاي اقتصادي كشور 
همچنان بر مدار نوس��ان گام برمي دارند. اينكه اين حواشي و مفاسد تا چه اندازه در نزول 
شاخص هاي اقتصادي اثرگذار است، موضوعي است كه تحليلگران بايد ابعاد مختلف آن را 
بررسي كنند، اما بدون ترديد يكي از دلايل اصلي نوسانات در بازارهاي ايران، همين حواشي 
پايان ناپذير و مفاسد مستمر است. يكي از مهم ترين اين شاخص ها، نرخ دلار است كه نوسان 
آن، اقتصاد ايران را با تكانه هاي مستمر مواجه مي سازد. طي روزهاي اخير باز هم آرامش از 
بازار ارز كشور رخت بربسته است و نوسان همنشين بازار ارز شده است. مسوولان اجرايي 
ادامه در صفحه 8 كشور چه قبول داشته باشند و چه نداشته باشند؛ نرخ دلار يك عامل مهم در... 

محسن عباسي

يادداشت-3



هرچند برخي سياست هاي اقتصادي اعمال شده از سوي 
دولت چين در ماه هاي گذش��ته، ام��ا و اگرهايي از آينده 
اقتصادي اين كشور به وجود آورده بود اما به نظر مي رسد 
كه حركت رو به رش��د چين ادامه خواهد داشت و اين در 
حالي اس��ت كه رقيب اقتصادي پكن در واشنگتن اوضاع 
خوبي ندارد و مش��خص نيست كه سال جاري ميلادي را 
به چه شكل به پايان خواهد رس��اند. در ماه هاي گذشته، 
اقتصاد غرب و به طور خ��اص امريكا، با چند موج بحراني 
اقتصاد مواجه شده و هرچند تلاش كرده بخش هايي از آن 
را مديريت كند اما همچنان پس لرزه ها به جاي خود باقي 
مانده است. در ابتدا با آغاز جنگ روسيه و اوكراين، قيمت 
انرژي افزايش��ي قابل توجه پيدا كرد و پس از آن كالاهاي 
اساسي نيز گران ش��دند. پس از اين اتفاق بود كه تورم در 
كشورهاي غربي ركوردهاي جديد به ثبت رساند و دولت ها 
مجبور شدند با سياس��ت هاي انقباضي تورم را مديريت 
كنند. هرچند آمارها نش��ان مي دهد كه ت��ورم به خوبي 
مديريت شده اما سياست هاي انقباضي تبعات خاص خود 
را دارند و ورشكستگي تعدادي از بانك هاي بزرگ امريكا، 
يكي از نشانه هاي كوتاه مدت اين اتفاق را شامل شدند. حالا 
دولت بايدن مجبور شده كه در كنار مديريت تورم، فكري 
نيز به حال بانك هاي در خطر ورشكستگي كند و همين 
موضوع پازل اقتصاد امريكا را پيچيده تر از قبل كرده است. 
خبرگزاري رويترز روز جمعه به نقل از منابع آگاه گزارش 
داد كه مقامات ايالات متحده تلاش هاي فوري خود را براي 
نجات بانك فرست ريپابليك First Republic در حالي 
آغاز كردند كه تلاش شركت هاي بخش خصوصي در اين 
باره تاكنون با شكست مواجه شده است. به گفته اين منابع، 
شركت بيمه سپرده فدرال )FDIC(، وزارت خزانه داري و 
فدرال رزرو )بانك مركزي امريكا( در روزهاي اخير جلساتي 
را با ش��ركت هاي مالي ترتيب داده اند تا به اين وام دهنده 
ورشكسته كمك كنند. اين افراد مطلع ادعا كردند كه اقدام 
دولت امريكا مي تواند راه را براي مشاركت بيشتر طرف ها 
از جمله بانك ها و شركت هاي سهام خصوصي هموار كند.

با اين حال، آنها اضافه كردند كه مشخص نيست آيا دولت 
در نظر دارد در كمك هاي صورت گرفته به بانك فرس��ت 
ريپابليك از سوي بخش خصوصي شركت كند يا خير. آنها 
همچنين تأكيد كردند كه مقامات ايالات متحده به جاي 
اينكه اين بانك را تحت كنترل شركت بيمه سپرده فدرال 
قرار دهند، يك توافق با بخش خصوصي را ترجيح مي دهند. 
فرس��ت ريپابليك نيز در اين باره اظهار داشت: ما در حال 
گفت وگو با چندين طرف در مورد گزينه هاي استراتژيك 
خود هس��تيم و در عين حال همچنان به مشتريان خود 
خدم��ات ارايه مي دهيم. پ��س از گ��زارش جنجالي روز 
دوشنبه مبني بر از دست دادن بيش از 100 ميليارد دلار از 
سپرده هاي اين بانك در سه ماهه اول سال 2023، فروش 
گسترده سهام اين بانك موجب از بين رفتن 75 درصد از 

ارزش اين سهام در هفته جاري ميلادي شد. اين وام دهنده 
مستقر در سانفرانسيسكو از زماني كه بخش بانكي ايالات 
متحده تحت تأثير يك بحران بزرگ ناشي از فروپاشي بانك 
»س��يليكون ولي«  و بانك »سيگنچر« در ماه مارس قرار 
گرفت، براي سرپا ماندن با مشكل مواجه بوده است. بانك  
»سيليكون ولي «، بازيگر مهمي كه به بخش هاي فناوري و 
استارت آپ ها خدمات ارايه مي دهد، ماه گذشته ميلادي 
كمي پس از آنكه بانك س��يلورگيت خود را منحل كرد، 
توسط سازمان هاي نظارتي تعطيل شد. بانك سيگنچر 
كه دفتر مركزي آن در نيويورك واقع ش��ده است، نيز به 
دليل نگراني هاي نقدينگي توسط اين سازمان ها تعطيل 
ش��د. به دنبال اين فشارها، دلار امريكا در عرصه جهاني با 
اما و اگرهاي جديد مواجه ش��ده اس��ت و اين خطر وجود 
دارد كه تا پايان س��ال جاري ميلادي افت دلار ادامه پيدا 
 deVere كند. نايجل گرين، مديرعامل و موسس گروه
كه يكي از بزرگ ترين شركت هاي مستقل مشاوره مالي، 
مديريت دارايي و راه حل هاي فين تك اس��ت، با اشاره به 
اين موضوع گفت: علي رغ��م افزايش  گهگاه روزانه، ارزش 
پول ايالات متحده هم اكنون در يك روند نزولي قرار دارد 
و انتظار مي رود كه تا پايان سال 2023 اين روند ادامه يابد.

به عقيده گرين »اصلاح پايداري دلار تا حد زيادي ناشي از 
قيمت گذاري تهاجمي بازارها خواهد بود، زيرا فدرال رزرو 
تقريباً در اوج دس��تور كار انقباضي خود است )برنامه اي 
كه از اين ارز در طول س��ال 2022 حمايت كرد( «. گرين 
همچني��ن تاكيد كرد كه ف��درال رزرو، ب��ه دليل اجماع 
فزاينده اي كه وجود دارد »نمي تواند، نبايد و نمي خواهد 
به افزايش نرخ ها ب��راي مدت طولاني تري ادامه دهد«. به 
گزارش اينوستمنت مانيتور، بحران بانكي ايالات متحده 
در مارس 2023 و همچنين بهبود رشد اروپا، ركود بالقوه 

احتمالي ايالات متحده و بازگشت چين به صحنه، همگي 
بر دلار امريكا تاثير گذاش��ته و به آن فشاري مضاعف وارد 
مي كند؛ امري كه به گفته گرين »توفان شديدي است كه 
در پي آن دلار به يكي از بزرگ ترين بازنده هاي سال 2023 
تبديل مي شود. موضوعي كه فضاي سرمايه گذاري جهاني 
را به شكلي عميق تغيير خواهد داد«. در واقع، مي توان گفت 
كه اين گذار از چرخه صعودي به چرخه نزولي دلار به سود 
شركت هاي چندمليتي در بازارهاي نوظهور خواهد بود، زيرا 
بازارهاي سهام خارج از ايالات متحده، به ويژه آنهايي كه در 
بازارهاي نوظهور هستند، معمولاً زماني كه دلار ضعيف تر 
است، عملكرد خوبي دارند. شركت هاي چندمليتي بزرگ 
ايالات متحده نيز احتمالًا عملكرد خوبي خواهند داشت، 
زيرا بيشتر سودشان برآمده از توليد در كشورهايي است كه 

ارز محلي آنها )به نسبت دلار( قوي تر مي شود.
صنعت فناوري يكي از بخش هايي است كه انتظار مي رود با 
دلار ضعيف تر عملكرد خوبي داشته باشد زيرا قسمت عمده 
درآمد هاي اين حوزه از خارج از ايالات متحده است. انرژي و 
كالاهاي صنعتي نيز از اين موضوع منتفع خواهند شد زيرا با 
دلار معامله مي شوند و بنابراين، با كاهش ارزش دلار، براي 
خريداران غير امريكايي كمتر گران  مي شود. نفت يكي از 
كالاهاي مهم و پرمعامله در جهان است و به طور سنتي با 
دلار امريكا قيمت گذاري و معامله مي شود. اين امر به دلار 
امريكا نقش مسلط در بازارهاي مالي جهاني داده است زيرا 
كشورهايي كه مي خواهند نفت بخرند بايد ابتدا دلار امريكا 
را خريداري كنند تا اي��ن كار را انجام دهند. گرين ضمن 
هشدار به سرمايه گذاران براي تجديد نظر در استراتژي هاي 
سرمايه گذاري بلندمدت خود، به تصميم برخي از كشورها 
مبني بر دلارزدايي از تجارت هاي خود اشاره كرد و تاكيد 
كرد كه سلطه دلار امريكا رو به كاهش است زيرا روسيه و 

عربستان سعودي به يوان چين براي تجارت نفت چشم 
دوخته ان��د. »اگر تجارت نفت از دلار امريكا فاصله بگيرد، 
تقاضا براي دلار امريكا به طور چشمگيري كاهش مي يابد 
كه منجر به كاهش ارزش پول امريكا مي شود. اين مي تواند 
تعدادي اثر دومينويي در سراسر اقتصاد جهاني داشته باشد، 
از جمله افزايش ش��ديد تورم در ايالات متحده و به دنبال 
آن، اثرات بالقوه بي ثبات كننده بر بازارهاي مالي«. بر اين 
اس��اس، با پايان يافتن روند صعودي دلار، سرمايه گذاران 
بايد به منظور استفاده از فرصت ها در يك چرخه جديد، 
پرتفوي خود را مج��ددا ارزيابي كنند زيرا اگر تنوع لازم را 
در استراتژي هاي سرمايه گذاري خود نداشته باشند، سير 

نزولي دلار مي تواند ارزش دارايي هاي آنها را متزلزل كند.
در شرايطي كه امريكا با چالش هاي جديد دست و پنجه 
نرم مي كند، گزارش ها حاكي از آن است كه رشد اقتصادي 
چين در سال جاري ميلادي بالاتر از پيش بيني هاي گذشته 
خواهد بود. پس از سه سال محدوديت هاي شديد كرونايي، 
مصرف كنندگان چيني در زم��ان حاضر هزينه كردهاي 
خود را افزايش داده اند و اين در حالي اس��ت كه صادرات، 
سرمايه گذاري در زيرساخت ها و افزايش قيمت ملك باعث 

بهبود وضعيت اقتصادي در اين كشور شد.
رشد اقتصادي چين در سه ماه اول سال جاري ميلادي 4.5 
درصد اعلام شد كه بيش از انتظارات تحليلگران مبني بر 
افزايش 4درصدي بود. بر اساس اين گزارش، نرخ بيكاري 
جوانان به دومين سطح بالاي خود در تاريخ اين كشور رسيد 
و اين در حالي بود كه نرخ بيكاري شهري در سراسر چين 
همچنان بالا بود. اما توليد صنعتي چين در ماه مارس شاهد 
افزايش ثابت 3.9درصدي در مقابل رشد 2.4درصدي در 
دوره ژانويه تا فوريه بود. اين افزايش به جهش توليد سيمان 
به دليل تقاضاي بيشتر در بخش ساخت وساز نسبت داده 
مي شود. با افزايش صادرات خودروي چين، توليد خودروي 
اين كشور نيز افزايش يافت. در همين حال، توليد تجهيزات 
ميكرو كامپيوتر 22 درصد كاهش يافت و توليد تراشه نيز 
شاهد س��قوط بود. داده هاي مثبت درباره توليد ناخالص 
داخلي، پكن را در مسير رسيدن به هدف خود براي رشد 
حدود 5 درصد طي س��ال جاري ميلادي بدون محرك 
اقتصادي بيشتر قرار داده است. بر اساس گزارش صندوق 
بين المللي پول، انتظار مي رود چين و هند نيمي از رش��د 
اقتصادي جهان در سال 2023 را به خود اختصاص دهند.

هرچند برآوردها همچنان حكايت از آن دارد كه چين 
براي رس��يدن به اقتصاد امريكا به زمان بيشتري نياز 
خواهد داشت اما روند طي شده در سال هاي گذشته 
نشان مي دهد كه امريكا در حال افت بوده و در عوض 
چين توانسته حركت صعودي خود را ادامه دهد. به اين 
ترتيب بايد ديد ك��ه در ماه هاي آينده آيا دولت بايدن 
توان برطرف كردن مشكلات را خواهد داشت يا چالش 

به دولت بعدي امريكا نيز كشيده مي شود.

اقتصاد كلانسياست ايـران2   Mon. May 1. 2023  2479   دوشنبه 11 ارديبهشت 1402    10 شوال 1444  سال نهم    شماره

تكرار ادعاهاي واهي نتانياهو 
عليه ايران

نخست وزير رژيم صهيونيستي در ادامه اتهام پراكني هاي 
خود عليه كشورمان مدعي شد كه اجازه نمي دهد ايران با 
تروريسم از اطراف آنها را احاطه كند. به گزارش جوئيش 
نيوز، بنيامين نتانياهو، نخست وزير رژيم صهيونيستي 
امروز )يك شنبه( در اظهاراتي ضد ايراني ادعاهاي نخ نما 
شده خود عليه جمهوري اس��لامي ايران را تكرار كرد. 
نتانياهو در صحبت هاي خود در ابتداي نشست هفتگي 
كابينه مدعي ش��د: اجازه نخواهيم داد كه ايران ما را با 
تروريسم از اطراف احاطه كند. ما عليه تجاوزات آنها و 
عليه شاخه ها و بازوهاي اين كشور در منطقه دست به 
اقدام خواهيم زد. وي در ادامه ادعاهاي بي اساس خود 
افزود: البته ما هميشه امنيت مان را حفظ مي كنيم. ما 
اجازه نخواهيم داد ايران طناب رعب و وحشت را به دور 
گردن ما بيندازد. ما به طور ش��بانه روزي و حتي امروز 
روي اين موضوع كار مي كنيم و به اقدامات تهاجمي و 
تدافعي در برابر تجاوزات ايران و اقدامات تروريستي آن 
ادامه خواهيم داد. نخس��ت وزير رژيم صهيونيستي در 
حالي ادعاهاي واهي خود عليه ايران را تكرار كرده است 
كه وي در هفته هاي اخير به شدت درگير ناآرامي ها در 
داخل سرزمين هاي اشغالي در اعتراض به سياست هايش 
بوده اس��ت و به نظر مي آيد كه با اين اتهام پراكني هاي 
خود تلاش مي كند تا اذهان را از اعتراضات گس��ترده 

صهيونيست ها  در فلسطين اشغالي منحرف كند.

نام »خليج فارس« واقعيتي 
تاريخي و غيرقابل انكار است

نمايندگي  ايران در ژنو اعلام كرد: نام گذاري كامل خليج 
فارس همواره به عنوان نام گذاري جغرافيايي استاندارد 
براي مجموعه آبي بين ش��به جزيره عربستان و ايران 
مورد استفاده قرار گرفته است و اين واقعيتي غير قابل 
انكار است. نمايندگي  ايران در سازمان هاي بين المللي در 
ژنو در توييتي به مناسبت روز ملي خليج فارس نوشت: 
ايرانيان روز خليج فارس را در 30 آوريل )10 ارديبهشت( 
جشن مي گيرند تا تاريخ، نام و اهميت خليج فارس را 
جشن بگيرند. اين تاريخ مصادف با سالگرد لشكركشي 
موفقيت آميز ايران در س��ال 1۶22 اس��ت كه نيروي 
دريايي پرتغال را از تنگه )هرمز( بيرون راند. در ادامه اين 
توييت آمده است: اين يك واقعيت تاريخي غيرقابل انكار 
است كه نام گذاري كامل خليج فارس همواره به عنوان 
نام گذاري جغرافيايي استاندارد براي مجموعه آبي بين 
شبه جزيره عربستان و ايران مورد استفاده قرار گرفته 
است. نقشه هاي تاريخي بي شماري گواه اين نكته است. 
10 ارديبهشت در تاريخ ايران روز مهمي است. شاه عباس 
صفوي با كمك انگليسي ها در اين روز در سال 1۶21 
ميلادي توانس��ت هرمز را از چنگ پرتغالي ها درآورد 

تا هميشه به خاطر اين اقدامش از او به نيكي ياد شود.

جدال برجامي اوليانوف
با يك خبرنگار امريكايي

پس از توييت ميخاييل اوليانوف نماينده روس��يه در 
وين درباره اينكه امريكا و تروئيكاي اروپا مي خواهند 
برجام را كه دس��تاورد مهم عدم اشاعه هسته اي بوده 
و هست منحل كنند، اين توييت با واكنش خبرنگار 
وال استريت و جدال لفظي ميان او با نماينده روسيه 
مواجه شد. ميخاييل اوليانوف نماينده روسيه در آژانس 
بين المللي انرژي اتمي روز شنبه در توييتي نوشت: به 
نظر مي رس��د امريكا و تروئيكاي اروپايي مي خواهند 
برجام را كه دستاورد مهم عدم اشاعه هسته اي بوده و 
هست منحل كنند. وي ادامه داد: هر روز تاخير آنها در 
از سرگيري مذاكرات وين ما را به مرحله بدون بازگشت 
نزديك تر مي كند. پس از اي��ن توييت لارنس نورمن 
خبرنگار وال اس��تريت ژورنال در پاسخ به توييت وي 
نوشت: سفيري كه كشورش به دليل حمله وحشيانه 
خود به اوكراين و استفاده از تجهيزات نظامي ايران در 
تخطي از برجام اين توافق را قفل كرده و هرگونه اميدي 
براي احياي ديپلماس��ي را از بين برده اس��ت چنين 
مي گويد. نفاق را ضرب در يك ميليون كنيد. ميخاييل 
اوليانوف نيز در پاسخ به نورمن نوشت: رونامه نگاري كه 
نمي تواند براي ادعاي خود مدركي ارايه كند و با تمام 
وج��ود از تلاش هاي مقامات خود براي اينكه موضوع 
عدم اشاعه هسته اي را با ادعاهاي مربوط به موضوعات 
ديگر مخل��وط كند حمايت مي كن��د چنين حرفي 
مي زند! اين درست است. چرا كه نه؟ او انجام صادقانه 
وظايف حرفه اي خود را اينگونه مي بيند. مذاكرات وين 
با هدف احياي توافق 2015 در روزهاي پاياني س��ال 
1400 به گام هاي نهايي خود رسيده بود كه پافشاري 
امريكا بر سر چند موضوع و تعلل و تاخيرهاي اين كشور 
توافق را به تاخير مي انداخت و در نهايت با شروع جنگ 
روسيه و اوكراين در عمل موضوع مذاكرات برجامي به 
حاشيه رفت. اغلب تحليل گران بر اين تصور بودند كه 
جنگ روسيه و اوكراين كوتاه مدت است اما اين جنگ 
بيش از يك سال است كه ادامه دارد و تقابل روسيه و 
امريكا بر سر اوكراين عميق تر و گسترده تر از گذشته 
شده است. تقابل كشورهاي اروپايي و امريكا با روسيه 
به گونه اي در يك س��ال گذشته پيش رفته است كه 
ديپلمات هاي دو طرف حاض��ر به حضور در يك ميز 
مذاكره درباره موضوعات بين المللي نيستند و مقامات 
امريكايي و غربي از مواجهه با مقامات روسي يا حضور 
بين المللي آنها به طور جدي خ��ودداري مي كنند. با 
توجه به اينكه در سال هشتم اجراي برجام در 2023 
قرار داريم بس��ياري از تحليل گ��ران بر اين نظرند كه 
ممكن است امريكا و كش��ورهاي اروپايي تحت تاثير 
مساله اوكراين مكانيسم ماشه را عليه ايران در شوراي 
امنيت فعال كنند يا به نوعي با استفاده از اهرم آژانس 
بين المللي انرژي اتمي ايران را مجدد در دس��تور كار 
شوراي امنيت سازمان ملل قرار دهند. شايان ذكر است 
مذاكرات فني و حقوقي ايران و آژانس براي همكاري  و 
تعامل بيشتر در راستاي شفاف سازي و اعتماد سازي 

ميان دو طرف از مدت ها قبل در جريان است.

سياست دولت سيزدهم احياي 
واحدهاي توليدي راكد است

وزير تع��اون، كار و رفاه اجتماعي با تاكيد بر اينكه به 
وضعيت واحدهاي توليدي رسيدگي مي شود، گفت: 
يكي از سياست هاي دولت سيزدهم احياي واحدهاي 
توليدي راكد و نيمه تعطيل است تا گره از توليد را باز 
كند. »سيد صولت مرتضوي« روز يكشنبه در بازديد از 
خط توليد شركت دخانيات در جمع خبرنگاران، اظهار 
داشت: واحدهاي توليدي راكد و نيمه فعال مشكلات 
مختلفي دارند كه بايد حل شود. وزير تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي افزود: بعضي از واحدها مش��كلات بانكي، 
سرمايه در گردش و س��اير موارد دارند كه نهادها در 
جهت رفع اين موارد تلاش مي كنند و در اين زمينه 
وزارت كار نيز به وضعيت واحدها رسيدگي مي كند. 
وي با اش��اره به ش��ركت دخانيات، گف��ت: مديري 
پاك دست و پر تلاش مسووليت اين شركت را برعهده 
گرفته است كه اميدواريم با برنامه ها و سياست ها شاهد 
بهبود وضعيت شركت دخانيات باشيم. مرتضوي در 
پاسخ به سوالي در خصوص دستمزد كارگران، گفت: 
امكان اصلاح و بازنگري در دستمزد كارگران در قالب 
چارچوب هاي قانوني اس��ت كه در جلس��ه شوراي 
عالي كار وعده كرديم اگر قرار باشد موضوعي صورت 
بگيرد، اعلام مي كنيم. مرتض��وي ادامه داد: تعيين 
دستمزد كارگران با تاكيد بر اصل سه جانبه گرايي 
و نمايندگان كارگري و كارفرمايي بود و اميدواريم 
امسال بتوانيم گام هاي بعدي را در مهار تورم  برداريم.

تورم جهان تا سال 2025
به تعادل نمي رسد

صندوق بين المللي پول در گزارش��ي اع��لام كرد كه 
چشم انداز اقتصاد جهان با وجود نابساماني هاي اقتصادي، 
تورم بالا و تاثير جنگ روسيه و اوكراين و نيز حضور سه 
ساله بيماري كوويد 19 همچنان مبهم و نامعلوم است و 
تصوير مناسبي از آن نمي توان تصور كرد. مهم ترين پيش 
بيني اين است كه رشد اقتصادي جهان از 3.4 درصد سال 
2022 به رقم 2.8 درصد در سال 2023 كاهش مي يابد 
و احتمالا در س��ال 2024 به رقم 3 درصد برسد. پيش 
بيني اين است كه كشورهاي توسعه يافته اقتصادي با 
كاهش رشد اقتصادي مواجه شوند و از رقم 2.7 درصد 
سال گذشته در سال جاري به رقم 1.3 درصد برسد. در 
يك سناريوي ديگر گفته شده است كه رشد اقتصادي 
كش��ورهاي توس��عه يافته 2.5 درصد كاهش يابد و به 
كمتر از يك درصد برسد. همچنين پيش بيني مي شود 
كه تورم جهاني كاهش يابد و از رقم 8.7 درصد در سال 
2022 به 7 درصد در سال 2023 برسد اما بعيد است كه 
تورم جهاني تا سال 2025 به تعادل برسد. بر اساس اين 
گزارش، نرخ بهره براي سياست هاي مالي و پولي بسيار 
اهميت دارد و ي��ك فاكتور كليدي براي تثبيت بدهي 
عمومي اس��ت. بدهي عمومي در دوره بيماري كوويد 
19 در جهان به ش��دت بالا رفت و پيش بيني مي شود 
روند افزايش��ي همچنان ادامه يابد. بر اس��اس گزارش 
صندوق بين المللي پول، اختلال در نظام عرضه و افزايش 
تنش هاي ژئوپلتيكي خطر منافع و هزينه بدهي عمومي 
را افزايش داده است. در اين گزارش تاكيد شده است كه 
سرمايه گذاري هاي مستقيم بين كشورها تغيير مي كند 

و همين مساله بر اقتصاد جهاني تاثير مي گذارد.

خانه هاي بدون مستاجر
در سيبل ماليات!

دولت تا 15 شهريورماه به مالكان واحدهاي مسكوني 
خالي فرصت داده تا خانه هاي خود را به فروش برسانند يا 
اجاره بدهند؛ در غير اين صورت مشمول ماليات خانه هاي 
خالي مي شوند. دولت قصد دارد در سال جاري 2000 
ميليارد تومان از مالكان خانه هاي خالي، ماليات اخذ كند. 
البته مسوولان مي گويند كه هدف، بالا بردن درآمدهاي 
دولت نيست بلكه افزايش عرضه به منظور كنترل بازار 
مسكن و اجاره بها هدف غايي محسوب مي شود. قانون 
ماليات بر خانه هاي خالي از آذرماه 1399 تصويب شد اما 
به دليل ضعف در مكانيزم دقيق شناسايي، هنوز اجراي 
اين قانون شكل جدي به خود نگرفته است. با اين حال 
مس��وولان دولتي در روزهاي اخير به مالكان خانه هاي 
خالي اعلام كرده اند كه از 15 شهريورماه قانون ماليات بر 
خانه هاي خالي با قدرت وارد فاز اجرا خواهد شد. در اين 
خصوص خليل محبت خواه � مديركل راه و شهرسازي 
اس��تان تهران خطاب به صاحب��ان خانه هاي خالي در 
ش��هر تهران و 48 شهر استان تهران گفته است: دولت 
مصمم است براي ساماندهي بازار اجاره خانه هاي خالي 
را شناسايي كند و در اين راه از آمار شهرداري ها، سامانه 
جامع املاك و اس��كان، دستگاه هاي خدمات رسان و... 
و. اس��تفاده مي كند و پس از شناسايي قانون ماليات بر 
خانه هاي خالي و ماليات بر خانه هاي لوكس اعمال خواهد 
شد. به صرف و صلاح موجران است كه خانه هايشان را 
اجاره بدهند. اسفندماه سال گذشته ابوالفضل نوروزي � 
سرپرست دفتر اقتصاد مسكن وزارت راه و شهرسازي 
از ثبت اطلاع��ات ملكي بيش از 73 ميليون ش��خص 
حقيقي و حقوقي در س��امانه املاك و اسكان خبر داد 
و گفت كه شناس��ايي خانه هاي خالي در حال افزايش 
است و با اولويت دانه درشت ها اين ماليات اخذ خواهد 
شد. به همين منظور وزارت راه و شهرسازي طي نامه اي 
فهرست اشخاص حقوقي و حقيقي داراي بيش از 100 
و بين 50 تا 100 واحد مسكوني خالي را به سازمان امور 
مالياتي ارسال كرده است. طبق آمار سال 1395 حدود 
2.۶ ميليون واحد مسكوني خالي از سكنه در كشور وجود 
دارد كه حدود 500 هزار واحد آن در استان تهران است. 
چند روز پيش نيز اعلام شد كه ۶5 هزار واحد مسكوني 
خالي در ش��هر جديد پرديس، 45 هزار واحد خالي و 
در حال ساخت در منطقه 22 تهران و 10 هزار واحد 
خالي متعلق به بانك ها و ادارات در استان تهران است. با 
توجه به اينكه ماليات خانه هاي خالي مشمول اشخاص 
حقيقي و حقوقي خواهد ش��د، واحدهاي متعلق به 

بانك ها و ادارات نيز هدف ماليات قرار مي گيرند.

پيشبينيهاازكاهشارزشجهانيدلارميگويند

وزيراطلاعات:

معاونپارلمانيرييسجمهور:

چين، پيروز نبرد اقتصادي با امريكا؟

دستگاه هاي امنيتي به طور همزمان مقابله با ناكارآمدي و نفوذ را پيگيري مي كنند

مجلسبهجايتقابل،بادولتهمراهيكند

وزير اطلاعات گفت: دستگاه هاي نظارتي، اطلاعاتي و امنيتي 
كشور ناكارآمدي را به دقت رصد كرده و در كنار مقابله با نفوذ 
و فساد مقابله با ناكارآمدي را هم در دستور كار قرار داده اند. 
حجت الاسلام اسماعيل خطيب وزير اطلاعات در سفر به 
استان مركزي در جلسه شوراي تامين گفت: بهره مندي از 
رهنمودهاي رهبر معظم انقلاب در كنار همدلي، همراهي 
و هم افزايي قواي سه گانه، مسوولان اجرايي، دستگاه هاي 
امنيتي و نيروهاي مسلح زمينه ساز اقتدار اقتصادي و امنيت 
ملي كش��ور اس��ت. وي از موفقيت ه��اي وزارت اطلاعاتِ 
دولت مردمي و انقلابي در وارد ك��ردن ضربه هاي كارآمد 
به درون و بيرون رژيم صهيونيس��تي خب��ر داد و گفت: با 
هم افزايي دس��تگاه هاي اطلاعاتي و امنيتي پيام صلابت 
و اقتدار جمهوري اس��لامي ايران به جهانيان مخابره شد. 
وزير اطلاعات در ادامه به حوادث و اغتشاشات سال گذشته 
اشاره كرد و گفت: دشمن تمام توان رسانه اي، اطلاعاتي و 
ابزارهاي فتنه و توطئه را در جنگ تركيبي به ميدان آورد كه 
با لطف خدا و تلاش دستگاه هاي اطلاعاتي، امنيتي كشور 
وهمراهي مردم رش��ته ارتباط و اتحاد معاندين در خارج و 

داخل كشور قطع و اين توطئه دشمن محكوم به شكست 
شد. وي به تشريح دستاوردها و تلاش هاي دولت در حوزه 
اقتصادي هم پرداخت و گفت: عليرغم تشديد تحريم ها و 
تمام توطئه ها، دروغ پراكني ها، شايعه سازي ها و دشمني ها 
دولت آيت الله رييس��ي گام هاي موثري در مس��ير توسعه 
اقتصادي برداشته شده كه با كار جهادي براي تحقق شعار 
س��ال به نام مهار تورم و رشد اقتصادي تلاش هاي جهادي 
ادامه خواهد داشت. حجت الاس��لام خطيب حل مسائل 
و مشكلات به محض بروز، تش��خيص و مواجهه در سطح 
سران قوا و كلان كشور را لازم و ضروري دانست و گفت: بايد 
با چاره انديشي به موقع مشكلات، هم از گسترش و بروز آن 
در سطح جامعه جلوگيري كرد و هم شرايط ارتقاي خدمت 
و افزايش رضايتمندي مردم را فراهم آورد. وزير اطلاعات از 
توجه ويژه دس��تگاه هاي امنيتي به ناكارآمدي در سطوح 
مديريتي هم خبر داد و گفت: دستگاه هاي نظارتي، اطلاعاتي 
و امنيتي كش��ور ناكارآمدي را به دقت رصد كرده و در كنار 
مقابله با نفوذ و فساد مقابله با ناكارآمدي را هم در دستور كار 
قرار داده اند. وي افزود: برخي ناترازي ها و مشكلات اقتصادي 

انباشته شده از سال هاي گذشته است كه مسوولان در دولت 
تمام تلاش خود را براي حل اين مشكلات و چالش ها به كار 
گرفته اند كه حل برخي از اين مشكلات زمان بر بوده و مردم 
آمادگي دارند تا با صبرو حوصله براي حل مشكلات و رسيدن 
كشور به رشد و توسعه ياريگر مسوولان باشند. حجت الاسلام 
خطيب به دس��تاوردهاي دولت مردمي و انقلابي در روابط 
منطقه اي و بين المللي هم اشاره كرد و گفت: گفت وگوهاي 
س��ازنده و ارتقاي همكاري هاي منطقه اي با كش��ورهاي 
همسايه و همجوار بازتاب گسترده اي در جهان داشته كه 
مي تواند در افزايش امنيت منطقه تاثيرگذار باشد. حضور و 
حمايت مردم رسالت دولتمردان را سنگين تر كرده و دولت 
تمام تلاش خود را براي افزايش رضايتمندي مردم و بهبود 
شاخص هاي اقتصادي به كار گرفته است. وي در ادامه سفر 
به استان مركزي با آيت الله دري نماينده ولي فقيه در استان 
هم ديدار كرد و به تش��ريح جايگاه و ظرفيت هاي صنعتي 
و اقتصادي استان پرداخت و استان مركزي را مهد مفاخر 
و مشاهير برجسته اي دانست كه منشأ تحولات عظيم در 
حوزه هاي مختلف در تاريخ كشور بودند. طلوع آفتاب انقلاب 

حضرت امام خميني از استان مركزي افتخاري ارزشمند 
براي اين استان بوده و حضرت امام خميني با اهتزاز پرچم 
عزت و آزادگي در كش��ور، انقلاب اسلامي ايران را به عنوان 
الگوي برجسته ايستادگي در برابر زياده خواهي استكبار به 
آزادي خواهان جهان معرفي كرد. در ادامه اين جلسه، آيت الله 
قربانعلي دري نجف آبادي نماينده ولي فقيه در استان عدل، 
امنيت و رفاه را لازمه هر جامعه دانست و گفت: ارتقاي امنيت 
با بهبود آرامش و افزايش اعتماد عمومي در جامعه به عنوان 
ارزشمندترين سرمايه ارتباط مستقيم دارد و دستگاه هاي 
امنيتي و اطلاعاتي در حفظ و ارتقاء ثبات امنيتي كش��ور 
رس��التي بزرگ بر عهده دارند. وي اف��زود: دولت آقاي 
رييسي توفيقات خوبي در مسائل بين المللي داشته 
اس��ت. مخلص الائمه اس��تاندار مركزي هم در اين 
ديدار به تشريح ظرفيت هاي عظيم صنعتي توليدي و 
فرهنگي استان پرداخت و گفت: استان مركزي قطب 
صنعت و داراي بيشترين تنوع توليدات صنعتي در 
كشور اس��ت كه در كنار توليدات صنعتي، سرزمين 

آفتاب قطب توليدات كشاورزي هم هست.

معاون پارلماني رييس جمهور با اش��اره به تأكيدات رهبر 
انقلاب بر همدل��ي قوا و همكاري مجل��س و دولت براي 
رفع مش��كلات مردم، اظهار داشت: به دليل اينكه هم در 
مجلس و هم در دولت بودم، مس��ائل دو طرف را مي دانم و 
آشنا هستم. قبلًا هم مدتي در وزارت علوم معاون پارلماني 
بودم و با نمايندگان تماس داشتم. در زمان وزارت هم دايم 
اين ارتباط وجود داشت و با حال و هواي مجلس، مطالبات 
مردم در حوزه هاي انتخابيه و كارهاي اجرايي آشنايي دارم.

حسيني اضافه كرد: تصور مي كنم كه از ابتداي اين دولت، 
ب��ا طراحي خوبي كه انجام ش��د، تعامل بس��يار خوبي با 
مجلس شوراي اس��لامي صورت گرفت. ما در همان سال 
اول هماهنگ كرديم رييس جمهور با تمام مجامع استاني 
نمايندگان جلس��ه گذاش��ت كه يك كار بي سابقه و يك 
ركورد تازه اي بود كه اين تعداد نماينده در همان سال اول 
فعاليت دولت بتوانند با رييس جمهور نه يك جلسه صوري و 
نمايشي، بلكه جلساتي كه گاهي تا 3 ساعت طول مي كشيد 

داشته باشند.
وي ادام��ه داد: تك تك نمايندگان نظرات خ��ود را درباره 
مسائل كشور، استان و حوزه انتخابيه خودشان، پيشنهادات 
و انتقاداتي كه داشتند مطرح مي كردند. علاوه بر آن جلسات 
نيز، نمايندگان مجلس در سفرهاي استاني رييس جمهور 

فرصت داشتند با آيت الله رييس��ي، وزير و يكي از اعضاي 
دولت كه در استانشان حضور داشت، مسائل خود را بازگو 
كنند. يك رابطه وثيق و مستمري در اين 20 ماهي كه از 

دولت گذشته، وجود داشته است.
معاون رييس جمهور در امور مجلس اضافه كرد: البته ممكن 
است جاهايي هم در مديران سطوح مختلف كاستي ها و 
ضعف هايي وجود داشته باشد، اما عزم و اراده رييس جمهور، 
معاونين و وزرا اين بوده كه تعامل خوبي با مجلس داشته 
باشند و اهل مشورت باشند؛ چرا كه نمايندگان را وكلاي 
مردم مي دانند كه در حوزه انتخابيه، ش��هرها و روستاها 
حضور دارند و مسائل و مشكلات را از نزديك لمس كرده و 
آنها را منتقل مي كنند. همانطور كه دولت با فعالان سياسي، 
گروه هاي مختلف فرهنگي و اجتماعي در تعامل است، اين 
تعامل خوب را با نمايندگان هم داشته و سعي كرده مطالبات 

معقول و منطقي را عملياتي و اجرايي كند.
وي ابراز داشت: متقابلًا اين توقع وجود دارد كه نمايندگان 
هم همراهي لازم را داش��ته باش��ند. البته ما از بسياري از 
نمايندگان عزيز تش��كر مي كنيم كه در مسائل مختلف 
همراهي خوبي با دولت داش��ته اند اما بعض��اً هم مواردي 
بوده كه به نظر مي رسد بايد بهتر از اين باشد و كمك هاي 
بيشتري صورت گيرد؛ چراكه در بين سه قوه، قوه مجريه 

است كه در ميدان حضور دارد و نگاه مردم هم به قوه مجريه 
است. شايد برخي كاري به اين نداشته باشند كه چه قانوني 
به تصويب مي رسد، اما نگاه مي كنند كه يك مجري از تهران 
گرفته تا يك دهيار در دورترين روس��تا كارها را پيگيري 
مي كند. لذا انتطار مردم از قوه مجريه و دولت بيشتر است و 

دو قوه ديگر هم بايد به قوه مجريه كمك كنند.
معاون پارلماني رييس جمهور يادآور شد: رهبر فرزانه انقلاب 
هم تأكيد كردند كه مانع ايجاد نش��ود. به فرض ما بعضي 
از م��وارد را داريم كه توقع اس��ت كه نمايندگان همراهي 
بيشتري داشته باشند. در برخي موارد توقع بيشتري در 
همراهي مجلس با دولت وجود دارد؛ براي مثال در بحث 
تشكيل سازمان بازرگاني هم دولت قبل و هم دولت فعلي به 
اين جمع بندي رسيدند، در عمل هم نشان داده شد كه اگر 
ما بخواهيم بازار را كنترل كنيم و نظارت بيشتري بر قيمت ها 
داشته باشيم، بايد يك مجموعه جداگانه وجود داشته باشد.

حسيني اين نكته را گفت كه در شرايط كنوني وظايف 
نهاد بازرگاني كه مسووليت تنظيم بازار را داشته باشد، 
در چند وزارتخانه تقسيم شده است؛ يك بخش در وزارت 
صمت، بخش��ي در وزارت جهادكشاورزي، بخشي در 
سازمان تعزيرات وزارت دادگستري باشد و دايماً معاون 
اول هماهنگي ه��اي بين دس��تگاه ها را انجام دهد كه 

معلوم نيست چه نتيجه اي دربر داشته باشد. وي افزود: 
همراهي مجلس با دولت در تش��كيل وزارت بازرگاني 
خواسته اي بوده كه دولت داشته است؛ در چنين مواردي 
انتظار داريم اهتمام بيش��تري از س��وي نمايندگان و 
به ويژه هيات رييسه مجلس صورت بگيرد. زماني به ما 
گفتند كه طرح تشكيل وزارت بازرگاني در كميسيون 
اجتماعي است و مراحل آن طي شده است. در شوراي 
نگهبان يك يا دو ايراد به آن وارد ش��ده از جمله اينكه 
دولت جديد بايد بار مالي ناشي از آن را بپذيرد، در غير 
اين صورت مطابق اصل 75 قانون اساسي، توسط شوراي 
نگهبان رد مي شود. حسيني ادامه داد: دولت دو جلسه 
به اي��ن امر اختصاص داد و در نهايت با آن موافقت كرد 
اما اين لايحه در دس��تور كار مجلس قرار نگرفت. براي 
تشكيل س��ازمان هم لايحه دوفوريتي تقديم مجلس 
ش��د اما نپذيرفتند و گفتند ما امكان نظارت نداريم. ما 
در اين لايحه مي خواستيم كه سازمان بازرگاني زيرنظر 
رييس جمهور باشد كه يك نهاد از ابتدا تا انتهاي كار را در 
اختيار داشته باشد، كارها انسجام داشته باشد و پاسخگو 
باشد. وي يادآور شد: وقتي تشكيل سازمان بازرگاني كه 
در دولت مطرح شد، من گفتم كه اين از اختيارات خود 

دولت هم هست كه بتواند سازمان تشكيل بدهد.



گلناز پرتوي مهر|
ب��راي مقابله با چالش ه��اي نات��رازي گاز، ايران نياز 
ب��ه اج��راي سياس��ت هايي دارد كه تركي��ب انرژي 
متعادل تر و پايدارت��ري را ترويج كن��د. اين موضوع 
شامل س��رمايه گذاري در منابع گازي در خشكي يا 
دريا و همچنين انرژي هاي تجديدپذير است راه حل 
ديگر واقعي س��ازي قيمت گاز براي منعكس ش��دن 
هزينه فايده واقعي مصرف هر مترمكعب گاز اس��ت 
تا دولت بتواند با مدل هاي مختلف به س��مت تشويق 
مصرف متعادل تر مناب��ع انرژي برود. همچنين يكي 
ديگر از راهكارهاي مهم در كنترل ناترازي گاز، افزايش 
توليد گاز و ذخيره سازي گاز در فصول غيرسرد سال و 

استفاده در فصول سرد سال است
اميرعلي اقبالي، كارش��ناس حوزه انرژي، با اشاره به 
وضعيت ناترازي گاز حاصل از انحراف در مصارف گاز 
در بخش هاي مختلف و در نتيجه شدت بالاي مصرف 
انرژي در گفت وگو با خبرن��گار »تعادل« اظهار كرد: 
ناترازي گاز و انحراف در مص��رف گاز ارزان قيمت به 
همراه شدت بالاي مصرف انرژي، چالشي مهم پيش 

روي بخش انرژي ايران است. 
وي مطرح كرد: منبع براي تامين انرژي مورد نياز خود 
استفاده مي كند. با اين حال، افزايش تقاضا براي انرژي، 
همراه با قيمت پايي��ن گاز، منجر به عدم تعادل قابل 

توجهي در مصرف گاز و ساير منابع انرژي شده است.
اين كارش��ناس انرژي در ادامه اف��زود: بخش انرژي 
ايران به شدت به گاز طبيعي متكي است و بيش از 70 
درصد از كل مصارف انرژي صنايع مختلف كشور را از 
طريق گاز تامين مي ش��ود. قيمت پايين گاز منجر به 
افزايش قابل توجه مصرف آن ش��ده است، به ويژه در 
بخش صنعتي، جايي كه گاز به عنوان منبع سوخت 
اوليه استفاده مي شود. همچنين شدت بالاي مصرف 
انرژي در ايران نيز يك چالش بس��يار مهم پيش روي 
حكمراني انرژي است. اقبالي با اشاره به سرانه بسيار 
بالاي مصرف انرژي در ايران و همچنين رتبه نخست 
ايران از لحاظ ش��دت مصرف انرژي در دنيا نيز عامل 
ديگري براي ض��رورت اصلاح مدل مصرف در بخش 
صنعتي و خانگي عنوان كرد و گفت: س��رانه مصرف 
انرژي اين كش��ور يكي از بالاترين ها در جهان است و 
اين امر منجر به افزايش قابل توجهي در انتشار گازهاي 
گلخانه اي شده است كه به تغييرات آب و هوايي كمك 
مي كند. مصرف بالاي انرژي ني��ز بار قابل توجهي بر 

اقتصاد كشور وارد مي كند، زيرا منجر به افزايش قابل 
توجه هزينه هاي انرژي و كاهش رقابت پذيري صنايع 
ايران مي شود. وي ادامه داد: براي مقابله با چالش هاي 
ناترازي گاز، ايران نياز به اجراي سياست هايي دارد كه 
تركيب انرژي متعادل ت��ر و پايدارتري را ترويج كند. 
اين موضوع شامل س��رمايه گذاري در منابع گازي در 
خشكي يا دريا و همچنين انرژي هاي تجديدپذير است 
راه حل ديگر واقعي س��ازي قيمت گاز براي منعكس 
ش��دن هزينه فايده واقعي مصرف هر مترمكعب گاز 
اس��ت تا دولت بتواند با مدل هاي مختلف به س��مت 
تشويق مصرف متعادل تر منابع انرژي برود. همچنين 
يكي ديگر از راهكارهاي مهم در كنترل ناترازي گاز، 
افزايش توليد گاز و ذخيره سازي گاز در فصول غيرسرد 

سال و استفاده در فصول سرد سال است
اقبالي با اشاره به اهميت توسعه ميادين گازي درون 
خشكي توس��ط صنايع براي تامين گاز صنايع اظهار 

كرد: دولت مي تواند در تحقيق و توسعه سرمايه گذاري 
كند تا فناوري هاي جديدي را توسعه دهد كه مي تواند 
به كاهش هزينه انرژي ه��اي تجديدپذير و رقابتي تر 
كردن آن با سوخت هاي فسيلي كمك كند.همچنين 
در زمينه ناترازي مصرف گاز، با تمركز بر بهينه سازي 
مصرف و عدم رشد جدي مصرف، بايد ميزان برداشت 

و توليد گاز نيز افزايش يابد. 
وي بيان ك��رد: در اين ميان چندي��ن ميدان گازي 
بزرگ با س��رمايه گذاري خود صنايع بايد به توليد و 
بهره برداري برسد. ميدان گازي پارس شمالي با حجم 
گاز حدود 100 ميليون مترمكعب در روز و سرمايه 
موردني��از ح��دود 5.5 ميلي��ارد دلاري و همچنين 
ميدان گازي كيش با حج��م گاز حدود 85 ميليون 
مترمكعب در روز و س��رمايه مورد ني��از حدود 5.4 
ميليارد دلار از مهم ترين ميادين گازي كشور است 
كه با سرمايه گذاري خود صنايع و تامين گاز صنايع 

در زمان نات��رازي گاز، برداش��ت گاز از اين ميادين 
اس��تراتژيك بس��يار صرفه اقتصادي بالايي خواهد 
داشت. اين كارشناس انرژي در پايان با اشاره به يكي 
از مهم ترين راهكارهاي رفع نات��رازي گاز در بخش 
خانگي در مقاطع سرد سال اظهار كرد: ذخيره سازي 
گاز به عنوان يك روش براي رفع ناترازي گاز در فصول 
سرد س��ال مزاياي زيادي دارد. حفظ تعادل تقاضا و 
عرضه؛ با ذخيره كردن گاز در فصولي كه مصرف آن 
كمتر است، مي توان تعادل تقاضا و عرضه را حفظ كرد 
و جلوي ناترازي گاز در فصل سرد را گرفت. همچنين 
با ذخيره گاز و استفاده از آن در فصل سرد، مي توان 
وابس��تگي به واردات گاز را كاه��ش داد و به افزايش 
توليد داخلي و حفظ امنيت انرژي كشور كمك كرد. 
با ذخيره گاز در نزديكي مصرف كنندگان، هزينه هاي 
انتقال گاز به سراسر كش��ور كاهش مي يابد و از اين 

طريق هزينه هاي تامين گاز نيز كاهش مي يابد.
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بازي دو سر برد ايران و عراق
در حوزه انرژي

در روزه��اي گذش��ته رييس جمه��وري ع��راق با 
رييس جمهور ايران ملاقات داشت كه در اين ملاقات 
بر تداوم روابط تهران و بغداد در حوزه هاي گاز و انرژي 
تاكيد شد، موضوعي كه به گفته كارشناسان مي تواند 

به نفع هر دو كشور باشد.
به گزارش ايسنا، روابط ايران  و عراق روابطي راهبردي 
است، سطح روابط تجاري و اقتصادي دو كشور بيش 
از 10 ميليارد دلار است كه طبق گفته هاي ابراهيم 
رييسي رييس جمهوري مي تواند به سطوح بالاتري 
برس��د. روابط تهران و بغداد در حوزه زيرس��اختي 
همچون آب، برق، گاز و انرژي بايد به نحوي ادامه يابد 
كه استفاده از ظرفيت هاي موجود نيازهاي دو طرف 

را به طور كامل برطرف كند.
به تازگي نيز دولت عراق اعلام كرد اين كشور واردات 
گاز از اي��ران را ۳ تا 4 برابر افزايش داده اس��ت. علي 
احمد، مدير ش��ركت مركزي توليد ب��رق عراق، زير 
مجموع��ه وزارت نيروي اين كش��ور، اعلام كرد كه 
ع��راق واردات گاز از ايران را ط��ي ماه جاري به ۳0 تا 
40 ميليون مترمكعب در روز رس��انده، رقم واردات 
گاز عراق در اوايل س��ال ج��اري روزانه 10 ميليون 

مترمكعب بوده است.
با بالا رفتن دماي ه��وا در عراق، تقاضاي برق در اين 
كشور رو به افزايش گذاشته و عراق براي توليد نيرو به 
واردات گاز نياز دارد. بدون واردات برق و گاز از ايران، 
بحران كمبود نيرو در اين كش��ور ش��دت مي گيرد. 
اعمال تحريم هاي بانكي عليه ايران نيز باعث ش��ده 
تا عراق در پرداخ��ت بدهي هاي برق و گازي خود به 
كشورمان با مشكل مواجه شود. مهدي هاشم زاده، 
كارش��ناس حوزه انرژي در اين رابطه به ايسنا گفت: 
بحث مربوط به ايران و ع��راق در حوزه انرژي به طور 
جدي مطرح بوده، در حوزه گاز و برق نيز توجه ويژه اي 
به اين موضوع ش��ده، در ص��ادرات گاز و برق امكان 
همكاري جدي با عراق را داريم. دو موضوع اصلي بين 
ايران و عراق بحث گاز و برق اس��ت، ما مي توانيم به 
عنوان دارنده منبع اصلي در اختيار عراق بگذاريم. وي 
با بيان اينكه يكي از موضوعات كه به طور ويژه تري به 
آن مي پردازيم بحث ناترازي گاز است، گفت: در حوزه 
افزايش ظرفيت توليد روي ۳۶ ميدان و ظرفيت 570 
ميليون مترمكعب در حال سرمايه گذاري هستيم، 
همچنين در حوزه ذخيره س��ازي ني��ز اقداماتي در 
حال انجام اس��ت و ما بايد بتواني��م ذخيره اي براي 
صادرات گاز داشته باشيم تا صادرات متوقف نشود. 
اين كارش��ناس حوزه انرژي با اش��اره به مشكلات 
تامين برق در كشور گفت: يك برهه كوتاه در تابستان 
چالش تامين گاز براي نيروگاه ها داريم كه با افزايش 
سرمايه گذاري قابل مديريت است، همچنين از محل 
فاينانس ميدان هاي گازي ني��ز مي توان اقداماتي را 
انجام داد. هاشم زاده با اشاره به لزوم افزايش همكاري 
ايران و عراق در حوزه انرژي، گفت: يكي از موضوعات 
ج��دي كه در بحث رواب��ط انرژي ما وج��ود دارد به 
خصوص برق و گاز اين است كه به محض عدم تسويه 
مطالبات مي توان ص��ادرات را متوقف كرد البته باز 
هم مشكلاتي وجود دارد اما ميزان آن بسيار كمتر از 
صادرات نفت است. وي افزود: تجارت گاز و برق براي 
ايران قابليت هاي بالايي دارد، توسعه روابط تهران و 
بغداد نيز مي تواند تحول جدي را رقم بزند و تاثيرات 

آن براي هر دو كشور اهميت دارد.

مصرف بنزين خودرو ها
۲،۵ برابر استاندارد جهاني است

مع��اون مديرعام��ل ش��ركت پالاي��ش و پخش 
فرآورده هاي نفتي اي��ران مهم ترين دليل افزايش 
مصرف بنزي��ن وجود خودروهاي غير اس��تاندارد 
دانس��ت و گفت: خودرو هاي موجود در كشور ۲.5 

برابراستاندارد جهاني مصرف دارند.
به گزارش مهر، واردات بنزين مدت زماني اس��ت 
كه بر س��ر زبان ها افتاده و انتقاداتي به آن وارد شده 
اس��ت، اما علي زيار معاون مديرعامل شركت ملي 
پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي ايران در رابطه با 
اين موضوع به مهر مي گويد: مساله واردات مربوط 
به تأمين بنزين روزانه نيست و براي تأمين ذخاير 
استراتژيك مورد اس��تفاده قرار مي گيرد، زيرا اين 

ذخاير بايد در حد قابل قبولي باشد.
وي ادامه داد: هر كش��وري همانطور كه براي مواد 
غذايي ذخايري را در نظر مي گيرد براي تأمين انرژي 
از جمله بنزين بايد ذخاير استراژيك داشته باشد. به 
همين دليل اكنون كه واردات جنبه حفظ ذخاير را 
دارد تا ذخاير كشور در حاشيه امني قرار بگيرد، اما 
مساله اي كه وجود دارد خوشبختانه از نظر توليد و 
مصرف در وضعيت منفي به سر نمي بريم كه نيازي 

به واردات بنزين براي مصرف داشته باشيم.
زيار با اشاره به اينكه يكي از دلايل افزايش مصرف در 
جامعه خودروهاي غير استاندارد در جامعه است در 
اين زمينه توضيح داد: در شرايط فعلي مصرف بنزين 
افزايش يافته است كه مهم ترين دليل آن را مي توان 

وجود خودروهاي غير استاندارد دانست.
مع��اون مديرعام��ل ش��ركت پالاي��ش و پخش 
فرآورده هاي نفتي ادامه داد: خودروهاي موجود، دو 
و نيم برابر استاندارد جهاني مصرف دارند كه تأمين 
بنزين اين دست از خودروها هزينه هاي هنگفتي را 

به كشور تحميل مي كند.
به گفته اين مق��ام مس��وول در صورتيكه بتوانيم 
مص��رف را كاهش دهي��م و تجهيزاتي كه مصرف 
سوخت زيادي دارند را كاهش دهيم مي توانيم ارزش 

افزوده براي كشور ايجاد كنيم.
وي در خاتم��ه اضافه ك��رد: در كش��وري زندگي 
مي كنيم كه منبع، منابع هيدرو كربوري است اما 
تولي��د فرآورده هاي نفتي هزينه بر اس��ت و نياز به 
س��رمايه گذاري دارد و به دليل بي كيفيتي موتور 
خودروها س��رمايه ملي از بين م��ي رود و منجر به 

آلودگي هوا مي شود.

تبيين جايگاه
بخش دولتي و بخش خصوصي 

با اختصاص بخش��ي از منابع ارزي كشور ما و در 
همه زمينه ه��ا من جمله صنعت نف��ت و گاز در 
س��طح بين المللي به اين موقعيت ها دست يافته 
است و مهندس��ان و كارشناسان خود را از منابع 
ارزي پروژه هاي كشور ما تربيت نموده است و به 

بازارهاي جهاني روانه نموده است.
5- دولتمردان ما بايستي قبول نمايند كه بخش 
مهندسي و پيمانكاري كش��ور ما، به بلوغ نسبي 
كامل ب��راي ورود به پروژه هاي ب��زرگ در همه 
بخش ها رس��يده اس��ت و پيمانكاران ما تنها در 
شرايطي با پش��تيباني همه جانبه و جدي دولت 
مي توان��د حتي در اغلب م��وارد و بدون حضور و 
كمك خارجيان در پروژه هاي كلان كشور خود 
سرنوش��ت پروژه را به دس��ت گرفته و پروژه ها 
را مقتدرانه مديريت نماين��د. به عنوان نمونه ما 
ش��اهد بلوغ پيمانكاران ايران��ي در اجراي كلان 
پروژه هاي گازي عس��لويه بوده ايم و جا دارد در 
اين حوزه به حض��ور قدرتمند پيمانكاران ايراني 
در اجراي پروژه هاي فاز 1۲ عس��لويه در طول ۲ 
دهه گذشته اش��اره نمود و از مهندسين زحمت 
كش چنين پروژه  هايي قدرداني نماييم.  در نظام 
و فرهنگ اجرايي پروژه ها تاكنون و طي سال هاي 
گذش��ته در ايران امر بر اطاعت كامل و بلاشرط 
بخش خصوصي از دولت بوده است. بدين معني 
ك��ه كلا اختيار منابع مالي از درآمدهاي مختلف 
دولت بالاخص نفت در اختيار دولت بوده و عملا 
بخش خصوص��ي در تعريف پروژه ها ب��ا نگاه به 
امايش سرزمين يا نقشي بازي نكرده يا اين نقش 
بسيار كمرنگ بوده است. در حقيقت اعمال نظر 
دولت در قالب حاكميت و حف��ظ انفال تاكنون 
با قدرت ص��ورت گرفته اس��ت.  آي��ا اين روش 
به درس��تي صورت گرفته و ما از آن نتايج مثبت 
استفاده نموده ايم ؟ و بايستي به عنوان چراغ راه 
آينده ادامه دهيم ؟ نگارنده اعتقاد دارد تجربيات 
بين المللي نشان داده است النهايه راه عبور از اين 
دره عميق گرفتن دست بخش خصوصي و عبور 
از اين چالش بزرگ با كوش��ش و پايداري بخش 

خصوصي است 
دول��ت بخ��ش خصوص��ي را رقيب خ��ود تلقي 
مي كند و تلاش دارد حض��ور بخش خصوصي تا 
مرحله اي خاص تعريف شود و خط قرمز براي آن 
تعريف مي نمايد. اين همان عدم توفيق و تجريه 
همچون كش��ورهايي اس��ت كه كليه اختيارات 
در دس��ت دولت و بخش دولتي بوده است و اين 
كش��ورها توفيق لازم نداش��تند و ن��ه تنها براي 
سرنوش��ت مملكت ش��ان ارمغاني نداشتند بلكه 
ضربه هاي مهلكي بر آنه��ا در عمل زدند حداقل 
ما اين تجربيات را تكرار نكنيم. ما ش��اهد حضور 
همه جانب��ه دولت در اج��راي پروژه ها توس��ط 
ذينفعان خصولتي ه��ا و غير خصوصي ها بوده ايم 
و در اين مورد دولت اج��ازه كار بخش خصوصي 
را با بهانه نداش��تن مناب��ع مالي بخش خصوصي 
كمتر داده اس��ت.  بخش خصوصي سال هاس��ت 
كه به دنبال اصلاح قوانين جاري با نگاه به حضور 
دولت در كنار بخ��ش خصوصي با محوريت اصل 
رگولاتوري است. تاكنون قانون مدوني به صورت 
همه جانب��ه براي همه امور جدي دولت توس��ط 
مجلس شوراي اسلامي تدوين و ابلاغ نشده است 
طبق اطلاع هم اكنون صنعت برق كشور موجدانه 
بايستي اين مساله با مجلس در جهت قانوني براي 
اجب��ار دولت به تنها رگولات��وري در صنعت برق 
باشد. ضمن استقبال از اين مورد پيشنهاد نگارنده 
بر اين اس��ت كه در تدوين يك قانون همه جانبه 
رگولاتوري به شرط اينكه در روند حاضر كار اصلي 
صنعت برق خدشه اي وارد نش��ود تدوين گردد. 
اين قانون مي تواند با نگاه ذيل تهيه و ابلاغ شود. 

گراني زيرپوستي برخي 
كالاهاي اساسي

رصد بازار كالا هاي اساسي نشان مي دهد؛ هر كيلو 
ش��كر به ۳0 هزار تومان و هر كيلو مرغ به 88.400 
تومان رسيده است. به گفته فروشندگان محصولات، 
قيمت هاي جديد در راه است و برخي اقلام افزايش 
5 تا 10 هزار توماني داشته اند. به عنوان مثال چراغ 
خاموش هر كيلو شكر از ۲۳ هزار تومان به ۳0 هزار 
تومان تغيير كرده است. تنوع محصولات لبني در 
فروش��گاه هاي زنجيره اي نس��بت به پيش از سال 
كمتر شده است. قفسه ها خلوت تر هستند. به نظر 
مي رس��د محصولات جديد توليدي امسال هنوز 
به بازار عرضه نش��ده اند. س��خنان زيادي در حوزه 
تغيير قيمتي مطرح است كه تا دو هفته آينده نهايي 
مي شود. قيمت گندم، تخم مرغ، مرغ و... بلاتكليف 
بوده و گاهي اخباري مبني بر افزايش قيمت منتشر 
مي ش��ود، ام��ا در ادامه نهاد متول��ي آن را تكذيب 

مي كند. وضعيت حاكي از سردرگمي بازار دارد. 
وزارت جهاد كشاورزي از يك سو با احتمال ريزش 
تيراژ توليد مواجه است اگر قيمت ها را تغيير ندهد 
و از سوي ديگر سطح درآمد مردم و كوچك شدن 
س��فره ها هر تغييري را با شوك مواجه مي كند. در 
حالي صحبت از تغيير قيمت گندم پيش از شروع 
سال زراعي مطرح اس��ت كه كشاورزان به افزايش 
قيمت دلار و نهاده هاي كشاورزي اشاره مي كنند. 
آنها گلايه مند از وضعيت نرخ گندم بوده و نس��بت 

به افزايش واردات با توقف كشت هشدار داده اند.
در حالي كه سرپرست وزارت جهاد كشاورزي از عدم 
تغيير قيمت مرغ مي گويد و تاكيد مي شود قيمت 
مصوب هر كيلو مرغ ۶۳ هزار تومان است كه در بازار 

بيش از 88 هزار تومان به فروش مي رسد.

كارشناس حوزه انرژي گفت وگو با »تعادل« مطرح كرد

راهكارهاي مختلف مقابله با ناترازي گاز در  زمستان

خسارت حداقل 4 ميليارد دلاري كشور از قاچاق سوخت

صفر تا صد توليد برق پاك در كشور

طبق ب��رآورد نهاده��اي تخصصي به نظر مي رس��د 
مجموع قاچاق بنزين و گازوئيل از كشور حدود روزانه 
15 ميليون ليتر باشد كه معادل سالانه 4 ميليارد دلار 

خسارت است.
به گزارش، با پيش��ي گرفتن مي��زان مصرف بنزين و 
گازوئيل از توليد در س��ال 140۲، بحث درباره برآورد 
ميزان قاچاق اين دو س��وخت از كشور و راهكارهاي 

قاچاقچيان در فضاي رسانه اي كشور داغ شده است.
طبيعي است كه اختلاف قيمت بنزين و گازوئيل در 
داخل و خارج از كش��ور، انگيزه براي قاچاق سوخت 
را افزاي��ش مي دهد، در ح��ال حاضر ميانگين قيمت 
داخلي بنزين و گازوئيل ليتري ۲000 و ۳00 تومان 
اس��ت درحالي كه ارقام صادراتي اين فرآورده ها بين 
۲0 تا 40 هزار تومان در بازار كش��ورهاي همسايه به 

فروش مي رسد.
ش��ركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي به 
عنوان تخصصي ترين شركت دولت در حوزه توليد و 
توزيع سوخت، منبع موثقي براي برآورد ميزان قاچاق 
سوخت از كشور است؛ جليل سالاري مديرعامل اين 
شركت با اش��اره به ايجاد انگيزه براي قاچاق سوخت 
مي گويد: قيمت گازوئيل در داخل كشور ۳00 و ۶00 
تومان است و اين در حالي اس��ت كه اين سوخت در 
كشورهاي همس��ايه تا 40 هزار تومان قيمت گذاري 
مي شود. اين اختلاف قيمت انگيزه براي قاچاق ايجاد 

كرده و آن را از نظر اقتصادي جذاب مي كند.
وي اظهار داش��ت: در حال حاضر روزانه 84 ميليون 
ليتر گازوئيل در حوزه حمل و نقل مصرف مي ش��ود، 
در مجم��وع مص��رف گازوئيل در كش��ور بر اس��اس 

پيش بيني ها نبايد بيش��تر از 75 ميليون ليتر در روز 
باشد و از همين رو اختلاف حدود 10 ميليون ليتري 
مصرف واقعي گازوئيل و توزيع آن در كشور وجود دارد.

در حال حاضر پديده قاچاق سوخت از نيروگاه ها نيز 
به امر مرس��ومي تبديل شده اس��ت؛ مالك شريعتي 
سخنگوي كميسيون انرژي مجلس نيز در مصاحبه اي 
با اشاره به قاچاق س��وخت از نيروگاه ها گفت: بخش 
اصل��ي و عم��ده قاچ��اق گازوئيل كش��ور مربوط به 
نيروگاه ها و به ميزان 1.5 ميليارد ليتر در سال است. 
نهادهاي نظارتي از مجل��س تقاضا كرده اند فكري به 
حال حجم بالاي تخلفات نيروگاه ها در قاچاق سوخت 
انج��ام دهد. برخي تانكرهاي وارد ش��ده به نيروگاه با 
فاكتورس��ازي س��وخت مايع را تخليه نمي كنند تا با 

چندين برابر قيمت به خارج قاچاق كنند.
اما قاچاق سوخت تنها به گازوئيل ختم نمي شود و در 
حوزه بنزين نيز با وجود سامانه هوشمند سوخت اين 
اتفاق رخ مي دهد؛ جليل سالاري در اين باره توضيح 
مي دهد: بخشي از مصرف بنزين در حوزه قاچاق اتفاق 
مي افتد كه لازم است براي جلوگيري از آن اقدام هايي 
انجام شود. مقدار قاچاق بنزين كشور روزانه 5 ميليون 
ليتر برآورد مي ش��ود. بخش��ي از اين قاچاق از طريق 
مهاجرت كارت هاي هوشمند سوخت انجام مي شود 
كه با طرح هاي مختلف اجرايي تلاش مي كنيم آن را 

رصد و از وقوع آن جلوگيري كنيم.
ش��ركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي در 
گزارشي عنوان كرده است: در حال حاضر حدود 19 
ميليون خودرو و كارت سوخت در كشور وجود دارد كه 
بخش اعظم سهميه آزاد آنها هرگز استفاده نمي شود 

ولي متاسفانه شاهد آن هستيم كه كارت هاي سوخت 
به تعداد بالا به سمت استان هاي مرزي منتقل مي شود 
و ظرف چند روز اول ماه سهميه آنها خالي مي شود كه 

مشخصا صرف قاچاق مي شود.
طبيعي اس��ت كه با افزايش ميزان قاچاق س��وخت، 
كشفيات قاچاق نيز رشد قابل توجهي داشته باشد. امير 
محمد پرهام فر معاون دفتر پيشگيري ستاد مبارزه با 
قاچاق كالا با اشاره به افزايش قاچاق سوخت در كشور 
گفت: در سال 1401 كشفيات نفتي در حوزه بنزين 
۲50 درصد و در حوزه گازوئيل ۶9 درصد رشد داشته 
است. كش��فيات بنزين قاچاق در سال 1400 حدود 
4۲1 هزار ليتر بوده و در س��ال 1401 اين كشفيات 
به حدود 1 ميليون و54 هزار ليتر رس��يده است كه با 

رشدي ۲50 درصدي مواجه بوده است.
وي ادامه داد: اين مطلب را بايد اضافه كنم كه كشفيات 
گازوئيل در سال 1400 حدود ۳0 ميليون ليتر بوده كه 
در سال 1401 تقريبا افزايشي ۶0 درصدي داشته و به 

حدود 50 ميليون ليتر رسيده است.
وقتي انگيزه فراواني براي قاچاق سوخت وجود داشته 
باشد، طبيعي اس��ت كه بسياري از مردم با روش هاي 
گوناگون اقدام به قاچاق سوخت مي كنند. روايت سيد 
مرتضي اولادعلي، معاون فرهنگي، اجتماعي مرزباني 

استان هرمزگان در اين باره را بخوانيد.
اولادعلي مي گويد: روزان��ه قريب به 10 ميليون ليتر 
سوخت از اس��تان هرمزگان قاچاق مي شود. برخورد 
قاطع مرزبانان و نيروهاي انتظامي و دستگاه قضايي 
با پديده قاچاق و برخورد با سر شبكه ها و قاچاق هاي 
سازمان يافته و توقيف هزاران دستگاه خودرو و صدها 

فروند شناور حامل سوخت، اما همچنان ميليون ها ليتر 
گازوئيل روزانه از استان هرمزگان قاچاق مي شود. ده ها 
هزار ميليارد تومان از سرمايه هاي اين مملكت كه براي 
چرخش چرخ توليد و اقتصاد هزينه مي شود، توسط 

قاچاقچيان سوخت به يغما مي رود.
 وي همچنين يك��ي از عوامل افزايش آمار بيكاري در 
استان هرمزگان را وجود مشاغل كاذب همچون قاچاق 
سوخت و سودهاي بادآورده دانست و گفت: وقتي يك 
جوان بيان مي كند كه روزانه مي تواند ۳0 تا 50 ميليون 
تومان از راه قاچاق سوخت درآمد داشته باشد، قطعاً 
از ش��غل هاي كارگري و ساختماني يا اداري با حقوق 
ماهيانه 8 تا 10 ميليون تومان اس��تقبال نمي كند و 
بسياري از آمارهاي بيكاري هرمزگان با واقعيت ميداني 

همچون ساير استان هاي كشور همخواني ندارد.
 معاون فرهنگي، اجتماعي مرزباني استان هرمزگان 
مي گوي��د: كل خودروه��اي مين��ي ب��وس يكي از 
استان هاي مركزي كشور در جاده هاي درون استاني 
حدود ۲00 دستگاه است اما در يك روستاي نوار مرزي 
هرمزگان بيش از 700 دستگاه ميني بوس در چرخه 
قاچاق سوخت هستند و در برخي از منازل بيش از 10 
دس��تگاه خودرو براي فعاليت در امر قاچاق سوخت 

مستقر است.
بنابراين گ��زارش در مجموع طبق ب��رآورد نهادهاي 
تخصصي به نظر مي رس��د مجموع قاچ��اق بنزين و 
گازوئيل از كشور حداقل روزانه 15 ميليون ليتر باشد، 
معادل س��الانه 4 ميليارد دلاري خسارت، اما جالب 
اينكه هم اكن��ون برخي از رس��انه ها در حال تكذيب 
موضوع قاچاق و هدررفت سرمايه ملي كشور هستند.

معاون وزير نيرو با بيان اينك��ه در آينده مي توانيم از 
مسير تركيه زمينه صادرات به اروپا را هم فراهم كنيم، 
گفت: در كش��ورهاي حاشيه ش��رقي هم افغانستان 
و پاكس��تان متقاضي برق ايران هستند. فعلا برنامه 

صادراتي به كشورهاي حاشيه خليج فارس نداريم..
محم��ود كماني در گفت وگ��و با ايلنا، درب��اره برنامه 
احداث نيروگاه تجديدپذير در كش��ور اظهار داشت: 
ما برنامه توليد 10 هزار مگاوت��ي برق از نيروگاه هاي 
تجديدپذير را در دس��تور كار داري��م، حوزه صنعت 
بايد به صورت خودتامين اقدام به احداث نيروگاه كند 
كه خوشبختانه اس��تقبال خوبي از اين بخش شده و 
تاكنون حدود ۲500 مگاوات برنامه براي شركت هاي 
صنعتي صادر ش��ده كه در حال اق��دام براي مراحل 
پيشبرد و بعضا احداث نيروگاه هستند كه از جمله آنها 
مجموعه گل گهر و فولاد مباركه است كه سال گذشته 
ش��روع به احداث كرده اند، براي ساخت نيروگاه ۶00 
مگاواتي فولاد مباركه در اصفهان مراحل عقد قرارداد 
با پيمانكار و خريد تجهيزات انجام شده و اميدواريم با 
سرعت خوبي پيش برود.  وي تصريح كرد: همچنين 

از شوراي اقتصاد مجوز احداث نيروگاه 4 هزار مگاوتي 
خورشيدي را اخذ كرديم كه مناقصات آن برگزار شد 
و اكنون حدود 1850 مگاوات برنده اعلام ش��ده و در 
حال صدور پروانه هستند، بخشي از پروانه ها صادر شده 
و بخشي منجر به قرارداد شده و مشغول كار هستند، از 
جمله قراردادهاي گذشته كه به صورت ماده ۶1 خريد 
تضميني بود تاكنون حدود 180 مگاوات افتتاح شده و 
حدود ۲00 مگاوات هم امسال به بهره برداري مي رسد.

رييس س��ازمان انرژي هاي تجديدپذي��ر و بهره وري 
انرژي برق ادامه داد: متاس��فانه بخش نيروگاه بادي 
تاخير دارد و دليل آن هم اين است كه مجوزي كه بايد 
شوراي اقتصاد مي داد در دبيرخانه اين شورا به تاخير 
خورد، اميدواريم ابتداي امس��ال بتوانيم مجوز را اخذ 
كنيم و مناقصات م��اده 1۲ براي نيروگاه هاي بادي را 

هم انجام دهيم.
وي تاكي��د كرد: بخش ديگر مرب��وط به نيروگاه هاي 
انشعابي و مقياس كوچك اس��ت كه بخشي از آن به 
ميزان 110 هزار واحد را داشتيم كه با كمك نهادهاي 
حمايتي بايد انجام مي شد، اين پروژه ها هم آغاز شده 

و تاكنون حدود 1500 واح��د از اين 110 هزار واحد 
به بهره برداري رسيده است. كماني درباره پروژه هاي 
انرژي تجديدپذي��ر در تهران گف��ت: در تهران چند 
نيروگاه در دست احداث داريم اما نسبت به استان هايي 
كه تابش خوبي داريم و هم امكان گرفتن زمين وجود 
دارد، ميزان برنامه احداث كمتر اس��ت چون مشكل 

اصلي بحث گراني زمين است.
وي درب��اره برنامه صادرات خاطرنش��ان كرد: برنامه 
صادرات از طريق نيروگاه ه��اي تجديدپذير در حال 
تدوين است، ما پيشنهادات مان را به وزارت نيرو ارايه 
كرده و در حال جمع بندي است به محض اينكه مدل 
سرمايه گذاري توس��ط وزير نيرو ابلاغ شود، فراخوان 

مي دهيم و از سرمايه گذاران دعوت خواهيم كرد.
معاون وزير نيرو ب��ا بيان اينكه ظرفيت خوبي براي 
صادرات داريم، اظهار داش��ت: ما ظرفيت خوبي در 
كشورهاي حاشيه غربي مثل عراق و تركيه داريم كه 
در آينده مي توانيم از مس��ير تركيه زمينه صادرات 
به اروپا را هم فراهم كنيم، در كش��ورهاي حاش��يه 
ش��رقي هم افغانس��تان و پاكس��تان متقاضي برق 

ايران هس��تند. فعلا برنامه صادراتي به كشورهاي 
حاش��يه خليج فارس نداريم، اولويت ما صادرات به 
همسايگان شرقي و غربي است.  وي يادآور شد: در 
برخي مواقع كه نياز كشور براي مصرف داخل اجازه 
مي دهد تا 500 مگاوات هم سرجمع صادرات داريم 
كه عمدتا به عراق و بخش��ي به تركيه و پاكس��تان 
و افغانس��تان اس��ت. كماني درباره امكان صادرات 
توس��ط بخش خصوصي بيان داشت: ظرفيت هايي 
را هماهن��گ كرديم كه در ص��ورت تصويب نهايي 
ميزان ظرفيت ه��اي آن ابلاغ خواهد ش��د، اكنون 
بيشتر صادرات به عراق توسط توانير انجام مي شود و 
براي بخش خصوصي ظرفيت كمتري در نظر گرفته 
شده اما براي همسايگان شرقي و همچنين تركيه 
ظرفيت خوبي براي صادرات توسط بخش خصوصي 
ديده شده است، برق نيروگاهي كه بخش خصوصي 
و دولتي توليد مي كند به دولت فروخته مي ش��ود و 
از سر جمع آن در مواقعي كه ما نياز داخلي نداريم، 
تبادل و ياد صادر مي كنيم، اين روند طوري تنظيم 

مي شود كه نياز داخل دچار مشكل نشود.



آمازون قرار اس��ت نتايج س��ه ماهه اول مالي 2023 
خ��ود را در روز پنجش��نبه، 27 آوري��ل 2023 )پس 
از بس��ته ش��دن بازار( گزارش كند. ما انتظ��ار داريم 
AmazonAMZN -4٪ بالاتر از برآوردهاي اجماع 
درآمد و درآمد باشد. اين شركت در سه ماهه گذشته 
عملكردي بهتر از انتظارات خياباني داش��ت و درآمد 
خالص آن با 9 درصد افزايش به 149.2 ميليارد دلار 
رسيد. اين به دليل افزايش 13 درصدي درآمد امريكاي 
ش��مالي و بهبود 20 درصدي در بخش خدمات وب 
آمازون بود. با اين حال، تأثير مثبت تا حدي با كاهش 
8 درصدي درآمدهاي بخش بين المللي جبران شد. 
ما انتظار داريم كه نتيجه Q1 در خطوط مشابه باشد.

تحليلگران فوربس در گزارشي كردند كه ارزش گذاري 
آمازون 134 دلار به ازاي هر سهم است كه 31 درصد 

بالاتر از قيمت فعلي بازار حدود 103 دلار است. 
درآمد آمازون در سال مالي 2022 با 9 درصد رشد به 
514 ميليارد دلار رسيد. اين شركت شاهد رشد مثبت 
درآمد خالص از فروش��گاه هاي فيزيكي )11درصد(، 
خدمات فروشنده شخص ثالث )14درصد(، خدمات 
اشتراك )11درصد(، خدمات تبليغاتي )21درصد( و 
AWS )29٪( بود. ما انتظار داريم همين الگو در سه 

ماهه اول ادامه يابد.
فروش خالص از دسته فروشگاه هاي آنلاين به ميزان 
اندكي در س��ال كاهش يافت و به 220 ميليارد دلار 
رسيد. انتظار داريم همين روند در سه ماهه اول ادامه 
يابد؛ به طور كلي، ما پيش بين��ي مي كنيم كه درآمد 
آمازون براي كل س��ال 2023 ب��ه 5۶0 ميليارد دلار 
برسد.Trefis درآمد خالص سه ماهه اول مالي 2023 
آمازون را حدود 125.99 ميليارد دلار تخمين مي زند 
كه كمي بالاتر از ب��رآورد اجم��اع 124.54 ميليارد 

دلاري است.
انتظار مي رود كه س��ود تعديل شده هر سهم آمازون 
در س��ه ماهه اول 2023 0.22 دلار به ازاي هر تحليل 
Trefis باشد كه 5 درصد بالاتر از برآورد اجماع 0.21 
دلار است. درآمد خالص تعديل شده از 33.4 ميليارد 
دلار به -2.7 ميليارد دلار در سال مالي 2022 كاهش 
يافت. بخشي از آن به دليل افزايش هزينه هاي عملياتي 
و بخشي به دليل كاهش نامطلوب درآمد غيرعملياتي 
از 13.3 ميليارد دلار به -18.2 ميليارد دلار بود. به طور 
مش��خص، درآمد غيرعملياتي عمدتاً به دليل زيان 
ارزش گذاري قبل از ماليات ناش��ي از سرمايه گذاري 
سهام در Rivian Automotive متضرر شده است.

همچنين هزينه هاي عملياتي در سه ماهه اول از همين 
 EPS روند پيروي كند. به طور كل��ي، آمازون احتمالًا
س��الانه GAAP 1.71 دلار و درآمد هر سهم 55.44 

دلار را براي كل سال 2023 گزارش خواهد كرد.
ما به ارزش گذاري آمازون با استفاده از برآورد RPS در 
 )P/S( ح��دود 55.44 دلار و مضرب قيمت به فروش
كمي بالاتر از 2 برابر در سال مالي 2023 ميرسيم. اين 
به قيمت 134 دلار تبديل مي شود كه 31 درصد بالاتر 

از بازار فعلي است. 

    اين قيمت سهام براي نتفليكس 
يك »خريد« براي سال 2023 است

در آوريل س��ال 2022، نتفليكس با گزارش اولين از 
دست دادن مشترك خود در نزديك به 10 سال، بازارها 
را شگفت زده كرد. در حالي كه سرمايه گذاران وحشت 
كرده بودند، سهام روز بعد 35 درصد سقوط كرد. بيل 
آكمن، مدير مشهور صندوق تاميني، بلافاصله تمام 
سهام خود در نتفليكس را به مبلغ 400 ميليون دلار 
از دس��ت داد، تنها پس از اينكه آن را براي مدت كمي 

بيش از سه ماه نگه داشت.
آوريل گذشته، ماه سختي براي سهام نتفليكس بود، اما 
به سرعت رو به جلو بود و در يك سال كوتاه، نتفليكس 
41 درصد نسبت به جايي كه آكمن سهام را فروخت، 
رشد كرد و از پايين ترين سطح در 12 مي، 84 درصد 

رشد كرد.
در خبرنامه رايگان خود كه در فوربس منتشر شد، ما 
استدلال كرديم كه روزي كه قيمت سهام نتفليكس 35 
درصد كاهش يافت، در نتيجه يكي از مهم ترين روزهاي 
تاريخ اين شركت از نظر شانس آن براي افزايش درآمد 
و ي��ك روند صعودي مجدد بود. با اين حال، صبر لازم 

است، زيرا نتفليكس كارهايي براي انجام دارد.
درست در روزي كه نتفليكس يك سوم ارزش خود را در 
سال گذشته از دست داد، مديريت اعلام كرد كه قصد 
دارد اشتراك گذاري رمز عبور را قطع كند و يك رديف 
تبليغاتي جديد را عرضه كند. ما سهام را خريد و در ماه 
آگوست و دوباره در اوايل سپتامبر اجرا كرديم. چيزي 
كه باعث ايجاد يا شكست قيمت نتفليكس مي شود، 

گزارش درآمد س��ه ماهه آينده خواه��د بود زيرا يك 
چهارم كامل از نتايج قطع اشتراك رمز عبور خواهد بود. 
نتيجه براي اين شركت به طرز شگفت آوري پايدار است 
و آنچه كه بازار مي خواهد ببيند تاثير خط بالايي از دو 

محوري است كه يك سال پيش اعلام شد.

    محور يك ربع قرن
در همان زمان كه نتفليكس وضعيت رش��د خود را از 
دست داد، اين ش��ركت بزرگ ترين اعلاميه در تاريخ 
خود را اعلام كرد - قطع اش��تراك گذرواژه براي 100 
ميليون كارب��ر و راه اندازي يك ردي��ف تبليغاتي كه 
درآمدي بالاتر از طرح هاي اشتراك اوليه و استاندارد 

داشته باشد. 
مي توان اس��تدلال كرد كه انتقال از دي وي دي ها به 
نس��خه هاي فوق العاده )OTT( بزرگ ترين اعلاميه 
در تاريخ شركت بود، اما در آن زمان نتفليكس چيزي 
براي از دست دادن نداشت. امروز، اين شركت برترين 
سرويس پخش در جهان است و عليرغم تلاش غول 
رسانه اي ديزني براي بازپس گيري تاج و تخت رسانه اي، 
اين جايگاه برت��ر را به خود اختصاص داده اس��ت. به 
عبارت ديگر، دو محور نتفليكس داراي ريسك بالايي 
هستند. خبر خوب اين است كه سرمايه گذاران مجبور 
نخواهند بود كه بيشتر منتظر بمانند تا متوجه شوند 

كه آيا محورها موفق هستند يا خير.

   اشتراك رمز عبور
در س��ه ماهه اخير، 1.75 ميليون افزايش پرداختي 
جهان��ي در مقايس��ه ب��ا برآورده��اي 1.8 ميليوني 

تحليلگران، اندكي كمتر بود.
براي اشتراك گذاري رمز عبور، منطقه امريكاي لاتين 
يك منطقه آزمايش��ي بود و نتايج Q1 سرنخ هايي را 
در مورد نحوه عملكرد گس��ترده تر ارايه كرد. به گفته 
مديري��ت، واكنش لغو وجود داش��ت كه بعداً كاهش 
يافت. اين منطقه كاه��ش خالص افزوده هاي خالص 
)0.4 ميليون( را در مقايس��ه با 1.7۶ ميليون افزايش 
خالص در سه ماهه گذشته امريكاي لاتين گزارش كرد، 
با اين حال درآمد 7 درصد نسبت به سال گذشته )+ 13 

درصد بر اساس ارز ثابت( افزايش داشت.
اين شركت اظهار داشت كه مناطق ديگر، مانند كانادا، 
به طور مس��تقيم با آنچه ما در امريكاي لاتين ديديم 
سازگار هس��تند. الگوي مش��ابهي در منطقه ايالات 
متحده كانادا )UCAN( وجود داشت كه در آن رشد 
خالص درآم��د پايين و در عين ح��ال بالاتري وجود 
داشت. اين منطقه 0.1 خالص اضافه شده با درآمد 8 

درصد نسبت به سال گذشته گزارش داد.
در سه ماهه سال قبل، اين مناطق مسطح بوده يا كاهش 
گزارش شده است. قابل توجه، ريزش مي تواند در سه 
ماهه چهارم براي نتفليكس بيشتر شود، زيرا اين سه 

ماهه اضافه هاي خالص بالايي دارد.
مشاهدات ديگر اين است كه LatAm و UCAN هر 
دو داراي ARM در حال گسترش يا درآمد متوسط به 
ازاي هر عضويت بودن��د، در حالي كه دو منطقه ديگر 
شاهد كاهش ARM بودند. اين مي تواند از نظر عرضه 
گسترده تر به اشتراك گذاري رمز عبور باعث رشد بيشتر 

خطوط برتر در نيمه دوم سال شود. قابل توجه است كه 
ميانگين عضويت پرداخت ش��ده در APAC افزايش 
يافت��ه و 17 درصد افزايش يافته اس��ت. اين به وضوح 
يك منطقه بزرگ اس��ت، اما در هند به ويژه جايي كه 
نتفليكس قيمت ها را كاهش داده است، توجه خاصي 
شده است. اين امر در جايي منطقي است كه اضافه هاي 

خالص افزايش يافته اما ARM كاهش يافته است.

    رديف تبليغات
فصل اول براي نتفليكس در راه است، به اين معني كه 
نتفليكس احتمالًا بايد مقياس مورد انتظار شركت را 
براي رديف تبليغاتي در سه ماهه سوم و چهارم اعلام 
كند. در حال حاضر، اين شركت براي اين امر راهنمايي 
 13M نمي كند، اما تحليلگران معتقدند كه در محدوده

خواهد بود.
به گفته فوربس و بلومبرگ: »پس از شروعي آهسته، 
رده تبليغات��ي نتفليكس در بين مش��تركين ايالات 
متحده مورد توجه قرار گرفته اس��ت. بلومبرگ پس 
از تجزيه و تحليل داده هاي داخلي خود در دو ماه اول 
خود گزارش داد كه نتفليكس يك ميليون كاربر فعال 
داشته است. قبل از راه اندازي، نتفليكس پيش بيني 
كرده بود كه تا پايان سال 2022 تعداد 1.1 ميليون نفر 
در سه ماهه سوم سال 2023 به 13.3 ميليون نفر برسد. 
ايالات متحده يكي از 12 بازاري اس��ت كه نتفليكس 
اكنون در آن تبليغات مي فروشد. در جديدترين گزارش 
درآمد خود، نتفليكس داراي 74 ميليون مشترك در 

ايالات متحده با 231 ميليون در سراسر جهان بود.
براي اهداف ما به عنوان سرمايه گذار، مهم ترين جنبه 
از لايه تبليغاتي اين است كه تا حد نهايي افزايش يابد، 
زيرا س��طح آگهي با نرخي بالاتر از برنامه هاي اصلي و 
استاندارد نتفليكس درآمدزايي مي كند. سطح تبليغات 
۶.99 دلار در ماه به اضافه دلار تبليغات خواهد بود. با 
آن، مديريت بر اين باور است كه »50٪ يا بيشتر سهم 

سود افزايشي در تجارت وجود خواهد داشت.«

    جريان نقدي رايگان قوي
نتيجه نهايي نتفليكس تثبيت شده است. در گزارش 
اخير، جريان نق��دي آزاد به مبلغ چش��مگير 2.17 
ميليارد دلار رسيد، و مديريت هدايت سالانه را به 3.5 
ميليارد دلار رساند. اين بهبودي ۶.5 ميليارد دلاري در 
جريان نقدي آزاد نسبت به 5 سال قبل است كه شركت 
در سال 2019 س��الانه 3 ميليارد دلار ضرر مي كرد. 
حاشيه جريان نقدي آزاد نسبت به سال گذشته بيش 
از دو برابر شده و به 25.9 درصد در مقايسه با 10.19 

درصد در سه ماهه سال قبل رسيده است.
بدهي ناخالص هنوز بالاست و 14.5 ميليارد دلار است 
كه ذاتي مدل كس��ب و كار اس��ت. با اين حال، بدهي 
خالص 1.1 برابر در مقايسه با 1.3 برابر سه ماهه گذشته 
با بدهي خالص ۶.7 ميليارد دلار در مقايس��ه با 8.37 

ميليارد دلار در سه ماهه گذشته بهبود يافته است.
نتفليكس هنوز در رتبه بندي سرمايه گذاري خود از 
ساير FAANG ها عقب اس��ت، اما قابل توجه است 
كه اين ش��ركت ش��اهد ارتقا از Moody’s از درجه 
ناخواسته به درجه سرمايه گذاري بوده است. نتفليكس 

در اين زمينه گوسفند سياه FAANG ها بوده است، با 
اين حال، بخش بزرگي از پايان نامه ما بر اساس تغيير 
مشخصات ش��ركت از نظر قدرت نهايي است. در يك 
نكته مثبت ديگر، مودي��ز در رابطه با رديف تبليغات 
نتفليكس اظهار داشت: »موديز پيش بيني مي كند كه 
رشد مشتركين سرويس پشتيباني شده تبليغاتي كه 
اخيراً راه اندازي ش��ده است، تدريجي اما ثابت باشد و 
فرصت بلندمدتي قوي براي رشد درآمد فراهم كند.«

    چگونه در حال حاضر و در طول سال 2023 
موقعيت يابي كنيم

شركت ما به عنوان يك مجموعه پيشرو تمام فناوري، 
در زمان بندي محتاط است زيرا فناوري مي تواند نوسان 
داشته باشد. ما بيشترين موفقيت را در تطبيق ايده هاي 
سهام با كيفيت با تحليل تكنيكال مي يابيم. براي مثال، 
اگر تيم مديريت نتفليكس نتواند آن را اجرا كند، اگر يك 
شرط بندي سوداگرانه به نتيجه نرسد، اين بيمه مي كند. 
همچنين به افزايش سود كمك مي كند زيرا خريد در 
آوريل 2022 نس��بت به ماه م��ه 2022 با افزايش 80 
درصدي، 40 درصد سود داشته است. اين يك پاداش 
قابل توجه فقط براي يك ماه ديگر انتظار است. با توجه 
به تصوير فني بزرگ تر، محدوده نتفليكس بين 304 
تا 347 دلار باقي مي ماند. با ش��مارش قرمز زير شروع 
مي كنيم. اگر ش��اهد نقض كانال روند زير باشيم، اين 
اولين هشدار خواهد بود. شكستن زير 304 دلار دري را 
به منطقه هدف اول ما بين 257 تا 235 دلار باز مي كند. 
از طرف ديگر، اگر شاهد شكست بالاي 347 دلار باشيم، 
اين شكست را خريد تلقي نمي كنيم. دليل آن اين است 
كه الگوي صعودي كه از 12 مي 2022 شروع شد، يك 
الگوي 5 موجي است. هر شكستي بالاتر از 378 دلار 
يك هشدار بزرگ در نظر گرفته مي شود، زيرا مي تواند 
الگوي 5 موجي را تكميل كند و براي يك عقبگرد نسبتاً 
عميق آماده شود. با توجه به محيط كلان و الگوي فني 
در نتفليكس در حال حاضر، ما معتقد نيستيم كه خريد 
بالاي 257 دلار ارزش ريسك را داشته باشد. اگر نتايج 
مطلوبي در مورد محور نتفليكس ببينيم، و با اين حال 
قيمت گذاري تحت فش��ار محيط كلان قرار گيرد، به 
دنبال انباشته ش��دن شديد در سطوح بسيار پايين تر 
خواهيم بود.  به دنبال اش��تراك گذاري رمز عبور براي 
كمك به نتايج سه ماهه آينده به دليل عرضه گسترده تر 
از جمله در ايالات متحده باشيد. اين يك خط در لحظه 
شني براي روايت جديد نتفليكس خواهد بود. اگر اين 
مانع برطرف ش��ود، به دنبال رديف تبليغاتي باشيد تا 
در سه ماهه سوم و چهارم سال 2023 به نتايج درآمد 
كمك كند، زيرا شركت به زمان نياز دارد تا مخاطبان 
را به ان��دازه معناداري افزايش ده��د تا تبليغات تأثير 
اوليه داشته باشد. هدف در محدوده 10 تا 15 ميليون 
است، اگر 13 ميليون را نقطه مياني فرض كنيم. اگرچه 
برخي از سرمايه گذاران در مورد هدف گيري زودهنگام 
تهاجمي مي شوند، بهتر است به مديريت اجازه دهيم كه 
با موفقيت حركت كند تا زمان بندي دقيق. تا زماني كه 
خط بالايي در سه ماهه ژوئن پايين مي آيد، با شواهدي 
از شتاب براي راهنماي سپتامبر در خط بالا، پس اين 

براي موقعيت ما به اندازه كافي خوب است. 
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توصيه هايي براي بورسي ها
فرداي اقتصاد در ارديبهشت ماه، اقدام به برگزاري يك 
نظرسنجي با عنوان »توصيه بزرگان بازار« كرد و نظر 
۶3 مدير دارايي را در محورهاي مرتبط با بازار سرمايه 
جويا شد. در سوال نخست از مديران دارايي پرسيده 
شد »شانس توافق هسته اي و احياي برجام طي سه 
ماه آينده چقدر ارزياب��ي مي كنند؟« هنوز هم يكي 
از متغيرهايي كه فعالان بورس��ي در محاسبات خود 
مدنظر قرار مي دهند، احتمال احياي برجام با توافق 
هسته اي است. با وجود از سرگيري روابط ديپلماتيك 
ميان ايران و عربس��تان، مديران دارايي بازار سرمايه 
شانس احياي برجام در س��ه ماه آينده را كمتر از 20 
درصد مي دانند. پس از تجربه هاي مكرر تثبيت دلار 
7 تومان، 300 توم��ان، 122۶ تومان، 4200 تومان، 
حالا نرخ دلار 28500 توماني در مسيري مشابه ظهور 
كرده است. از اين رو سوال دوم اين بود كه »سياست 
دلار 28500 تا ۶ ماه آينده ادامه خواهد يافت يا خير؟« 
79 درصد از مديران دارايي به اين سوال پاسخ منفي 
مي دهند و 13نفر نيز احتمال مي دهند سياست دلار 
28500 توماني به ش��كل فعلي ادامه يابد. در بخش 
ديگري از اين نظرسنجي از مديران دارايي خواسته شد 
سه صنعتي كه بازده بالايي در ۶ ماه آينده دارند را نام 
ببرند. گروه كاموديتي محور فلزات اساسي بيشترين 
تكرار را در نظرات اخذ شده از مديران دارايي به خود 
اختصاص داشت و پس از آن صنعت محصولات غذايي 
مورد توجه تحليلگران قرار داشت. در رتبه هاي بعدي 
نام صنعت خودرو و پالايشي ها نيز به چشم مي خورد. 
در بخش��ي از نظرس��نجي »توصيه بزرگان بازار« از 
مديران دارايي خواسته شد سه سهمي كه به باورشان 
طي ۶ ماه آينده با بيش��ترين بازدهي همراه خواهند 
بود را معرفي كنند. »فولاد«، »س��مگا« و »فزر« سه 
سهمي هستند كه بيشترين تكرار را به خود اختصاص 
داده اند. در رتبه هاي بعدي نيز »اهرم«، »حكشتي« 
و »س��فارس« جاي گرفتند. توجه به تك س��هم ها 
نيز در اين دور از نظرس��نجي زياد بود. در بخش��ي از 
نظرسنجي »توصيه بزرگان بازار« 15 دارايي شامل 
مسكن، دلار، س��كه و طلا، خودرو، رمزارز، صندوق و 
8 س��هم آمده و از شركت كنندگان خواسته شد تا از 
سه موقعيت خريد، فروش يا نگهداري براي هر يك 
از دارايي ها، يك موقعيت را انتخاب كنند. نتايج نشان 
داد كه شركت كنندگان بيش��تر تمايل به نگهداري 
اين دارايي ها دارند. در اين ميان بيش��ترين پيشنهاد 
نگهداري براي مسكن به ميزان 71 درصد و پس از آن 
خودرو )۶0 درصد( داده شد و بعد از آن مديران دارايي 
راي 59 درصدي به نگهداري يكي از س��هام بورسي 
)مبين( دادند. بيشترين پيشنهاد خريد نيز با راي ۶0 
درصدي از آن نماد شركت سيمان فارس و خوزستان 
)سفارس( داده شد و رتبه بعدي خريد با 57 آرا از آن 
صندوق هم وزن كيان شد. نكته جالب آنكه صندوق 
با درآمد ثابت كه در روزهاي ركود بورس تهران، 
اصلي ترين پناهگاه سرمايه گذاران ريسك گريز 
بود، حالا با آغاز دور جديد رش��د قيمت س��هام، 
با بيشترين پيش��نهاد براي فروش )۶5 درصد( 
مواجه شده اس��ت. پس از آن دو نماد »اخابر« و 
»خودرو« بيشترين راي براي فروش را داشتند.

چرا همبستگي ارزش دلار و قيمت 
كاموديتي ها مثبت شده است؟

س�نا| بر خ��لاف رويه معم��ول، در دو س��ال اخير 
همبس��تگي ميان ارزش دلار و قيمت كاموديتي ها 
از منفي به مثبت تبديل ش��ده ك��ه منعكس كننده 
تحولات موقتي و ساختاري در اقتصاد جهاني است. 
همزماني شوك هاي س��مت عرضه با سياست پولي 
انقباضي فدرال رزرو در كنار عامل ساختاري تبديل 
شدن ايالات متحده به كشوري كه به طور خالص در 
موقعيت صادركننده انرژي قرار گرفته، باعث شده كه 
دلار همانند ارزي رفتار كند كه ارزش��ش با نوسانات 
قيمت كاموديتي ها هم جهت است. يكي از پيامدهاي 
جانبي بدل شدن ايالات متحده به خالص صادركننده 
انرژي اين بوده كه كشورهاي حاشيه خليج فارس حتي 
با افزايش قيمت نفت و در نتيجه درآمدهاي بيشتر، 
خريدهاي خود در اوراق خزان��ه داري ايالات متحده 
را كاه��ش داده اند.بر خلاف رابطه عكس معمول بين 
قيم��ت دلار و كاموديتي ها، در دو س��ال اخير قيمت 
كاموديتي ها و ارزش دلار امريكا در جهت مش��ابهي 
نوسان پيدا كرده اند. اين موضوع يك انحراف از الگوي 
استانداردي تلقي مي شود كه تقويت دلار با تضعيف 

قيمت كاموديتي ها همراه مي شد و بالعكس.
 تغيير همبس��تگي ميان قيمت كاموديتي ها و دلار 
از منفي به مثب��ت، براي كاموديتي ه��اي مربوط به 
بخش انرژي شديدتر بوده است تا غيرانرژي. اما علل 
و پيامدهاي هم جهتي در قيمت كاموديتي ها و دلار 
چيس��ت؟ رابطه مثبت غيرمعمول بي��ن ارزش دلار 
امريكا و قيمت كاموديتي ها مي تواند منعكس كننده 
عوامل موقتي و س��اختاري در اقتصاد جهاني باشد.

ماهيت خاص ش��وك هاي وارده ب��ه اقتصاد جهاني 
در س��ال 2022 )همانند جنگ روسيه و اوكراين( نه 
تنها منجر به افزاي��ش قيمت كاموديتي ها و اتفاقاتي 
مانند تعليق معام��لات در بازار ني��كل بورس فلزات 
لندن در اوايل س��ال 2022 شد بلكه به طور همزمان 
س��رمايه گذاران ريس��ك گريز را به س��مت دلار )به 
عنوان يك��ي از ارزهاي امن( س��وق داد. اين درحالي 
بود كه س��رعت بيش��تر در سياس��ت پولي  انقباضي 
فدرال رزرو نس��بت به س��اير بانك هاي مركزي )كه 
تا حدي منعكس كننده تأثير كمت��ر ايالات متحده 
از پيامدهاي اقتص��ادي جنگ روس��يه و اوكراين از 
جمله افزايش قيمت كالاها بود( نيز منجر به تقويت 
دلار ش��د.مهم ترين رويداد ساختاري، پيشي گرفتن 
ص��ادرات انرژي ايالات متحده از وارداتش اس��ت كه 
اين كش��ور را به طور خالص در موقعيت صادركننده 
انرژي قرار داده اس��ت. اين مساله باعث شده كه دلار 
همانند يك »ارز كاموديتي محور« )ارزي كه ارزشش 
با نوسانات قيمت كاموديتي هم جهت است( رفتار كند.

سرمايه گذاري بلندمدت در بورس
س�نا| علي بهش��تي  روي مديرعام��ل كارگزاري 
مهرآفرين ضمن تاكيد بر ظرفيت هاي بازار س��رمايه 
براي كنترل تورم، بيان كرد: رش��د بازار س��رمايه به 
هيچ وجه تورم زا نيس��ت و مزيت س��رمايه گذاري در 
اين بازار اين اس��ت ك��ه مي توان ب��ا تقويت فرهنگ 
سرمايه گذاري در بورس، سرمايه هاي خرد مردم را به 
سمت توليد هدايت كرد. معتقدم اگر به كاركرد بازار 
سرمايه به درستي پرداخته شود، مي توان نقدينگي 
را به سمت توسعه بازار اوليه سوق داد و با جمع آوري 
سرمايه هاي خرد مردم از طريق پذيره نويسي و خلق 
ش��ركت هاي جديد، زمينه را براي اش��تغال زايي و 
رش��د توليد فراهم كرد. در نهايت هم سرمايه گذاران 
از محل اين س��رمايه گذاري خود، عايدي مناس��بي 
كسب خواهند كرد. در سنوات اخير، تجربه خوبي در 
زمينه پذيره نويسي ش��ركت هاي بيمه اي داشته ايم. 
وي افزود: البته بايد به اين نكته توجه داشت كه به طور 
سنتي در كشور ما مردم سعي مي كنند سرمايه هاي 
خود را در بازار ملك يا دارايي هاي ثابت سرمايه گذاري 
كنند و به نظر مي رسد عده اي كه رشد بازار سرمايه را 
تورم زا مي دانند، به اين جنبه از فرهنگ سرمايه گذاري 
در كش��ور توجه دارند و نگران آن هستند كه با رشد 
سرمايه ها در بورس، سرمايه گذاران بخواهند با خارج 
كردن س��رمايه هاي خود از بورس، در ب��ازار ملك يا 
دارايي هاي ثابت يا حتي احتكار اقلام مصرفي مردم 
س��رمايه گذاري كنند و ب��ا اين اقدام، تقاض��ا در اين 
بازارها افزايش يافت و افزايش قيمت ها تشديد شود. 
بهشتي روي با اشاره به تبعات ورود نقدينگي به ساير 
بازارها، اظهار كرد: اگر هدايت نقدينگي به سمت بازار 
س��رمايه و همچنين ماندگار كردن سرمايه ها در اين 
بازار مورد توجه قرار نگيرد، سرمايه ها راهي بازارهاي 
سوداگرانه شده و افزايش قيمت  در اين بازارها موجب 
فشار بيشتر بر معيش��ت مردم خواهد شد. حال آنكه 
هدايت نقدينگي به سمت بازار سرمايه و رشد توليد، 
در جلوگيري از افزايش قيمت ها نيز موثر خواهد بود. 
اين كارشناس بازار سرمايه تصريح كرد: راهكار ماندگار 
شدن س��رمايه ها در بازار سرمايه و هدايت نقدينگي 
به س��مت توليد، كمك ب��ه تامين مال��ي بنگاه هاي 
توليدي از طريق بازار سرمايه، تسهيل افزايش سرمايه 
شركت ها و همينطور پذيره نويسي شركت هاي جديد 
در اين بازار است. وي ضمن تاكيد بر ضرورت ارتقاي 
فرهنگ سرمايه گذاري در بورس به صورت بلندمدت، 
خاطرنش��ان كرد: مشكل اينجاست كه عده زيادي از 
مردم، به بازار سرمايه هم به عنوان بازاري سفته بازانه 
نگاه كرده و گاهي تكنيكاليست ها هم با معرفي نقاطي 
براي خروج از سهم ها، به كوتاه مدت نگري سهامداران 
دامن مي زنند. مديرعامل كارگ��زاري مهرآفرين در 
خاتمه گفت: اميدواريم با رونق بازار سرمايه، اين بازار به 
محلي مناسب تر براي تامين مالي بنگاه هاي توليدي 
تبديل شده و توليد كنندگان بتوانند به جاي استفاده 
از تسهيلات بانكي و تحمل هزينه مالي قابل توجه اين 
تسهيلات، از طريق بازار سرمايه تامين مالي كنند و با 
رشد توليد، شاهد رشد سودآوري شركت ها نيز باشيم 
تا هم رفتارهاي سوداگرانه در ساير بازارها كنترل شود 
و هم س��رمايه گذاري در بورس، بازدهي بهتري براي 

سرمايه گذاران به همراه داشته باشد.

خصوصي سازي خودرو 
با آزادسازي قيمت ها

بورسنيوز| رحيم كريمي، كارشناس بازار سرمايه 
اظهار كرد: بازار سرمايه به نظر شرايط متعادلي دارد 
و باتوجه به هر رش��د، يك اص��لاح دارد. اين اصلاح 
مي تواند هم به صورت عددي روي ش��اخص باشد و 
هم مي تواند به صورت زماني باش��د. وي ادامه داد: با 
توجه به ورود نقدينگي كه در اين بازار صورت گرفته 
اكثر سهامداراني كه سهم هايشان در سود مناسبي قرار 
دارد سود هاي خود را شناسايي و سهم هاي ديگري را 
جايگزين مي كنند كه حاصل تصميمات و تحليل هاي 
آنها عرضه و تقاضايي است كه در بازار شكل مي گيرد. 
نظرات و تحليل ها باعث مي شود كه جابه جايي سهم ها 
شكل گيرد. يكي سود شناسايي مي كند و ديگري ورود 
پيدا مي كند. ش��رايط حال بازار منطقي و عاقلانه اي 
است و بازار عقلايي رفتار مي كند. كريمي خاطرنشان 
كرد: مش��كلي در روز هاي اخير بازار مشاهده نشده و 
روندي كه از فصل زمستان سال گذشته شكل گرفته 
و ورود نقدينگي نيز در حال انجام است، روند منطقي 
است. وي درباره صنايع پيش��رو در اين روز هاي بازار 
سرمايه بيان كرد: گزارش هاي شركت هايي كه پايان 
س��ال مالي آنها 12/29 بود مي تواند تاثيرگذار باشد. 
عملا نمي توان گف��ت در مقطعي كه ب��ازار در حال 
شناسايي سود و اصلاح پورتفوي است، كدام صنعت 
پيشرو است. گردش نقدينگي در صنايع دارد اتفاق 
مي افتد. چند روز بازار روي خودرويي ها، چند روز بر 
پالايشي ها، پتروش��يمي ها و همچنين ساير صنايع 
كوچك مي گردد. كارشناس بازار سرمايه خاطرنشان 
كرد: اگر از نظر ارزندگي بگوييم در صنايع فولادي و 
فلزات اساسي P/E هاي مناسب و پاييني را مي بينيم. 
از طرفي باتوجه به قيم��ت دلار در محدوده 50 هزار 
تومان، شركت ها شرايط سودسازي مناسبي را در سال 
جاري مي توانند داشته باشند و سال 1402 خوبي را با 
اين ميانگين مي توان براي آنها انتظار داشت. كريمي 
در اين باره توضي��ح داد: باتوجه ب��ه اينكه ميانگين 
اين نرخ ها س��ال گذش��ته كمتر بوده و گزارش هاي 
اعلامي شركت ها مناسب بودند گروه فلزات اساسي، 
پتروشيمي و پالايشي ها شرايط مناسب تري دارند. در 
كنار اين ها، سهم هاي كوچك نيز هستند. خودرويي ها 
هميشه كانون توجه بازار بوده و هميشه براي نوسان ها 
مورد اقبال بازار هستند. وي ادامه داد: همانطور كه 
گفته ش��د، خودرويي ها هميشه كانون توجه بازار 
بودند. چه در شرايط سودآوري و چه شرايط فعلي 
كه بخشي از خودروسازان بزرگ شرايط سودآوري 
مناسبي ندارند، هميش��ه در كانون توجه بازار قرار 

داشتند. يعني خارج از اينها معامله نشده است. 

»تعادل«وضعيتبازارهايجهانيرابررسيميكند

بررسي سهام نتفليكس و آمازون

سبزپوشي بورس در روز استيضاح
روز گذشته جلسه استيضاح فاطمي امين در مجلس 
برگزار شد و در نهايت با راي نمايندگان مجلس، وزير 
محبوب دولت س��يزدهم از س��اختمان سميه رفت. 
بس��ياري از كارشناس��ان عقيده دارند كه تغيير وزير 
صمت مي تواند، وضعيت عرضه خودرو در بورس كالا 
تغيير دهد و باعث شود دوباره خودرو وارد بورس كالا 
ش��ود. همين موضوع باعث شد كه گروه خودرويي تا 

حدود زيادي رنج مثبت بخورد.
ش��اخص كل بورس ته��ران در پاي��ان معاملات روز 
گذش��ته يكشنبه، 10 ارديبهش��ت با 40 هزار و 821 
واحد افزايش در ارتفاع 2 ميليون و 479 هزار واحدي 
ايستاد. شاخص هم وزن با 15 هزار و 5۶۶ واحد افزايش 
به 81۶ هزار و 527 واحد و ش��اخص قيمت با 9 هزار و 

175 واحد رش��د به 481 هزار و 294 واحد رسيد. روز 
گذشته در معاملات بورس تهران، بيش از 23 ميليارد 
و 7۶4 ميليون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 
184 هزار و 1۶0 ميليارد ريال معامله شد. فولاد مباركه 
اصفهان )فولاد( با چهار هزار و 703 واحد، ملي صنايع 
مس ايران )فملي( با سه هزار و ۶87 واحد، نفت و گاز و 
پتروشيمي تامين )تاپيكو( با 2 هزار و 549 واحد، بانك 
ملت )وبملت( با يك ه��زار و 499 واحد، پالايش نفت 
بندرعباس )شبندر( با يك هزار و 220 واحد، شركت 
سرمايه گذاري تامين اجتماعي )شستا( با يك هزار و 
180 واحد و پالايش نفت تهران )شتران( با يك هزار 
و 175 واحد تاثير مثبت بر ش��اخص بورس داشتند. 
همچنين آلومينيوم ايران )فايرا( با 233 واحد، فرآوري 

معدني اپال كاني پارس )اپال( با 229 واحد، فجر انرژي 
خليج فارس )بفجر( با 187 واحد و پتروشيمي شازند 
)ش��اراك( با 187 واحد تاثير منفي بر شاخص بورس 
داش��تند. بر پايه اين گ��زارش، روز اخير فولاد مباركه 
اصفهان )فولاد(، شركت سرمايه گذاري تامين اجتماعي 
)شس��تا(، ايران خودرو )خودرو(، س��ايپا )خس��اپا(، 
گسترش سرمايه گذاري ايران خودرو )خگستر(، گروه 
سرمايه گذاري و توس��عه صنعتي پتروشيمي خليج 
ف��ارس )پترول( و ملي صنايع مس اي��ران )فملي( در 
نمادهاي پُرتراكنش قرار داشتند. گروه خودرو هم در 
معاملات در دومين روز كاري هفته صدرنشين برترين 
گروه هاي صنعت شد و در اين گروه چهار ميليارد و 72 
ميليون برگه س��هم به ارزش 20 هزار و 214 ميليارد 

ريال دادوستد شد. شاخص فرابورس نيز روز اخير بيش 
از 583 واحد افزايش داشت و به 30 هزار و 954 واحد 
رسيد. در اين بازار بيش از 9 ميليارد و 47 ميليون برگه 
سهم و اوراق مالي دادوستد شد و تعداد دفعات معاملات 

ديروز فرابورس بيش از 593 هزار و 299 نوبت بود.
سنگ آهن گهرزمين )كگهر(، پليمر آرياساسول )آريا(، 
فولاد هرمزگان جنوب )هرمز(، س��رمايه گذاري مالي 
سپهر صادرات )وسپهر(، ش��ركت سرمايه گذاري صبا 
تامين )صبا( و پتروشيمي زاگرس )زاگرس( تاثير مثبت 
بر شاخص فرابورس داشتند. در مقابل مجتمع جهان 
فولاد سيرجان )فجهان(، پتروشيمي تندگويان )شگويا(، 
س��رمايه گذاري مس سرچشمه )سرچش��مه( و نفت 
ايرانول )فغدير( با تاثير منفي بر اين شاخص همراه بودند.



گروه راه و شهرسازي|
قيم��ت مس��كن و اجاره به��ا در اين روزه��ا به يكي 
از دغدغه ه��اي بزرگ خان��وار ايراني تبديل ش��ده 
اس��ت. اگر چه متقاضي��ان مصرفي صرف��ا به پرش 
قيمت ها و كوتاهي دس��ت خود مي نگرند، اما برخي 
پژوهشگران، كارشناسان و رسانه ها همچنان در پي 
پاسخ به چگونگي شكل گيري قيمت ها در بازار مسكن 
هس��تند. به باور برخي كارشناس��ان، كمبود عرضه 
مسكن طي سال هاي اخير عامل اصلي و كليدي رشد 
قيمت ها است. برخي تولد قيمت ها را برآيند نيروهاي 
طرف عرضه و تقاضا مي دانند و برخي نيز واسطه هاي 
ملكي اعم از واسطه هاي حقيقي )مشاوران املاك( و 
واسطه هاي مجازي )نرم افزارها، سايت ها و آپ هايي 
كه آگهي هاي ملكي را نماي��ش مي دهند( را عامل 
شكل گيري قيمت ها در دوران معاصر تلقي مي كنند. 
اين همه در حالي است كه برخي نمايندگان مجلس 
در طرح كنترل و مهار اجاره بها، گوش��ه چشمي به 
»هوش مصنوعي« دارند و تمايل دارند كه »كش��ف 
قيمت« در بازار مس��كن توس��ط اين اب��زار مدرن 
صورت گيرد! از اين اظهارنظرها اگر بگذريم، برخي 
پژوهش هاي انجام شده در حوزه اقتصاد مسكن طي 
س��ال هاي اخير، بر گروهي از عوامل موثر در قيمت 
مس��كن پرده ب��ر مي دارند. به باور اي��ن پژوهش ها، 
قيمت مسكن تحت تاثير يك عامل نيست و به چند 
عامل از جمله »رش��د نقدينگي« و »نرخ ارز در بازار 
آزاد« بستگي دارد. از همين رو، پيشنهاد مي كنند: 
الف- با توجه ب��ه اينكه تورم و نقدينگي از مهم ترين 
عوامل اثرگذار در قيمت مس��كن هستند، بنابراين 
اتخاذ سياست هاي ملي كاهنده نقدينگي مي تواند در 
كاهش جذب سرمايه در بخش مسكن موثر واقع افتد 

و نوسانات در مسكن را كاهش خواهد داد.
ب- با توجه به اينكه بخش مسكن با نرخ غيررسمي دلار 
در ارتباط است، بنابراين سياست هاي كاهش قيمت 
ارز غيررسمي بايد در دستور كار قرار گيرد و از شاخص 

قرار دادن نرخ رسمي پرهيز به عمل آيد.
ج- در سياست گذاري براي كاهش اجاره بها، توصيه 
مي شود سياست هاي اتخاذشده جهت گيري بر قيمت 
مسكن داشته باشد، چرا كه اجاره بها در مرتبه اول از 
قيمت مسكن تأثير مي پذيرد و سپس از ساير متغيرها.

   كمبود مسكن، دليل اصلي گراني ها است
بيت ستاري، كارشناس مسكن در خصوص اينكه آيا 
مشاورين املاك قيمت گذار هستند يا خير گفت: مردم 
ساليان سال است كه گراني مسكن را به گردن ديگران 
مي ندارند در صورتي كه كمبود مس��كن دليل اصلي 

گراني ها است نه مشاورين املاك.
وي در گفت وگو با مهر بيان كرد: مشاورين املاك فقط 
مي توانند يك دهم درصد روي قيمت مس��كن تأثير 
بگذارند نه اينكه قيمت گذاري كنند شايد در قيمت 
يك ساختمان خاص تأثير داشته باشند اما اينكه كلًا 

قيمت گذاري توسط مش��اورين املاك باشد اشتباه 
اس��ت. اين كارشناس مس��كن در خصوص افزايش 
اجاره بها گفت: هر سال در همين زمان اجاره بها افزايش 
پيدا مي كرد با توجه به اينكه همه كالاها تا ۷۰ درصد 
افزايش قيمت داشته اس��ت اجاره خانه نيز بر همين 
مبنا افزايش پي��دا خواهد كرد و اي��ن كوچ معكوس 
مستأجران را به همراه خواهد داشت مستأجر از خانه 
۱۰۰ متري ب��ه ۵۰ متري و از منطقه اي به منطقه اي 

پايين تر خواهد رفت.

   مديريت عرضه و تقاضا
فرهاد بيضايي، كارش��ناس مس��كن نيز در خصوص 
تأثير مشاورين املاك بر قيمت گذاري گفت: هميشه 
بحث اين بوده است كه مشاورين املاك قيمت گذاري 
مي كنند اما مش��اورين املاك سيگنال گراني ارسال 
مي كنند اما تعيين كننده نيس��تند شايد در گذشته 
با دريافت كميس��يون باعث گراني بودند اما امروزه با 
قانون گ��ذاري ديگر اين اتف��اق رخ نمي دهد و قيمت 

مسكن به عرضه و تقاضا بستگي دارد.
وي بيان كرد: اول از همه بايد عرضه به قدري باشد كه 
تقاضا را پوش��ش دهد و قيمت ها به يك تعادل برسد 
يك راهكار براي مس��تأجران نيست، افزايش عرضه 

رخ داده است.
اين كارشناس مسكن راهكار كنترل قيمت گذاري بيان 
كرد: طرف عرضه بايد مديريت شود كه منجر به افزايش 
سرمايه گذاري و زمين كه موانع اصلي تأمين مسكن 
هستند را برطرف كنيم بحث سياست هاي شهرسازي 
را مورد بازنگري قرار دهيم طرح هاي جامع بايد مورد 
بازنگري قرار گيرد و در جاهايي كه مشكل زمين است 
بايد شهر توسعه پيدا كند كه زمين هاي ذخيره شهري 
براي س��اخت واحدهاي مسكوني جديد شكل گيرد 
دولت نگاه مناسبي براي برون رفت از ركود ساخت و 
س��از ندارد و اين منجر به كاهش عرضه شده است در 

بحث نهضت ملي هم از همان اول مورد انتقاد بوده است 
و اين انتقادات هم عيان شده است و امكان جذب تقاضا 
داشته باشيم رد فرمت فعلي نهضت ملي مسكن وجود 
ندارد ،دولت بايد به توج��ه به محدوديت ها با اولويت 
زمين هاي شهري براي بهبود عرضه مسكن شكل دهد.
 وي بيان كرد: مديريت تقاضا در بازار طيف تقاضاها ؛

سرمايه هاي مفيد و مصرفي و مخربي كه در بازار وجود 
دارد دولت بايد برخورد مناس��ب داشته باشد با نگاه 
علمي مي تواند تقاضاي كاذب را حذف كند و شرايط را 

به نفع سرمايه گذاران واقعي تغيير دهد.

   قيمت سازي اپليكيشن ها بدون معامله
در اين حال، دبير اتحاديه مشاوران املاك تهران با اشاره 
به نقش اپليكيشن ها در قيمت سازي ها به خصوص در 
بازار مسكن، گفت: متاسفانه در اين آگهي ها بدون اينكه 
معامله اي انجام شود، شاهد قيمت گذاري بي ضابطه 

هستيم كه نظارتي هم بر آنها نيست.
س��عيد لطفي در گفت وگو ب��ا ايرنا با اش��اره به نقش 
آگهي هاي اپليكيشن ها در قيمت سازي ها، اظهار كرد: 
اين مساله در حوزه مسكن تبديل به بناي بسيار بدي 
شده است؛ در حالي كه هيچ گونه نظارتي بر اين آگهي 

صورت نمي گيرد و در بازار نيز اثر مخرب دارد.
وي اضافه كرد: به همين منظور به دادستاني پيشنهاد 
داديم كه اپليكيش��ن هاي انتش��ار آگه��ي در حوزه 
قيمت گذاري مسكن ورود نكنند، چرا كه ديده مي شود 
بدون آنكه معامله اي صورت گرفته يا نرخي تعيين شود، 
در اين اپليكيشن ها قيمت هايي اعلام مي شود كه اين 
موضوع در معاملات مسكن اثر گذار بوده و كار بسيار 

نادرست است. 

   عوامل موثر بر نرخ مسكن و اجاره بها؟
قيمت مسكن و نرخ اجاره بها به طور كلي تابعي از نرخ 
تورم است، اين در حالي است كه پژوهش ها فاكتورها و 

متغيرهاي اقتصادي بيشتري را در نرخ گذاري اجاره بها 
شناسايي مي كنند. پژوهش��ي با عنوان »اثرپذيري 
قيم��ت و اجاره بهاي مس��كن از متغيره��اي كلان 
اقتصادي در ايران« در س��ال ۱۴۰۱ به بررسي تاثير 
متغيره��اي كلان اقتصادي بر قيم��ت و اجاره بهاي 

مسكن در يك دوره ۱۰ ساله پرداخته است.
به گزارش ايرنا، بر اس��اس نتايج به دست آمده در اين 
پژوهش، نرخ ت��ورم، ارزش معاملات بورس، نرخ دلار 
غيررسمي و ميزان نقدينگي رابطه اي مستقيم و مثبت 
با قيمت مس��كن دارند. بنابراين با افزايش نرخ تورم و 
كاهش ارزش پول، تقاضا براي سرمايه گذاري جهت 
حفظ ارزش پول افزايش مي يابد. بخش مس��كن به 
علت عدم نياز به سواد سرمايه گذاري، نوسانات پايين 
و انتظ��ار روند صعودي به موازات ن��رخ تورم افزايش 
مي يابد. همچنين خود مسكن نيز از مولفه هاي تورم 
بوده و قيمت مسكن به نوعي در تورم نيز اثرگذار است.

در سياس��ت گذاري براي كاه��ش اجاره بها، توصيه 
مي شود سياست هاي اتخاذشده جهت گيري بر قيمت 
مسكن داشته باشد، چرا كه اجاره بها در مرتبه اول از 
قيمت مسكن تاثير مي پذيرد و سپس از ساير متغيرها

بر اساس يافته هاي پژوهش، نرخ دلار غيررسمي و نرخ 
تورم رابطه مستقيم و مثبتي با اجاره بهاي مسكن دارند. 
بدين معني كه هر واحد افزايش در نرخ دلار غيررسمي 
و نرخ تورم به ترتيب ۲.۱۱۹ و ۰.۶۰۶ واحد افزايش در 

اجاره بهاي مسكن به دنبال دارد.
همچنين قيمت سكه تمام بهار آزادي، نرخ سود بانكي 
و نرخ بيكاري رابطه مستقيم و منفي با اجاره بها دارد. 
بر اين اساس هر واحد افزايش در قيمت سكه تمام بهار 
آزادي، نرخ سود بانكي و نرخ بيكاري به ترتيب منفي 
۳.۴۸۷، ۲.۷۲۲ و ۲.۳۷۵ واحد كاهش در اجاره بهاي 
مسكن در پي دارد. همچنين اثر متغيرهاي شاخص 
قيمت مصرف كننده، نرخ دلار رس��مي، تعداد واحد 
مسكوني ساخته شده، ارزش معاملات بورس و ميزان 

نقدينگي معنادار نيست و مورد تاييد نيست.
همچنان كه گفته شد در اجاره بها نرخ دلار غيررسمي 
و نرخ تورم رابطه مستقيم و مثبتي با اجاره بهاي مسكن 
دارند. به طوري كه به موازات نرخ دلار غيررسمي و نرخ 
تورم، اجاره بهاي مسكن نيز افزايش دارد. اين دو متغير 
را مي توان به عنوان ش��اخص قيمتي در نظر گرفت. 
بنابراين در صورت افزايش اين متغيرها، قيمت مسكن 
و سپس اجاره بهاي مسكن نيز افزايش خواهد داشت.

نرخ سود بانكي، قيمت س��كه تمام بهار آزادي و نرخ 
بيكاري رابطه مستقيم و منفي ش��ان با اجاره بها را به 
اينگونه ظاهر مي س��ازند كه اين عوامل ابتدا تقاضاي 
بخش مس��كن را تحت تاثير قرار مي دهد و در مرحله 
دوم اجاره بها كاهش مي يابد. همچنين اين عوامل به 
عنوان كاهش دهنده قيمت مسكن هستند و از آنجايي 
كه اجاره بها به عنوان بازار ثانوي مسكن تلقي مي شود، 
در صورتي كه قيمت مسكن كاهش يابد، اجاره بها نيز 

كاهش خواهد يافت.
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فيش هاي نجومي، قانوني هستند!
مجيد باق��ري، معاون برنامه ريزي، توس��عه منابع 
انساني و امور شوراي شهرداري تهران درباره موضوع 
انتشار فيش هاي حقوقي در شهرداري توضيح داد. به 
گزارش ايرنا، باقري ديروز در حاشيه جلسه شوراي 
اس��لامي ش��هر تهران به خبرنگاران، گفت: سقف 
حقوق هنوز پابرجاس��ت. همانطور ك��ه در قانون، 
هفت برابر حداقل حقوق در نظر گرفته شده است، 
گروه هاي استثنايي نيز مش��خص شده اند. باقري 
تاكيد كرد: تمام فيش هاي حقوقي با قيمت بالا كه 
منتشر شده است، استثناء بوده اند و همه بر اساس 
قوانين و مقررات هستند. بر اس��اس اين گزارش، 
فيش حقوقي با رقم ۵۰ ميليون تومان دريافتي در 

روزهاي گذشته خبرساز شد.

درخواست حفظ حرمت شورا 
توسط شهرداري تهران

رييس كميته نظارت شوراي اسلامي شهر تهران 
خواس��تار حفظ حرمت ش��ورا و رعايت تذكرات 
اعضاء از س��وي ش��هرداري تهران ش��د. مهدي 
اقراري��ان، رييس كميته نظارت ش��وراي ش��هر 
تهران در جلسه علني ديروز اين شورا در خصوص 
رسيدگي لازم به تذكرات شورا از سوي كاركنان 
شهرداري و عدم انتقال مناس��ب آنها به شهردار 
متذكر ش��د: در فرآيند س��اختار اداري دغدغه ها 
و تذكرات اعضاي ش��ورا به درس��تي به ش��هردار 
تهران منتقل نش��ده و پاس��خي كه به تذكرات از 
سوي شهرداري داده مي شود، در حد رفع تكليف 
است لذا درخواست مي شود كه شهرداري حرمت 
ش��ورا را حفظ كن��د و تذكراتي را كه مي ش��نود، 
رعايت كند. اقراريان در خصوص تجمع برخي از 
معترضان مقابل درب شورا بيان كرد: اينكه برخي 
از ش��هروندان در مقابل درب شورا به عنوان خانه 
دوم خود تجمع كنند، حركت معقول و منطقي اي 
است و ش��هرداري به عنوان نهاد اجرايي موظف 
اس��ت مراجعه كرده و با اع��زام نماينده مطالبات 
شهروندان را بش��نود، گاهي ش��اهد آن هستيم 
كه به طول انجاميدن اج��راي قوانين و مقررات و 
انجام وظايف باعث ايجاد نارضايتي ميان پرسنل 
مي شود، لازم است كه در اين باره گفت وگوهايي 
انجام ش��ود. وي افزود: ما ش��اهد بودي��م كه در 
خصوص موضوع حجاب و عفاف تجمعي در مقابل 
درب ش��ورا صورت گرفت و همكاراني از شورا در 
ميان تجمع كنندگان حضور يافته و به سوالات آنها 
پاسخ دادند. او با بيان اينكه دوگانه هايي وجود دارد 
كه ش��هرداري تهران در مقابل آنها قرار مي گيرد، 
تصريح كرد: يكي از اين دوگانه ها ساخت و ساخت 
و سازهاي غيرمجاز دانشگاه تهران است كه دليل 
دوگانگ��ي اين موضوع را ش��هردار تهران خود به 
خوبي مي داند؛ چرا بايد دانشگاه تهران بدون مجوز 
به صورت غيرقانوني و با دهن كجي به قانون اقدام 
به ساخت و س��از كرده و به اين كار ادامه دهد؟ ما 
مطمئن هستيم كه هيچگونه پشت پرده اي نسبت 
به شهرداري تهران در خصوص اين ساخت و ساز 
وجود ندارد اما حتما بايد از اين موضوع پرهيز شود 
كه ش��هرداري تهران به عنوان مته��م جلوه داده 
شود اما اينگونه هم نباشد كه اين نهاد در نوعي از 
تعاملات چشم خود را بر روي برخي از مسائلي كه 
در دانش��گاه تهران يا در ساير نهادها رخ مي دهد، 
ببندد. وي گفت: اتفاقاتي كه در كميس��يون ماده 
۵ در حال رخ دادن اس��ت در تناق��ض با گزارش 
مركز پژوهش هاي مجلس است لازم است در اين 
خصوص دقت بيشتري انجام شود و كارشناسان 
كميسيون شهرسازي و معماري شورا و شهرداري 
با محوريت اين گزارش اين موضوع را بررسي كنند.

ساخت وساز غيرمجاز
در مجاورت دانشگاه تهران

رييس كميسيون شهرس��ازي و معماري شوراي 
اسلامي شهر تهران نس��بت به ساخت و سازهاي 
غيرمجاز در خياباني در مجاورت دانشگاه تهران به 
شهرداري و رييس اين دانشگاه تذكر داد. مهدي 
عباسي، رييس كميسيون شهرسازي و معماري 
شوراي شهر تهران ديروز در جلسه علني اين شورا 
در خص��وص ملكي در مجاورت دانش��گاه تهران 
خطاب به شهرداري متذكر شد: همانطور مي دانيد 
تمام س��اخت و س��ازها بايد پس از اخ��ذ پروانه 
س��اختماني و طي مراحل قانوني در شهرداري ها 
صورت پذيرد و همه دستگاه ها و سازمان ها موظف 
ب��ه رعايت اين قانون هس��تند و هيچ اس��تثنايي 
وجود ن��دارد. او با تاكيد بر نتيجه ارزيابي ها مبني 
بر عدم اس��تحكام لازم و اشكالات اجرايي تصريح 
كرد: بر اس��اس ارزيابي هاي ميدان��ي، ملك فاقد 
استحكامات الزامي بوده و داراي اشكالات اجرايي 
نيز است، فرآيند قانوني طي نشده و همان چيزي 
هم كه س��اخته ش��ده متاس��فانه اصولي نيست. 
عباس��ي افزود: در اينجا دو س��وال مطرح است؛ 
نخس��ت اينكه چگونه فونداس��يون و ستون هاي 
يك ساختمان اجرا شده و شهرداري متوجه اين 
موضوع نشده است؟ شهرداري كجا بوده است كه 
متوجه اين مساله نبوده است؟ آيا نظارت مستمر 
و روزانه و بررسي هاي ميداني توسط شهرداري از 
محيط پيراموني آن در منطقه ۶ صورت نمي  گيرد؟ 
كجا هس��تند مديراني كه در آن منطقه منصوب 
هستند؟ دوم اينكه دانشگاه تهران كه خود مرجع 
 و محل پرورش نس��ل كش��ور و از دانش��گاه هاي 
بنام است چگونه مي شود كه رييس يك دانشگاه 
يا مس��وول مربوطه توجهي به قان��ون ندارد؟ لذا 
درخواس��ت مي ش��ود اين دو مجموعه به رعايت 
قانون خود را مقيد دانس��ته و ديگر شاهد چنين 
مسائلي نباش��يم و شهرداري نيز در اسرع وقت به 

اين موضوع رسيدگي كند.

مسوول شركت عمران پرديس 
باز هم تغيير كرد

براي چهارمين بار طي يك سال گذشته، مسوول شركت 
عمران شهر جديد پرديس تغيير كرد و حالا مديركل 
سابق راه و شهرسازي استان تهران، سرپرستي عمران 
پرديس را عهده دار شده اس��ت. اين در حالي است كه 
وعده س��اخت چندين هزار واحد مسكن مهر از حدود 
۱۲ سال پيش تاكنون محقق نش��ده و به متقاضيان 
تحويل نشده است. به گفته مسوولان، در اين شهر ۶۵ 
هزار واحد خالي وجود دارد و در عين حال، به دليل نبود 
امكانات و زيرساخت هاي شهري، اقامت در بخش ها و 
محله هايي از اين شهرستان فعلا ناممكن است. اگر چه 
مسوولان به محل واحدهاي مسكوني خالي اشاره اي 
نداشته اند اما به نظر مي رس��د، بخش قابل توجهي از 
اين ۶۵ هزار واحد در محله هايي از شهرستان پرديس 
باشد كه بنا به دلايل گفته شده، هنوز مورد بهره برداري 
قرار نگرفته است. به گزارش ايسنا، حدود پنج ماه پيش 
سرپرست سابق شركت عمران شهر جديد پرديس به 
دليل ش��ائبه تخلفات مالي جاي خود را به غراوي داد. 
اين در حالي است كه سرپرست معزول از ارديبهشت 
سال گذشته جايگزين پيمان پيرفرشي شده بود. حالا 
مجددا مسووليت عمران پرديس به فرد ديگري واگذار 
شده است. امروز خليل محبت خواه به سمت سرپرستي 
شركت عمران پرديس منصوب شد. اين چهارمين تغيير 
مديريتي پرديس در يك سال اخير و هشتمين تغيير 
از سال ۱۳۹۷ تاكنون محسوب مي شود. محبت خواه 
پيش از اين مديركل راه و شهرسازي استان تهران بود و 
چند روز قبل از وجود ۶۵ هزار واحد مسكوني خالي در 
شهر جديد پرديس خبر داد. با توجه به ضرورت تكميل 
واحدهاي مسكن مهر، نهضت ملي مسكن، طرح هاي 
زيربنايي، روبنايي و پروژه مترو تهران � پرديس، وزارت 
راه و شهرسازي اهميت ويژه اي براي ساكنان پرديس 
قائل است. از س��ال ۱۳۹۱ عمليات اجرايي حدود ۸۲ 
هزار واحد مس��كن مهر آغاز ش��د كه تاكنون ۷۰ هزار 
واحد تكميل ش��ده و ۱۰ هزار واحد قرار است به زودي 
افتتاح شود. شركت عمران شهرهاي جديد قول داده تا 
پايان سال جاري كل پروژه مسكن مهر به اتمام مي رسد.

ادعاي ورود ۵۰ فروند هواپيما 
به كشور

رييس كميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي 
از ورود ۵۰ فروند هواپيما به كشور خبر داد. اين در 
حالي است كه تاكنون مسوولان دولتي و غيردولتي 
صنعت هوايي خبري در اين باره منتشر نكرده اند. از 
اين رو، معلوم نيست كه خبر ورود ۵۰ فروند هواپيما 
تا چه حد درست است؟ يا اينكه اين هواپيماها طي 
چه دوره زماني به كش��ور وارد شده اند و چند فروند 
از آنه��ا هواپيماي مس��افربري اس��ت؟  به گزارش 
»تعادل«، بلافاصله پس دستيابي ايران و كشورهاي 
۱+۵ به برنامه جامع اقدام مشترك )برجام(، شركت 
هواپيمايي ايران اير )هما( در س��ه قرارداد جداگانه 
با سه ش��ركت هواپيمايي ايرباس، بويينگ و »اي.
تي.آر« س��فارش خريد ۲۰۰ فروند هواپيما را امضا 
كرد. در اين مي��ان، از مجموع ۲۰ فروند هواپيماي 
»اي.تي.آر« ۱۳ فروند را به هما تحويل داده ش��د. 
تحويل مابقي هواپيماها نيز از س��وي اين شركت 
پس از خروج امريكا از برجام به حالت تعليق درآمده 
اس��ت. از ۱۰۰ فروند هواپيماي خريداري ش��ده از 
ش��ركت ايرباس فقط ۳ فروند تحويل ايران ش��د. 
 اين قرارداد نيز به حالت تعلي��ق درآمد. در قرارداد 
ايران اير با ش��ركت بويينگ نيز خريداري و تحويل 
۸۰ فروند هواپيما تعيين شده بود كه اين قرارداد نيز 
به صورت يك طرفه از سوي امريكا لغو شد. ايران اير و 
بويينگ ۲۱ آذرماه سال ۹۵ قرارداد خريد ۸۰ فروند 
هواپيما را امضا كردند و قرار شد اين تعداد هواپيما 
طي بازه زماني ۱۰ ساله به ايران تحويل داده شود. 
ارزش اين ق��رارداد ۱۶ ميليارد و ۶۰۰ ميليون دلار 
بود. با اين حس��اب، كل هواپيماهايي كه در دوران 
برجام به كشور وارد ش��دند، ۱۶ فروند بودند. اما با 
توجه به صحبت هاي محمدرضا رضايي كوچي به 
نظر مي رس��د، ۵۰ فروند هواپيماهاي مورد نظر او، 
داراي عمري بيشتر از ۲۰ سال هستند و نو به شمار 
نمي روند. رضايي كوچي در گفت وگو با تس��نيم با 
اشاره به ورود ۵۰ فروند هواپيماي باري و مسافري 
به ناوگان هوايي كشور، اظهار كرد: متوسط عمر اين 
هواپيماها بالاي ۲۰ سال اس��ت. وي ادامه داد: اين 
هواپيماها به حمل ونقل هوايي كشور كمك مي كند.

وي افزود: ناوگان هوايي مسافري كشور فرسوده است 
و به لحاظ كمّيت پايين است. از حدود ۵۰۰ هواپيما 
ح��دود ۱۷۰ تا ۱۸۰ فروند هواپيم��اي فعال داريم. 
رييس كميس��يون عمران مجلس شوراي اسلامي 
با بيان اينكه بخش��ي از اين هواپيماهاي فعال باري 
هستند، اضافه كرد: همه ۵۰ فروند هواپيماي جديد 

وارد كشور و تعدادي از آن نيز عملياتي شده است.

»تعادل«عواملاثرگذاربرقيمتملكواجارهبهارابررسيميكند

3 توصيه به سياست گذاران بازار مسكن

معاونحملونقلوزيرراهوشهرسازيپيشنهادكرد

تقويت ايمني جاده ها با سهمي از مبلغ فروش خودروها
گروه راه و شهرسازي|

پيش��نهاد »تقويت ايمني جاده ها با سهمي از مبلغ 
فروش خودروها« درست در روزي كه وزير »صمت« 
به واسطه آشفتگي بازار خودرو زير تيغ استيضاح رفت 
و اعتماد مجلس را از كف داد، از سوي معاون وزير راه 
و شهرسازي ارايه شد. پيش��نهادي كه شايد در يك 
اقتصاد نرمال و شرايط عادي حكمراني، مي تواند قابل 
توجه باش��د، اما در اين روزه��ا كه قيمت خودرو هاي 
داخلي و خارجي س��ر به فلك كش��يده و داد همه را 
درآورده است، تا حدي ناپخته و نابجا به نظر مي رسد. 
بگذريم از اينكه اگر كيفيت خودروهاي داخلي افزايش 
يابد ي��ا راه ورود خودروهاي نو و دس��ت دوم خارجي 
هموار شود، بخش قابل توجهي از تلفات جاده اي رفع 
خواهد شد. ديروز اما شهريار افندي زاده، معاون حمل 
و نقل وزير راه و شهرسازي گفت: از سوي كميسيون 
ايمني راه ها پيش��نهاد مي ش��ود س��همي از فروش 
خودروها ب��ه عنوان منابع مالي پاي��دار براي افزايش 
ايمني جاده ها و كاهش سوانح رانندگي اختصاص يابد.

افندي زاده با اشاره به تلاش وزارت راه و شهرسازي و ساير 
ارگان ها در كميسيون ايمني راه ها براي كاهش تصادفات 
جاده اي گفت: بررسي هاي به عمل آمده در كميسيون 
ايمني راه ها نشان مي دهد كه در سال ۱۴۰۱ با رشد قابل 
توجه س��فرها به ويژه در ايام نوروز همراه بوده ايم كه به 
دنبال آن تعداد تصادفات و تلف��ات جاده اي نيز افزايش 

يافته است.
به گ��زارش ايلنا، وي افزود: در بح��ث ايمني جاده اي، ۳ 
عامل انسان، وسيله نقليه و جاده در تصادفات ايفاي نقش 
مي كنند كه با وجود عزم وزارت راه و شهرس��ازي براي 
افزايش ايمني در جاده ها، نبايد سهم وسيله نقليه و انسان 
را هم در تصادفات ناديده بگيريم چرا كه اگر وسايل نقليه 
با ايمني بالا در جاده ها تردد كنند، احتمال آسيب هاي 

جدي در تصادفات كاهش مي يابد.
افندي زاده تاكيد كرد: علاوه بر اين، مي توان با آموزش هاي 
مناس��ب رانندگان، از طريق رس��انه ها و سيس��تم هاي 
آموزشي نقش انسان را نيز در تصادفات جاده اي كاهش 

داد.
افندي زاده در بخش ديگري از سخنان خود اظهار كرد: 
سال ۱۴۰۱ حدود ۸۸۷ نقطه به عنوان نقاط پرتصادف 
شناخته ش��دند و از اين تعداد، ۲۰۰ نقطه در دستور كار 
س��ازمان راهداري و حمل و نقل ج��اده اي قرار گرفت تا 

معضلات موج��ود در اين نقاط پس از تامين منابع مالي 
برطرف ش��ود. وي افزود: سازمان راهداري و حمل ونقل 
جاده اي نيز موظف است در سال ۱۴۰۲، اقدامات لازم را 
براي رفع مشكلات نقاط يادشده را به انجام رساند تا در 
بخش جاده ای تا حد امكان ايمني را افزايش دهيم اما به 
موازات نياز است سهم وسايل نقليه و انسان را هم كاهش 
دهيم. معاون حمل ونقل وزير راه و شهرسازي با اشاره به 
تشكيل كميسيون ايمني راه ها متشكل از تمام سازمان ها 
و ارگان هاي تاثيرگ��ذار از جمله پليس راه، هلال احمر، 
وزارت آموزش و پرورش و ... در وزارت راه و شهرس��ازي 
و ش��وراي عالي هماهنگي حمل و نقل و ايمني كشور با 
حضور معاون اول رييس جمهور از اختصاص منابعي براي 

اجراي هر چه بهتر وظايف ارگان ها خبر داد.

   تامين بودجه براي ارتقای ايمني راه ها 
افندي زاده اظهار كرد: در شوراي عالي هماهنگي حمل 
و نقل و ايمني كشور برنامه هاي بلندمدت، ميان مدت و 
كوتاه مدت براي نگهداري جاده ها در جهت ارتقاء ايمني 
آنها در نظر گرفته شده و منابع مالي مورد نياز نيز براي آنها 

پيش بيني شده است كه نياز است تحقق يابد.
وي با اشاره به ضرورت تامين منابع مالي پايدار براي اين 
موضوع گفت: از جمله آنها مي توان به منابع مس��تقيم 
دولتي اشاره كرد كه در بودجه هاي سالانه در نظر گرفته 

مي شود.
معاون حم��ل ونقل وزير راه و شهرس��ازي با بيان اينكه 
راهكارهايي در اين خصوص ارايه شده، افزود: براي مثال 
مي توان درصدي از درآمده��اي حاصل از صرفه جويي 
درمصرف س��وخت را براي افزايش ارتقا ايمني راه ها در 

نظر گرفت.
وي افزود: همچنين مي توان درصدي از منابع مالي بيمه ها 
را براي كاهش تصادف��ات هزينه كرد كه همين موجب 
كاهش تصادفات به نفع شركت هاي بيمه خواهد بود و به 
جاي هزينه براي خسارات ناشي از تصادفات، از بروز آنها 

پيشگيري خواهند كرد.
افندي زاده با اشاره به صندوق هايي كه براي هزينه  در اين 
راستا پيش بيني شده گفت: از جمله آنها صندوق حمل 
و نقل و صندوق تامين خسارت بيمه شخص ثالث است.

معاون حمل ونقل وزير راه و شهرس��ازي بيان كرد: 
بر اساس ماده ۲۳ قانون جرايم رانندگي درصدي از 
جرايم رانندگي با هدف ارتقای ايمني راه ها در اختيار 

وزارت راه و شهرسازي و شهرداري قرار مي گيرد و اين 
موضوع در قانون بودجه ۱۴۰۲ آمده است.

   اختصاص سهمي از فروش خودروها 
وي ادامه داد: بايد س��همي از ف��روش خودروها را براي 
افزايش ايمني جاده ها در نظ��ر بگيريم و اين موضوع به 
عنوان پيشنهاد از سوي كميسيون ايمني راه ها نياز است 

به مراجع قانوني پس از تصويب هيات دولت داده شود.
افندي زاده در توضيح مصارف اين منابع مالي گفت: اين 
درآمدها در صورت تامين ب��راي برطرف كردن نقاط پر 
حادثه و نگه��داري هرچه بهتر راه ها يا در جهت افزايش 

تجهيزات و علائم ايمني راه ها استفاده مي شود.
وي نوس��ازي و بهبود كيفيت ناوگان مورد نياز اورژانس، 
هلال احمر و پليس يا هوشمندسازي جاده ها را از ديگر 
موارد هزينه كرد بودجه ها دانس��ت و اف��زود: بايد براي 

كاهش تصادفات هزينه كنيم.
مع��اون حمل ونقل وزي��ر راه و شهرس��ازي اظهار كرد: 
كميس��يون ايمني راه ها هم��واره بايد به دنب��ال ارايه 
راهكارها و ايده هاي جديد باشد و به همين منظور نيازمند 
دسترسي به آمار و اطلاعات دقيق و جديد است، بنابراين 
ثبت اطلاعات همه سازمان ها و ارگان ها در سامانه جامع 

ايمن��ي از اهميت بالايي برخوردار اس��ت. افندي زاده با 
اشاره به سهم همه سازمان ها در كاهش تصادفات گفت: 
هم صنعت بايد نقش خود را در ايمن سازي خودروها ايفا 
كند و هم وزارت راه و شهرس��ازي بايد س��هم خود را در 
برطرف كردن نق��اط پرتصادف و افزايش ايمني جاده ها 
به بهترين نحو اجرايي كند. وي با تاكيد بر سهم انسان به 
عنوان مهم ترين عامل در وقوع تصادفات اظهاركرد: بايد 
با نسبت به آگاهي بخشي و آموزش عامل انساني اقدامات 

ويژه اي از طريق رسانه ها و صدا و سيما انجام داد.
معاون حمل ونقل وزير راه و شهرسازي ادامه داد: بر 
اساس اطلاعات ارايه شده درصد بالايي از تصادفات 
نوروز با واژگوني خودرو همراه بوده كه يكي از عوامل 
واژگوني، خستگي رانندگان است. افندي زاده افزود: 
به همين منظور بايد زمان سفرها و مسيرها طولاني 
شود و كميس��يون ايمني راه ها هم در همين راستا 
روز ۷ ارديبهشت ماه را به نام روز ايمني حمل و نقل 
نام گذاري كرد كه توجه همه را به اين موضوع مهم 
جلب كند. وي با تاكيد بر هماهنگي همه دستگاه ها 
براي افزاي��ش ايمني راه ها گف��ت: موضوع ايمني 
جاده ها تنها مرتبط با يك ارگان نيس��ت و بايد نگاه 

بخشي در اين حوزه به نگاه ملي تبديل شود.

مفقودی
برگ سبز خودرو تیگو 7  - مدل 1399 - رنگ مشکی متالیک

MVME4T15BADL012539  :شماره موتور
NATGBACR5L1011641  :شماره شاسی

شماره پلاک:   ایران 19 – 284  د  85
متعلق به آقای فرشاد غلامی   به شماره ملی  3257236395   مفقود و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
کارت خودرو و س�ند کمپانی  خودرو س�مند ایکس7 - م�دل  1384 - رنگ 

نقره ای متالیک
شماره موتور:  12484187907

شماره شاسی:  14535223
شماره پلاک:   ایران 10 – 846  ه�  41

متعلق به  آقای روح اله یوسف پور   به شماره ملی  4323766882   مفقود و 
از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رأی ش�ماره 140160316001005117 م�ورخ 1401/11/09 هیأت موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و س�اختمانهای  فاقد سند رسمی مس�تقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
کرمانش�اه ناحیه یک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم زینب قبادی فرزند تقی بشماره 
شناسنامه 22  شماره ملی  3319720074  صادره هرسین ، در ششدانگ یک باب ساختمان )مغازه( 
به مساحت 24.73 متر مربع واقع در محدوده اراضی پلاک 32 اصلی واقع در بخش یک حومه حوزه 
ثبت ملک کرمانشاه ، خریداری مع الواس�طه از مالک رسمی مشاعی آقای علی اشرف عزیزیان 
محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله  15 روز آگهی می شود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند، بدیهی است 
درصورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول: شنبه  1402/01/26                    تاریخ انتشار نوبت دوم:دوشنبه  1402/02/11

سجاد مؤیدی- رئیس ثبت اسناد و املاک

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

هیأت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
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محبوب ترين موتورهاي 
جست وجو در ميان كاربران رايانه

سهم گوگل از بازار جست وجوي جهاني تا مارس سال 
ميلادي جاري، به حدود ۸۵.۵۳ درصد رسيد و بينگ 
مايكروسافت و ياهو با فاصله زيادي در رتبه هاي بعدي قرار 
گرفتند. به گزارش ايسنا، آمار استاتيستا نشان داد سهم 
بينگ از بازار جست وجوي جهاني، از ژانويه سال ۲۰۱۵ 
تا مارس سال ۲۰۲۳، به ۸.۲۳ درصد و سهم ياهو به ۲.۴۴ 
درصد رسيد. از زمان معرفي موتور جست وجوي گوگل 
)Google Search( در سال ۱۹۹۷، اين شركت بازار 
جست وجو را تحت سلطه داشته است، در حالي كه سهم 
ابزارهاي جس��ت وجوي ديگر، تقريبا ناچيز بوده است. 
عمده درآمد گوگل از تبليغات است. آلفابت )شركت مادر 
گوگل( يكي از بزرگ ترين شركت هاي اينترنتي جهان 
تا سال ۲۰۲۲ بوده و ارزش بازارش به ۱.۳ تريليون دلار 
رسيده است. اين شركت همچنين خدماتش را به ايميل، 
ابزارهاي بهره وري، محصولات سازماني، دستگاه هاي 
موبايل و حوزه هاي ديگر گسترش داده است. در نتيجه 
گوگل، يكي از پردرآمدترين شركتهاي اينترنتي به شمار 
مي رود. گوگل پراس��تفاده ترين موتور جست وجو در 
سراسر جهان است. اما در بعضي از كشورها، موتورهاي 
جس��ت وجوي ديگري هستند كه پيش��تاز بوده يا تا 
حدودي با اين سرويس جست وجوي امريكايي رقابت 
مي كنند. تا سه ماهه سوم سال ۲۰۲۲، بيش از ۶۲ درصد 
از كاربران اينترنت در روسيه از ياندكس استفاده كردند 
در حالي كه كارب��ران گوگل حدود ۳۶ درصد بودند. در 
چين، بايدو، پراس��تفاده ترين موتور جست وجو بوده و 
حدود ۸۶ درصد از كاربران اينترنت در اين كشور به آن 
دسترسي دارند. در كشورهاي ديگر مانند ژاپن و مكزيك، 
مردم تمايل دارند از ياهو در كنار گوگل استفاده كنند. 
در س��ه ماهه نخست س��ال ۲۰۲۲، حدود ۵۶ درصد از 
پاسخ دهندگان در ژاپن گفتند در چهار هفته گذشته 
از ياهو اس��تفاده كردند. همان سال، بيش از ۲۷ درصد 
از كاربران در مكزيك گفتند از ياهو اس��تفاده كرده اند. 
موتور جست وجوي بينگ مايكروسافت، دومين موتور 

جست وجوي محبوب در انگليس پس از گوگل است.

اپليكيشني كه براي دعوتنامه آن 
سر و دست مي شكنند

كاربران تلاش مي كنند رقيب جديد توييتر را امتحان 
كنند كه هنوز در مرحله آزمايشي بتا قرار دارد و تنها براي 
افرادي قابل دسترس است كه در ليست انتظار قرار دارند 
يا دعوتنامه دريافت كرده اند. به گزارش ايسنا، پلتفرم بلو 
اس��كاي )Bluesky( كه مورد حمايت جك دورسي 
)يكي از موسسان توييتر( قرار دارد، با قالبي مشابه توييتر، 
كپي اين اپليكيشن شبكه اجتماعي است. بلو اسكاي از 
فوريه، در فروشگاه اپ استور اپل موجود است اما اخيرا 
نسخه اندرويد و وب آن هم عرضه شده است. طبق آمار 
ش��ركت تحقيقاتي  Data.ai، اين اپليكيشن بيش از 
۲۴۰ هزار دفعه براي iOS دانلود ش��ده و حدود نيمي 
از اين دانلودها در آوريل بوده است. به گفته جي گرابر، 
مديرعامل بلو اسكاي، پس از خريد توييتر توسط ايلان 
ماسك، ۱.۲ ميليون نفر در ليست انتظار براي ورود به بلو 
اسكاي هستند. كاربران بلو اسكاي با انتخاب يك عكس، 
نام كاربري و نام دامنه، حساب كاربري ايجاد مي كنند و 
پس از ايجاد حساب، مي توانند پست، پست مجدد و پاسخ 
به كاربران ديگر را ارسال كنند. يك تب جست وجو براي 
يافتن افراد ديگر وجود دارد و پلت فرم افرادي كه در شبكه 
كاربر وجود دارند را براي دنبال كردن، پيشنهاد مي كند. 
تايم لاين بلو اسكاي به دو فيد تقسيم مي شود كه شامل 
پست كاربراني است كه يك حس��اب دنبال مي كند و 
بخش What's Hot است كه محبوب ترين پست ها 
را نمايش مي دهد. برخلاف اكثر اپليكيشن هاي مشابه، 
بلو اسكاي قابليت ارسال پيام مستقيم يا هشتگ ندارد. 
يك ويژگي ديگري كه وجود ندارد، امكان مسدود كردن 
كاربران ديگر يا خصوصي كردن حساب است. مديرعامل 
بلو اسكاي پنجشنبه گذشته اذعان كرد بعضي از كاربران 
هدف آزار قرار گرفته اند و تيم بلو اسكاي سرگرم كار روي 
قابليت بلاك كردن اس��ت كه به دليل پيچيدگي در 
سطح پروتكل، به تاخير افتاده است. اين اپليكيشن هنوز 
در مرحله آزمايش��ي بتا قرار دارد و تنها براي كاربراني 
موجود است كه دعوتنامه دريافت كرده اند يا در ليست 
انتظار قرار دارند. كد دعوت معمولا هر دو هفته يك بار 
داده مي شود اما يك نماينده بلو اسكاي گفت: تيم اين 
پلتفرم گاهي به دلخواه، كدهاي دعوت بيشتري براي 

فعال كردن كاربران بيشتر ارسال مي كند.

امريكا پرتاب هسته اي
با هوش مصنوعي را ممنوع كرد

گروهي از قانونگذاران امريكايي لايحه اي در هفته 
گذش��ته ارايه كردند تا به طور رسمي اجازه ندهند 
هوش مصنوعي تسليحات هسته اي به فضا پرتاب 
كند. به گزارش مهر به نقل از انگجت، هرچند طبق 
سياس��ت هاي فعلي وزارت دفاع امريكا يك انسان 
بايد در مرحل��ه تصميم گيري حيات��ي در چنين 
فرايندي دخالت داش��ته باش��د، اما لايحه جديد 
»قانون مسدود س��ازي پرتاب هس��ته اي با كمك 
هوش مصنوعي خودكار« اين سياست را به قانون 
تبديل مي كند و استفاده از بودجه هاي فدرال براي 
انجام عمليات پرتاب هسته اي بدون كنترل انساني 
را ممنوع مي كند. ادمارك��ي، تد ليو، دان بير و كن 
باك س��ناتورهاي امريكايي با ه��دف محافظت از 
نس��ل ها در برابر عواقبي ويرانگر اين لايحه را ارايه 
كرده اند. از س��وي ديگر جف مركلي، برني ساندرز 
و اليزابت وارن، ديگر س��ناتورهاي امريكايي از اين 
لايحه پش��تيباني مي كنن��د. مارك��ي در اين باره 
مي گويد: ما در عص��ر ديجيتال زندگي مي كنيم و 
بايد براي دستوردهي، كنترل و پرتاب تسليحات 
هسته اي انسان نظارت داشته باشد و نه ربات ها. به 
همين دليل با افتخار قانون »مسدود سازي پرتاب 
هس��ته اي با كمك هوش مصنوعي خ��ودكار« را 
ارايه مي كنيم. ما بايد نقش انس��ان را در استفاده از 
نيروهاي مرگبار در چرخه هاي تصميم گيري مرگ 
و حيات حفظ كنيم. ماه ها است كه چت بات هاي 
هوش مصنوعي جهان را به خود مشغول كرده اند. 
كارشناس��ان مختلف نيز اظهار نگراني كرده اند 
كه اگر اين موضوع قانونمند نشود، انسان ممكن 

است با عواقب خطرناكي روبرو شود.

تلگرام در برزيل رفع فيلتر شد
ش��ركت هاي فراهم كنن��ده خدم��ات اينترنت��ي و 
اپراتورهاي تلف��ن همراه در برزيل پس از تجديدنظر 
يك قاضي فدرال در حك��م تعليق تلگرام، فيلتر اين 
اپليكيش��ن پيام رس��ان را متوقف كردند. به گزارش 
ايس��نا، حكم فيلتر در پ��ي امتناع تلگ��رام از دادن 
اطلاعات مربوط به فعاليت يك گروه افراطي در اين 
اپليكيشن، صادر شده بود. اگرچه قاضي فدرال در اين 
حكم تجديدنظر كرد اما جريمه روزانه معادل حدود 
۲۰۰ هزار دلار را به دليل امتناع تلگرام از فراهم كردن 
اطلاعات درخواس��تي، حفظ ك��رد. فلاويو لوكاس، 
قاضي ف��درال برزيل در بياني��ه اي اعلام كرد تعليق 
كامل با توجه ب��ه تاثيرش بر ارتباط ه��زاران نفر در 
اين كشور كه ارتباطي با حقايق در دست تحقيقات 
ندارند، معقول نيس��ت. به دنبال تحقيقات پليس در 
مورد تيراندازي در مدارس در نوامبر گذش��ته كه در 
جريان آن يك دانش آموز سابق مسلح به يك تپانچه 
نيمه اتوماتيك و جليقه ضد گلوله، پس از حمله به دو 
مدرسه در ش��هر كوچك آراكروز در ايالت اسپيريتو 
سانتو، سه نفر را به قتل رساند و ۱۳ نفر را مجروح كرد، 
تلگرام به طور موقت ب��ه حالت تعليق درآمده بود. در 
بيانيه دادگاه آمده اس��ت: تصور مي شود اين نوجوان 
۱۶ ساله، عضو يكي از كانالهاي افراطي در تلگرام بوده 
كه كه در آن آموزش هاي مربوط به قتل و ساخت بمب 
منتشر مي شد. پليس فدرال برزيل به تلگرام دستور 
داد جزيياتي درباره نام ها، ش��مار شناسايي مالياتي، 
تصاوير پروفايل، اطلاعات بانكي و كارت شناس��ايي 
ثبت ش��ده اعضاي اين كانال را فراهم كند اما تلگرام 
مدعي شد نمي تواند به اين حكم عمل كند زيرا اين 
كانال مسدود ش��ده است. پاول دوروف، مديرعامل و 
موسس تلگرام پنج شنبه گذشته در بيانيه اي گفته 
بود: اين شركت براي حكم ممنوعيت دادگاه برزيلي، 
درخواست تجديدنظر كرده است و مدعي شد عمل به 
حكم صادره از نظر فناوري غيرممكن بوده و ماموريت 
تلگرام، حفاظت از حريم خصوصي و آزادي بيان است. 
اين شركت در بخش حقايق و پرسش ها، اعلام كرده 
است هرگز اطلاعاتي درباره كاربران با هيچ دولتي به 
اشتراك نگذاشته اس��ت. دولت فدرال برزيل تلاش 
كرده است با خشونت در مدارس مقابله كند و در اين 
راستا، به تاثير شبكه هاي اجتماعي متمركز شده است. 
هدف دولت برزيل، جلوگيري از حوادث بيش��تر و به 
خصوص مسوول شناخته پلتفرم ها براي كوتاهي در 
حذف محتوايي است كه تحريك به خشونت مي كند.

ادامه از صفحه اول
   گرايش به ارايه گزارش دستكاري شده

به گ��زارش جماران، عضو هيات علمي دانش��گاه علامه 
در بخش ديگري از س��خنان خود با بيان اينكه گرايش 
مش��كوكي در حيطه ارايه گزارش هاي دستكاري شده، 
مشاهده مي شود، گفت: اگر كسي نسبت به پروژه نفوذ 
حساس اس��ت بداند كه نفوذ انديشه اي مهلك تر از نفوذ 
تش��كيلاتي و مزدورانه است. نسخه ش��وك درماني در 
ايران به نام ترويج بازارگرايي پيچيده شد. اگرچه برخي 
بازارگرايي را هم لجن مال كرده اند چراكه شفافيت، امنيت 
حق��وق مالكيت و برابري از اص��ول حيثيتي بازارگرايي 
اس��ت اما ما نمي بينيم اينها كه در ۳۰ س��ال گذش��ته 
مرت��ب مي گفتند ن��رخ ارز را بالا ببري��د و هم زمان نرخ 
حامل هاي ان��رژي را هم افزايش دهي��د، يك كلمه در 
مورد اين مسائل حرفي بزنند و به جاي توضيح در مورد 
توصيه هاي اشتباه شان بازي هاي تبليغاتي و هيجان انگيز 
راه مي اندازند و با كيفيت ترين چهره هاي انديش��مند و 

سياسي ما اهانت مي كنند و دروغ نسبت مي دهند.

   شيوه روسي برچسب زني
وي ب��ه اظه��ارات اخير برخ��ي اف��راد درب��اره برخي 
شخصيت هاي انقلابي و قانون اساسي كشور نيز واكنش 
نش��ان داد و افزود: خيلي توصيه مي كنم مقدمه كتاب 
ماترياليزم در ايران ش��هيد مطهري را بخوانيد. ايش��ان 
به شدت از يك شيوه روسي برچس��ب زني به متفكران 
اسلامي ابراز نگراني مي كنند و به طور مشخص مي گويند 
آكادمي علوم ش��وروي سابق در انتشارات خود، حافظ و 
ملاصدرا را به چپ گرايي و ماترياليست نسبت داده اند. الان 
هم مي بينيم يك كساني يك باره كشف و شهود كرده اند 
كه شهيد بهشتي چپ گرا و تحت تاثير چپ گراها بوده اند. 
اين نسبت پوچ، مبتذل و ناروا كه اساسا وجهه علمي هم 
ندارد، شيوه روسي چپ گرا معرفي كردن برجسته ترين 
متفكران ايراني است كه قابل تامل است.  او افزود: ما در 
مملكتي زندگي مي كنيم كه گيج كردن مخاطبان براي 
از ميان برداشتن حركت هاي اصيل سابقه دارد. در تجربه 
مرحوم مصدق، پديده توده نفتي ها را زير ذره بين بگذاريد 
چراكه آنها راديكال ترين شعارهاي حزب توده را مي دادند 
درحالي كه پولش را از سفارت انگلستان مي گرفتند. از 
نظر من هركس حق دارد هر جور كه فكر مي كند، عمل 
كند. در ساحت انديشه، حرف خوب در ليبراليزم و انديشه 
چپ كم نداريم اما بي مروتي، بي صداقتي و هتاكي خيلي 
بد اس��ت لذا اين ش��يوه برچسب زني، ش��يوه روس ها و 
انگليس ها اس��ت. همين ها كه به ديگران برچسب چپ 
مي زنند، در توصيه هاي سياستي خود، عموما شيوه هاي 

روسي را پيشنهاد مي دهند. 

   خصوصي سازي اسم رمز توزيع رانت
او اظه��ار ك��رد: وقت��ي اينه��ا در س��ال ۱۳۶۸ ش��عار 
خصوصي س��ازي را دادند، خيلي شنيدند كه هيچ كدام 
از بس��ترهايي كه از دل خصوصي س��ازي، براي كشور 
دس��تاورد مي س��ازد، وجود ندارد لذا خصوصي س��ازي 
اس��م رمز توزيع رانت مي ش��ود اما همين افراد درهاي 
نهادهاي تصميم گيري كشور را از پاشنه درآوردند كه بايد 
خصوصي سازي شكل بگيرد. حالا كه انجام شده و نتايج 
آن عيان شده، مي گويند اين نتيجه، آني نبود كه ما گفتيم. 
ما در پاسخ مي گوييم اگر شما شرافت علمي داشته باشيد، 
بايد بگوييد شناختي از جامعه نداشتيد و صرفا كليشه هاي 

ترجمه اي را به صورت چشم بسته توصيه مي كرديد. البته 
خدا را شكر يكي از اينها اخيرا گفته است من مسووليت باز 
كردن پاي بانك هاي خصوصي در ايران را مي پذيرم. ما 
مي گوييم بسيار خوب، شما كارنامه بانك هاي خصوصي 
ايران را نشان دهيد تا بخش بزرگي از فجايع مسير ميان 
تهي كردن حكومت، مردم و توليدكننده ها و... كه توسط 
بانك هاي خصوصي رخ داده است را ببينيم. مومني افزود: 
ما مثل اينها سراغ برچسب زني نمي رويم اما مي پرسيم 
شما در اين ۳۰ ساله گذشته مرتب مي گفتيد به نرخ ارز، 
حامل هاي انرژي، نرخ بهره و... ش��وك وارد كنيد تا كار 
درست شود اما بعد از فجايعي كه به بار آمد، گفتيد اصل 
اين ايده درس��ت اس��ت اما آن را بد اجرا كرده اند. من در 
كتاب اقتصاد ايران در دوران تعديل ساختاري مستنداتي 
آورده ام كه نشان مي دهد اين توجيه، جزو آموزش هاي 
صندوق بين المللي پول و بانك جهاني به هيات اعزامي 
خود به كشورهاي در حال توسعه است كه اگر توصيه هاي 
شما به بحران منجر شد، مسووليت نپذيريد و همه چيز را 
به گردن اجرا بيندازيد.  اين اقتصاددان، در مناظره اي كه با 
يكي از همين بازارگراها داشتم، بعد از آنكه گفت سياست 
توصيه شده ايش��ان بد اجرا شده، پاسخ دادم كه در دوره 
مرحوم هاشمي رفسنجاني بي سابقه ترين حمايت سياسي 
از شما صورت گرفت، بي س��ابقه ترين اندازه درآمدهاي 
ارزي ه��م در اختيارت��ان قرار گرفت و بي س��ابقه ترين 
اتفاق نظر بين مديران اقتصادي كشور وجود داشت پس 
اگر طراحي هاي ش��ما در آن ش��رايط بد اجرا مي شود، 
به ما بگوييد در چه ش��رايطي خوب اجرا مي ش��ود؟ من 
نمي خواهم بگويم اين رفتار مسووليت گريزانه مشكوك 

است، اما واقعا نرمال نيست.

   كت�اب ش�هيد بهش�تي زودت�ر از مقال�ه 
مالينوفسكي چاپ شد

دكتر فرش��اد مومني گفت: اكنون يك عده از سر جهل 
يا به خاطر مسائل ديگر مي گويند، قانون اساسي توسط 
القائات حزب توده نوشته است يعني مي گويند چندده 
اسلام شناس برجسته ما آلت دست حزب توده بوده اند. 
ش��هيد مطهري كه يكي از س��رآمدان نقد ماركسيسم 
بود، فرموده بودند كه كس��ي به عمق آقاي بهش��تي در 
شناخت انديشه ماركسيستي نداريم، اما برخي جوري 
حرف مي زنند كه انگار ش��هيد بهش��تي با يكي، دو نفر 

ديگر توانس��ته اند، آن مجموعه كه هرك��دام براي خود 
رجلي بودند را تحت تاثير قرار بدهند. اولين  بار كه چنين 
مساله اي از سوي يك فرد ديگر مطرح شد، او را به كتاب 
»بانكداري، ربا و مس��ائل مالي در اسلام« شهيد بهشتي 
ارجاع دادم كه در دهه ۱۳۴۰ نوش��ته ش��ده بود سپس 
گفتم اگر مشكل ش��ما با ادعاهاي توده اي ها است، بايد 
بدانيد مالينوفسكي در آن موقع كتابي ننوشته كه حالا 
بخواهيد بگوييد شهيد بهشتي تحت تاثير اين افراد بوده 
اس��ت. بيش از ۷۵ درصد جهت گيري بخش اقتصادي 
قانون اساسي، در آن كتاب ديده مي شود. لذا اين حرف ها 
كه گفته شد، دروغ پردازي هاي خلاف اخلاق است. اين 
بازي ها را راه انداخته اند تا پاس��خ ندهند كه نتايج شوك 
درماني مورد توصيه شان چه بوده است. ما نبايد فريب اين 
جريان س��ازي ها را بخوريم. از ميان تهي كردن مفاهيم 
توسط اين افراد يك مساله مجزايي است كه بايد جداگانه 

به آن پرداخته شود.

   قانون اساسي مبناي نظام اقتصاد ما
هفته گذشته با مناظره جنجالي دكتر موسي غني نژاد، 
اقتصاددان معتقد به ب��ازار آزاد و اقتصاد رقابتي با دكتر 
مسعود درخشان، طرفدار اقتصاد اسلامي پايان يافت، اما 
تركش هاي اين مناظره همچنان در سپهر رسانه اي كشور 
قابل رويت و رصد اس��ت. همان طور كه اشاره شد، دكتر 
مومني به بخشي از اظهارات دكتر غني نژاد بدون ذكر نام 
او واكنش نشان داد. محتواي اين واكنش را نيز خوانديد. 

اما اظهارات دكتر غني نژاد در مناظره ياد شده چه بود؟ 
غني نژاد در آن مناظره گفت: براي آنكه متوجه ش��ويم 
كه مشكل اقتصادي ما چيست بايد به ريشه ها بپردازيم. 
بايد به اين توجه كنيم ك��ه اين نظام اقتصادي چگونه 
ايجاد شده اس��ت. نظام اقتصادي فعلي ايران در فرداي 
انقلاب اسلامي با تاسيس جمهوري اسلامي و تصويب 
قانون اساس��ي جديد، پس از رفراندوم ش��كل گرفت. 
قانون اساسي نوش��ته شد و بخش اقتصادي آن مبناي 
نظام اقتصادي ما قرار گرفت. زماني كه در سال ۱۳۵۷ 
در ايران انقلاب ش��د، انديشه هايي كه در دنيا رايج بود، 
انديشه هاي چپ بود. انقلاب اسلامي در ايران نيز استثنا 
نبود. انقلابيون ايران به  شدت تحت تاثير انديشه هاي 
چپ بودند. اگر دو تئوريس��ين مهم انقلاب اسلامي را 
نام ببرم، البته بخش اقتصادي تنها مورد نظر است و به 

حوزه سياسي كاري ندارم، يكي دكتر شريعتي بود كه 
جاي جاي انديشه هاي او را در قانون اساسي مي بينيد 
و ديگري بني صدر بود. دكتر شريعتي در زمان انقلاب 
مرحوم ش��ده بودند اما بني صدر در زمان انقلاب نقش 
قابل توجهي در تدوين بخش اقتصادي قانون اساسي 
داشتند. اين موضوع در صورت مذاكرات خبرگان اول 
آمده است كه بني صدر چه نقشي داشته است. هر دوي 
اين افراد يعني آقاي شريعتي و بني صدر، مصدقي هاي 
چپ بودند. ناسيوناليس��ت هاي سوسياليست بودند. 

ريشه هاي بدبختي ما همين  جا است.
غني نژاد در ادام��ه تحليل خود به مي��زان تاثيرگذاري 
انديش��ه هاي چپ در اقتصاد ايران اش��اره كرد و افزود: 
مصدقي  چپ به اين معنا اس��ت كه هدف م��ا از انقلاب 
قطع كردن دس��ت خارجي ها از كشور است. مخالفت با 
نظام ب��ازار، نظام بازار آزاد، اقتصاد آزاد، س��رمايه داري و 
رفتن به طرف خودكفايي در قانون اساسي ما آمد. قانون 
اساسي جمهوري اسلامي در فصل چهارم )اقتصاد و امور 
مالي( و از اصل ۴۳ تا اصل ۵۵ به بحث اقتصاد مي پردازد. 
جالب اس��ت كه بدانيد، انديش��ه حاكم بر اين فصل كه 
۱۲ تا ۱۳ ماده را ش��كل مي دهد انديشه هاي چپ است. 
اگر جس��ارت كنم و بگويم، از اسلام در اين اصول خبري 
نيست. چرا اين چنين شده است؟ در اسلام فقه را داريم و 
در فقه بخشي مختص به معاملات. اين بخش بسيار مهم 
است. هيچ اثري از اين موارد در قانون اساسي نمي بينيم. 
علت اين اس��ت كه انديش��ه اي كه ماده ۴۳ و بعد ۴۴ را 
نوشته است برگرفته از تئوري هاي اسلامي و فقه شيعه 
نيست بلكه برگرفته از تئوري است كه در آن زمان رايج 
بود و نام آن راه رش��د غيرسرمايه داري است. تئوريسين 
راه رشد غيرس��رمايه داري اوليانوفسكي، معاون بخش 
بين الملل حزب كمونيس��م اتحاد جماهير شوروي بود. 
الهام بخش اصل ۴۳ و ۴۴ قانون اساس��ي نظريه راه رشد 
غيرسرمايه داري است. اين نظريه يك نظريه كمونيستي 

است.
اين نظريه مي گويد كه كشورهاي در حال توسعه بلافاصله 
نمي توانند به س��مت سوسياليس��م حركت كنند چرا 
كه س��رمايه داري را تجربه نكردند اما براي آنكه به طرف 
سوسياليسم حركت كنيم لازم است تا يك مرحله گذار 
نه به صورت سرمايه داري بلكه به صورت غيرسرمايه داري 
طي كنند كه به آن راه رش��د س��رمايه داري مي گويند. 
درخشان با ورود به بحث غني نژاد گفت: در فرمايش های 
آق��اي غني نژاد نكات بديعي اس��ت كه ب��راي اولين  بار 
مي شنوم و قبول آنها سخت است. اينكه ما انقلاب اسلامي 
ايران به رهبري حضرت امام را تاثير گرفته از ماركسيسم 
بدانيم، قابل قبول نيست. همه مي دانند كه بدون رهبري 
امام انقلاب اسلامي به نتيجه نمي رسيد. با آگاهي كه امام 
از اين مس��اله داشتند چگونه مي توانيم چنين چيزي را 
بپذيريم؟ غني نژاد پاسخ داد: مصدقي هاي چپ خود اين 
اسم را روي خود گذاشتند در نتيجه اين اصطلاح را جعل 
نكردم. نكته ديگر اصطلاح راه رشد غيرسرمايه داري است 
كه گفتند جعل شده است. كتاب هايي در اين خصوص 
وجود دارد. كسي كه ليبراليسم را فهميده باشد پيرو كسي 
نمي شود. در ليبراليسم همه بايد مجتهد باشند. تقليد 
براي كسي اس��ت كه عقل كم مي آورد. ليبرال ها معتقد 
هستند كه همه انسان ها خود يك مركز تصميم گيري 
هستند. در نتيجه اگر بنده ليبرال هستم نمي توانم مقلد 
هايك باشم. اگر بنده كتاب هايك را ترجمه كردم علت 

اين بود تا سايرين بدانند ليبراليسم چيست.

پاسخمومنيبهاظهاراتغنينژاد

خودرو و تغييرات مديريتي
 اينك��ه م��ا كل ظرفيت و تمرك��ز را ب��ر روي عرضه 
خودروه��اي جديد قرار دهي��م و از ب��ازار آزاد غافل 
شويم، نشان از آن دارد كه ما هسته اصلي بازار خودرو 
را فرام��وش كرده ايم. از اين رو توقع ما اين اس��ت كه 
با نگاهي واقعي به مس��ائل اي��ن صنعت، تصميماتي 
گرفته شود كه در نهايت به سود فعالان خودرو و البته 

مصرف كننده نهايي باشد.
به اي��ن ترتيب ما باي��د از قيمت گذاري دس��توري 

عبور كنيم. صنعت خ��ودرو گرفتاری هاي متعددي 
دارد؛ برخ��ي معتقدن��د كه راه ح��ل در تغيير روش 
قيمت گذاري يا سازمان قيمت گذار است؛ اما به نظر 
من راه حل اصلي در برداشتن انحصار است. اين كالا 
ماهيت انحصاري ندارد و به نظر مي رس��د كه دولت 
عزمي ب��راي كاهش دخالت در اين ب��ازار و افزايش 
رقابت اقتصادي در ميان خودروس��ازان داخلي هم 
ن��دارد. واردات خودرو كه چندي اس��ت مورد توجه 

برخي از تصميم گيران قرار گرفته اس��ت، مي تواند 
انحصار تحميل شده از سوي سياست به آن را از ميان 
بردارد. واردات خودرو اگر انحصاري نباشد، مي تواند 
به عنوان انگي��زه مثبت براي افزاي��ش كارآمدي و 
جريمه اي براي اتلاف منابع اس��تفاده شود. واردات 
خ��ودرو الزاما به معناي ورشكس��ت ش��دن تمامي 
خودروسازان داخلي نيست، بلكه فقط خودروسازاني 
كه نمي توانند خ��ود را كارآمدتر كنند، از بازار خارج 

مي ش��وند. در مقابل، توليدكنندگاني كه مي توانند 
از مزاياي داخلي اقتصاد براي توليد كارآمد استفاده 
كنند، رش��د خواهند كرد. برخلاف  برخي شايعات 
توليدكنندگان داخلي با واردات خودرو هيچ مشكلي 
ندارند و حتي اگر به كاهش فشار بر توليد كنندگان 
منجر شود از آن استقبال نيز مي كنند اما بايد طوري 
مديريت كرد كه به نفع توليد و مردم تمام شود و راهي 

جديد براي رانت و امتياز طلايي باز نشود.

ادامه از صفحه اول

مفقودی
برگ سبز،سند کمپانی ، کارت خودرو و کارت سوخت خودروپژو 206 -  مدل1383- رنگ نقره ای 

10FSS14861834  :شماره موتور
شماره شاسی:  83648068

vinIRFC831V10O648068 :شماره
شماره پلاک:  ایران19- 317 ل 25

متعلق به  خانم اس�ماء امیری  به شماره ملی  3242802489   مفقود و از درجه اعتبار ساقط 
می باشد.

مفقودی
برگ سبز خودرو تیبا 2 اچ بک -  مدل 1400 -  رنگ سفید روغنی 

9204156/M15  :شماره موتور
NAS821100881315373  :شماره شاسی

شماره پلاک:   ایران 19 – 165  و 22
متعلق به  آقای ابراهیم قاسمی یکتا   به شماره ملی  3257407734   مفقود 

و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر در نظر دارد به منظور واگذاري خدمات خودرویي حمل و نقل مطابق مشخصات زیر نسبت به انتخاب پیمانكار ذیصلاح اقدام نماید، لذا از كلیه شركت هاي حمل و نقل و 
 www.setadiran.ir )تأمین خودرو واجد صلاحیت داراي كد حمل و نقل درخواست مي شود حداكثر تا مورخ 1402/02/12 ساعت 15 جهت خرید اسناد مربوطه به سامانه تداركات الكترونیكي )دولت ستاد

مراجعه نمایند.

هزینه فروش اسناد مناقصه: قیمت خرید اسناد مبلغ 2/500/000 ریال مي باشد كه مي بایست به حساب شماره IR 630100004001103403018818 به نام تمركز وجوه درآمد شركت آب منطقه اي بوشهر نزد 
بانك مركزي جمهوري اسلامي ایران و شناسه حساب 315103473295010000000000000000 واریز نمایند.

تضمین شركت در مناقصه مي بایست به صورت ضمانتنامه معتبر بانكي سه ماهه در وجه شركت آب منطقه اي بوشهر یا واریز وجه نقد به شماره حساب   IR  040100004001103406375983    و شناسه حساب 
941295010100000000000000000000 به نام تمركز سپرده جاري شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي ایران ارایه گردد.

اسناد مناقصه از تاریخ 1402/02/10 روز یكشنبه تا تاریخ 1402/02/12 روز سه شنبه ساعت 15 از طریق سامانه ستاد به آدرس www.setadiran.ir قابل دریافت مي باشد.
آخرین مهلت بارگذاري مدارك پاكت هاي الف، ب و ج به صورت الكترونیكي در سامانه ستاد و تحویل تنها نسخه فیزیكي پاكت الف )ضمانتنامه( به مناقصه گزار با رعایت موارد مندرج در اسناد مناقصه حداكثر 
تا ساعت 10 صبح روز شنبه 1402/02/23 مي باشد. محل تحویل اسناد فیزیكي )تنها پاكت الف( پیشنهادها بوشهر- بولوار رییس علي دلواري- شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر– مدیریت حراست مي باشد. 

هزینه درج آگهي در هر دو نوبت به عهده برنده مناقصه خواهد بود.
مدت اعتبار پیشنهادات: 3 ماه

ارایه گواهي صلاحیت ایمني توسط پیمانكاران الزامي است.

تجديد آگهي مناقصه عمومي )تك مرحله اي( 
شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر

نوبت دوم

موضوع شماره فراخوان
برآورد كل سالانه براي شرح كارمناقصه

كل خودروها
تضمین شركت در 

مناقصه
تاریخ گشایش 

پاكات

واگذاري امور 2002001431000003
خودرویي

7 دستگاه خودرو سواري سمند LX یا سواري پارس مدل 99 به بالا، 2 دستگاه خودرو سواري پراید مدل 99 به بالا، 
واگذاري امور 9 دستگاه وانت دو كابین كمك دار شاسي بلند مدل 99 به بالا یا وانت دو كابین پیكاب یا همتراز آن مدل 

2017 به بالا، یك دستگاه سواري سوزوكي ویتارا مدل 97 به بالا یا همتراز آن و یك دستگاه میني بوس كولر دار مدل 96 به 
بالا شامل سیترا، ایسوزو و غیره، یك دستگاه میني بوس ون مدل 96 به بالا.

43/074/720/0002/ 154/000 /000
ساعت 11

فراخوان مناقصه عمومي1402/02/23
اداره كل راه و شهرس�ازي استان كردس�تان در نظر دارد مناقصه عمومي پروژه زیر را از طریق سامانه 

تداركات الكترونیكي دولت برگزار نماید.
1- پروژه تكمیل ساختمان كتابخانه عمومي س�راب قامیش با مبلغ برآورد 41.951.706.663 ریال با 

فهرست بها ابنیه، تاسیسات مكانیكي و برقي سال 1٤02
كلیه مراحل برگزاري مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارایه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایي پاكت ها 
از طریق درگاه سامانه تداركات الكترونیكي دولت )ستاد(به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد 
شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي، مراحل ثبت نام در سایت مذكور و دریافت 

گواهي امضاي الكترونیكي را جهت شركت در مناقصه محقق سازند.
آدرس: كردستان -  سنندج-  بلوار آزادگان-  اداره كل راه و شهرسازي استان كردستان

هزینه چاپ كلیه آگهي ها بعهده برنده مناقصه مي باشد.

نوبت دوم

اداره كل راه و شهرسازي 
استان كردستان



ادامه از صفحه اول|
 بازار خودرو استخوان مردم را تركانده است. در اين 
۲۰ ماه قيمت خودرو از كجا به كجا رس��يده اس��ت. 
ش��وراهاي زيرمجموعه ش��ما در اين ۲۰ ماه برگزار 
نشده است. او با اشاره به تلاش هاي لحظه آخر دولت 
براي ابقاي فاطمي امين، گفت: اگر لايحه دو فوريتي 
داشتيد چرا يك سال پيش ارسال نكرديد؟ ]اشاره اين 
نماينده مجلس احتمالا به طرح دو فوريتي تفكيك 
وزارت صنعت و معدن از وزارت بازرگاني است كه قرار 

بود به زودي در مجلس بررسي شود.[ 
حضرت پور، نماينده موافق اس��تيضاح هم سخنان 
خود را اينطور ش��روع كرد: ما وزير ضدمحرومان را 
اس��تيضاح مي كنيم. سخنگوي ش��ما با چه جراتي 
استيضاح شما را رانت ندادن به مجلس اعلام كرده؟ 
اگر وزير مردم هس��تيد چرا باندهاي مافياي خودرو 
خودشان را به آب و آتش مي زنند. چرا خبر استيضاح 
ش��ما قيمت دنا را ۷۰ ميليون تومان كاهش داد در 
صورت��ي كه تا زمان اعلام وص��ول قيمت ها افزايش 
مي يافت. اگر اس��تيضاح پارسال انجام مي شد امروز 

وضعيت كشور اينطور نبود!

    موض�ع وزي�ر صم�ت درب�اره واردات 
خودرو ؟

در ادامه صدي��ف بدري، نماينده موافق اس��تيضاح 
هم گفت: فاطمي امين در ۲۰ ماه گذش��ته خيلي از 
فرصت ها را از دس��ت داد. سه ماه به وي وقت داديم. 
متاس��فانه وزير صمت در حوزه هاي وظايف خود به 
ويژه خودرو هيچ كاري انجام نداد و با س��وءمديريت 
باعث تشديد مش��كلات ش��د. وزارت صمت باعث 
رشد تورم ش��د. آيا اين وضعيت ناشي از نفوذ مافيا و 
هدايت آنها نيست؟ وقتي هيچ اثري از ثبات قيمت 
و كيفيت خودرو نيست، وقتي مردم نتايج آمار شما 
را نمي بينند اينها چه س��ودي دارد؟ صيف بدري به 
مساله واردات خودروهاي خارجي اشاره كرد وگفت: 
آقاي وزير شما مگر براساس قانون ساماندهي صنعت 
خودرو اختيارات كافي براي واردات خودرو نداريد؟ 
چرا در زمان بررس��ي لايحه بودجه سال ۱۴۰۲ در 
هي��ات نظارت مجمع تش��خيص و در جلس��ه ويژه 
موض��وع واردات خودرو حاضر نش��ديد و از مصوبه 

مجلس دفاع نكرديد؟
سيد غني نظري خانقاه، موافق استيضاح وزير صمت 
نيز اينطور گفت: امروز مجلس بين دفن خود و ماندن 
وزير بايد يكي را انتخاب كند. نمايندگان محترم اگر 
به ادامه وضع موجود راي بدهيم كسي براي شما تره 
هم خرد نمي كند. او خطاب به ديگر نمايندگان گفت: 
شما نماينده مردم هستيد يا دولت؟ فرستادن لايحه 
دوفوريتي در آستانه استيضاح توهين به مردم است. 
نمايندگان محترم اگر استيضاح راي نياورد شما هم 

راي نخواهيد آورد.
سارا فلاحي، نماينده موافق اس��تيضاح هم با اشاره 
ب��ه افزايش قيمت خودرو در بازار گف��ت: اگر با دلار 
۵۰ هزار توماني هم حس��اب كنيم قيمت خودروها 
ميلياردي نمي ش��ود. ش��ما در كميس��يون صنايع 
گفتيد كاره اي نيستيد! آقاي فاطمي امين اگر كاره اي 
نيستيد چرا بر صندلي اين وزارت خانه تكيه كرديد؟ 
دس��ت در جيب مردم كردند و مي خواهند قسر در 

بروند. او دراظهارات تند وآتشين خود گفت: كساني 
كه مردم را به اين باور رس��اندند كه مافيا بخش��ي از 
دولت است، چون به زيست مس��المت آميز با مافيا 
رسيده اند و حتي استيضاح خود را در يك فرافكني، 
كمك به مافيا مي دانند تا ما باور كنيم آنها در مقابله 
با مافي��ا قرار گرفتند، اين چگون��ه مقابله با مافيايي 
است كه قيمت پرايد بي خاصيت سر به فلك كشيده 
است. امروز صرفاً استيضاح وزير صمت نيست، امروز 
استيضاح همه كساني است كه پشت وزراي ناكارآمد 
هستند، انتظار داريم كه حمايت دولت از برخي وزرا 
گرفته شود، زيرا ش��ما بايد در ميان مردم براي خود 
سرمايه ايجاد كنيد. فلاحي تاكيد كرد كه امروز اگر 
به درستي تصميم نگيريم، قطعا مرگ مجلس را رقم 
زديم، چون مردم بايد در مورد ما قضاوت كنند و مردم 

امروز جيب هاي آنها خالي شده است.

    فاطمي امين به نمايندگان چه گفت؟ 
البته پاي خودروهاي شاسي بلندي كه گفته مي شد، 
فاطمي امين به مجلس��ي ها داده، ه��م به صحن باز 
شد. همزمان با شروع جلسه استيضاح، خبرگزاري 
فارس »تفاهم نامه مجلسي ها براي دريافت خودروي 
شاسي بلند« را تاييد كرد و خواستار برخورد نهادهاي 

نظارتي با اين رانت شد. 
پس از ارايه توضيحات موافقان استيضاح وزير صمت، 
نوبت به فاطمي امين رس��يد ك��ه از خود در مجلس 
دف��اع كند. او در توضيح توزي��ع ۷۵ يا ۵۵ خودروي 
شاس��ي بلند در ميان نمايندگان مجلس گفت: چرا 
موضوعي كه به ابتداي سال ۱۴۰۰ مربوط مي شود 
به اين اس��تيضاح رب��ط داده مي ش��ود؟ او در ادامه 
نماينده افش��اكننده اين موضوع را خطاب قرار داد و 
گفت: آقاي بيگي تنها يك خودرو كه داده شده را نام 
ببريد. چرا رابطه دولت و مجلس را خراب مي كنيد. 
در چند روز گذشته هرجا مي روم به من نگاه سنگين 
دارند چ��را با آبروي مردم ب��ازي مي كنيد؟! فاطمي 
امين به فساد آلوده نشده است. ضدفسادترين دولت 
به چنين فسادي متهم مي شود آيا اين جنگ رواني 
نيس��ت؟ البته اين گفته هاي فاطمي امين در حالي 
اس��ت كه ميان آنچه برخي از رسانه ها در تاييد اين 
موضوع عنوان ك��رده و آنچه فاطمي امين مي گويد 

تضاد وجود دارد.
فاطمي امي��ن در جلس��ه تاكيد كرد ك��ه ماجراي 
تخصيص خودروي شاسي بلند مربوط به نيمه اول 
س��ال ۱۴۰۰ و دولت روحاني است. بر اساس ادعاي 
فاطم��ي امين، رابط��ه اي ميان يك��ي از بخش هاي 
مجلس و يكي از شركت هاي خصوصي سازي داخلي 
-كه متخلف است- وجود داشته است. اتفاقي افتاد 
و دو روز در تابلوه��اي رفاهي مجلس درج ش��د كه 
نمايندگان خودرو بگيرند. هيات رييسه بررسي كرد 
و كار را متوقف كرد. با اين كار از حيثيت مجلس دفاع 
كرد. چرا كاري كه مربوط به نيمه اول س��ال ۱۴۰۰ 

است به اين استيضاح پيوند داده مي شود؟

   پاي يك خودروساز به مجلس باز شد
فاطم��ي امين دس��ت مافي��اي خ��ودرو را در اين 
كار دخيل دانس��ت و گفت اين ش��ركت خصوصي 
خودروس��از ميلياردها توم��ان در فضاي مجازي و 

رس��انه ها هزينه كرده كه وزير صم��ت را بزند. اين 
مافياي خودرو اس��ت. به نظر مي رس��د كه منظور 
فاطمي امين از اين ش��ركت خودروس��از، شركت 
بهمن موتور باشد كه واردات خودروهاي فيديليتي 
و ديگنيتي را بر عهده دارد. او گفت: اين روزها تيتر 
مي زنند لابي هاي امريكايي فاطمي امين، چه چيز 
من به امريكا ميخورد؟! او به انتقادات درباره واردات 
خودرو هم اش��اره كرد و گفت: ما با پيچيدگي هاي 
زيادي درمورد واردات خودرو مواجه هستيم، برخي 
قوانين مربوط به سال ۷۱ است! خودرويي مدت ها 
در گمرك اس��ت و اجازه ورود نمي دهند به خاطر 
كمربند صندلي عقب! م��ا در صنعت خودرو مافيا 

داريم اين مافيا تهديد مي كند!
اما مخالفان اس��تيضاح در دفاع از وزير چه گفتند؟ 
ميرتاج الدين��ي، نماينده مخالف اس��تيضاح گفت: 
چرا وزير صمت را در كمتر از ۶ ماه دوباره اس��تيضاح 
مي كنيد؟ نوبتي هم باشد، نوبت ديگران است! چرا با 
دولت انقلابي اينگونه برخورد مي كنيد؟ مگر خودمان 
امضا جمع نكرديم كه آقاي رييس��ي راي بياورد! ما 
همه در يك  كشتي نشسته ايم! حتي يك نفر هم در 
پاكدستي وزير صمت ترديدي ندارد. ميرمحمدي، 
نماينده مخالف اس��تيضاح ه��م در واكنش به اين 
موضوع گفت: قرار اس��ت با عزل وزير صمت يخچال 
و فريزر ارزان شود، اين ادبياتي است كه ما داريم در 
مجلس وزيري را استيضاح مي كنيم. وزير مي آيد با 
چندين تاييديه آمار مي دهد بعد مي گوييم وزير دروغ 
مي گويد. اگر با فاطمي امين مشكل داريد چرا نظام 
را زير سوال مي بريد؟ مجلس را متهم مي كنيم ۴ ماه 
پيش خودرو شاس��ي بلند به نمايندگان داده اند كه 
وزير استيضاح نشود تو را به خدا نكنيد شما مجلس 

را زير سوال مي بريد.

    دفاع تمام قد رييس از وزير
پس از صحبت ه��اي موافقان ومخالف��ان نوبت به 
رييس دولت رس��يد تا به دف��اع از وزيرش بپردازد. 
او كه در ميانه جلسه به صحن بهارستان آمده بود، 
در در دفاع از وزيرش گف��ت: بايد با مافياي خودرو 
برخورد شود. خط قرمز دولت مبارزه با رانت، مافيا 
و ويژه خواري است. فاطمي امين نسبت به فساد و 
رانت خواري حساس اس��ت. بايد با مافياي خودرو 
برخورد شود. رييسي در مورد توزيع ۷۵ خودروي 
شاسي بلند گفت: در مساله واگذاري خودرو گفتم 
هر كس در اين رابطه مس��ووليت دارد بايد بركنار 
ش��ود و با آنها برخورد قانوني شود. پرونده هاي آنها 
در حال بررسي است و از هيچ موردي چشم پوشي 
نش��ده اس��ت. او ماجراي مافياي خودرو را در اين 
جلس��ه مطرح كرد و گفت: پرونده يك  سال و چند 
ماهه دولت نش��ان داده كه دول��ت مخالف هرگونه 
كم كاري، رانت و مافيا اس��ت. در خودرو كه قيمت 
بالايي دارد، طبيعي اس��ت كه مافيا در آن بيش��تر 
شكل مي گيرد. خط قرمز دولت رانت، مافيا و ويژه 

خواري است.

   لابي هاي گسترده پيش از رأي گيري 
بعد از دفاعي��ات ابراهيم رييس��ي، راي گيري براي 
استيضاح وزير به س��اعت ۱3 موكول شود. در ميان 
برخي ش��نيده ها حاكي از ابن بود كه اعضاي جبهه 
پايداري جلس��ه  حمايتي از فاطمي امين به رياست 
نصرالله پژمان فر به دنبال لابي براي ماندن وزير صمت 
تشكيل جلسه دادند. بنابر اخبار پشت پرده، ظاهرا تا 
حدي موفق ش��دند، برخي از نمايندگان ممتنع را با 
خود همسو كنند. در همين حال كه طبق آيين نامه 
داخلي مجلس، اعض��ا و نمايندگان دولت حق ورود 

به كرس��ي نمايندگان را ندارند، قاضي زاده هاشمي، 
معاون رييس دولت و رييس بنياد شهيد، با حركت 

بين صندلي نمايندگان مشغول رايزني بود. 
اما نوبت عصر جلسه مجلس با صحبت هاي لطف الله 
سياهكي و شلوغ شدن فضاي صحن آغاز شد. زماني 
كه س��ياهكلي از آمار مخالفت ۸۴ درصدي مردم از 
عملكرد وزير صمت س��خن گفت طرفداران وزير با 
۲ . ۲ كردن فضا را متش��نج كردند. سياهكلي كه در 
موافقت با اس��تيضاح وزير صحبت مي كرد، خطاب 
به نمايندگان گفت: شما نوكر مردم هستي نه نوكر 

دولت! 
او گف��ت: وعده ها در مورد س��امانه فروش يكپارچه 
خودرو محقق نش��د و خ��ودرو را در ب��ورس عرضه 
كرديد و پرايد از رده خارج ش��ده آرزوي مردم شده 
است. حسينعلي حاجي دليگاني، ديگر نماينده موافق 
استيضاح هم در اظهاراتي بيان كرد: آقاي وزير تفاوت 
مبلغ خودروها بين قيمت كارخانه و كش��ف قيمت 
در بورس كالا به جيب چه كس��ي مي رود؟ اگر قبول 
داريد قيمت فلان ماشين ۸۰۰ ميليون است و برديد 
در بورس كالا و دو ميليارد فروختيد مازاد آن به جيب 

چه كسي مي رود؟
پس از پايان س��خنان نماين��دگان موافق و مخالف 
اس��تيضاح، وزير صمت يك بار ديگر ب��راي دفاع از 
عملكرد خود پش��ت تريبون قرار گرف��ت. او اين بار 
درخلال صحبت هايش منتقد خودروس��ازان ش��د 
وگفت: بنده هم به عنوان وزير صنعت يك تندر ۹۰ 
مدل ۱3۸۹ دارم و نس��بت به قيمت خودرو گله مند 
هس��تم. ما از مردم ج��دا نيس��تيم. در نهايت با راي 
نمايندگان مجلس، فاطمي امي��ن از وزارت صمت 
رفتني ش��د. اس��تيضاح ۱۶۲ راي موافق، ۱۰۲ راي 

مخالف، ۲ راي ممتنع و ۶ راي باطله داشت.

جوابیه

پاسخ معاونت پارلماني 
رييس جمهوربه گزارش »تعادل«

مدير مسوول محترم روزنامه تعادل
سلام عليكم

از آنجا كه آن روزنامه محترم، به گمان نزديك به اطمينان 
جوابيه روز قبل در خصوص استيضاح وزير محترم صمت 
را براي جلوگيري از انتشار حقايق و در حالي كه به موقع 
آن را درياف��ت و زمان كاملًا كافي ب��راي صفحه آرايي 
داشت متاسفانه خلاف اخلاق و خلاف قانون مطبوعات 
به روز بعد موكول نمود )به بهانه بسته شدن صفحات! در 
حالي كه خبر عادي ديگري كه اتفاقا حدود پنج ساعت 
بعد از جوابيه از سوي اين معاونت به رسانه ها ارسال شده 
بود در روزنامه منتش��ر ش��د!( علي اي حال در پاسخ به 
مطلب ديگري با عنوان »همه تحركات دولت براي ابقاي 
فاطمي امين« درخواست مي شود جوابيه زير را به همراه 
همين مقدمه در نخستين شماره )براي روز دوشنبه، 
۱۱ارديبهشت( منتشر فرماييد.  روزنامه تعادل در تباين 
با رسالت اطلاع رساني دقيق و صادقانه و بيان حقايق به 
مردم، رويه سوال برانگيزي را براي تخريب جناب فاطمي 
امين در پيش گرفته است. اين روزنامه در ادامه مطالب 
سريالي خود، با انتش��ار مطلب ديگري ادعاي عليرضا 
بيگي نماينده تبريز مبني ب��ر اينكه در جريان منتفي 
شده اس��تيضاح قبلي وزير صمت ۷۰ الي ۷۵ دستگاه 
خودروي شاسي بلند در اختيار مجلس قرار گرفته است، 
را بازنشر داده و بدون اشاره به عقب نشيني وي از ادعايش 
)يعني موضوع ارتباط با استيضاح( در اين زمينه با قلم 
فرسايي كوشيده است تا اين دروغ منتشر شده را در ذهن 
مخاطبان خود راست جلوه دهد. جهت اطلاع مخاطبان 
محترم روزنامه تعادل كه متاسفانه برخلاف مفهوم نام 
روزنامه ره مي پويد، مي رساند كه با درخواست وزير صمت 
و ورود دستگاه هاي نظارتي براي بررسي ادعاي عليرضا 
بيگي مبني بر دريافت خودروي شاس��ي بلند از سوي 
نمايندگان مجلس، براي پس گرفتن امضاي استيضاح 
وزير صمت، اين نماينده صحبت هاي خود را تغيير داد 
و گفت: من نگفته ام تحويل خودروها براي پس گرفتن 
امضاي استيضاح بوده است و فقط موضوع را بررسي و 

ارتباط آن را  بيان كرده ام!
جل الخالق!

اين نماينده همچنين با انتشار نامه اي با دستخط خود، 
عملًا مهر تاييد را ب��ر دروغ بودن اظهاراتش مي زند و در 
توييتر خود هم مي نويسد كه به دادستاني احضار شده و 
در هيات نظارت بر رفتار نمايندگان هم حضور پيدا خواهد 
كرد و پس از آن رس��انه دولت بهار كه رسانه منتسب به 
جريان، رييس دولت نهم و دهم است تصاويري از اظهارات 
مكتوب اين نماينده به هيات نظارت بر رفتار نمايندگان را 
به انتشار مي رساند. با يك نگاهي كلي به نامه بيگي، تاريخ 
۱۴۰۰/۵/3۰ توجه��ات را به خود جلب مي كند. بيگي 
در نامه خود نوش��ته كه در اين تاريخ، ۵۷ نماينده براي 
دريافت خودرو به يكي از شركت هاي خودروساز معرفي 
شده اند، تاريخي كه نه تنها فاطمي امين در آن موعد وزير 
نبوده بلكه حتي دولت سيزدهم هم هنوز بر سر كار نيامده 
بود. اين نماينده در بخش ديگري از نامه خود نام شركت 
بهمن كروز را براي ارايه خودرو به نمايندگان درج كرده؛ 
بهمن كروز همان شركت نام آشناي متخلف است كه 
افكار عمومي هنوز تخلف 33 ميليارد توماني اين شركت 
در دولت قبل را از ياد نبرده اس��ت، پرونده اي كه وزارت 
صمت در دولت آيت الله رييسي با اشاره به قاچاق بيش از 
33 هزار ميليارد توماني، از آن تحت عنوان تخلف كلان 
شركت كروز ياد كرد و براي تنوير افكار عمومي مطرح كرد 
كه: طبق كيفرخواست منتشر شده، مديران رده بالاي 
ش��ركت كروز )كه يكي از آنها به خارج از كشور متواري 
شده است( متهم به پرداخت هدايا و رشوه هاي متعدد به 
صورت نقدي و غيرنقدي از جمله خودرو، قطعات خودرو، 
سكه تمام بهار آزادي، نيم سكه، ربع سكه، صدها كارت 
هديه با مبالغ مختلف، هداياي نفيس و گوشي هاي تلفن 
همراه به افراد متخلف و مديران دولت گذشته هستند. و 
اين موارد كه حتما در تنوير افكارعمومي بسيار مفيد است 
توسط گردانندگان روزنامه تعادل و برخلاف شعار دانستن 
حق مردم اس��ت با هدف تشويش افكار عمومي و دامن 
زدن به ادعايي كذب، ناديده گرفته مي شود تا به زعم خود 
با بهره برداري سياسي از آب گل آلود ماهي مقصود صيد 
كنند! در همين راستا حجت الاسلام موسي غضنفرآبادي 
سخنگوي هيات نظارت بر رفتار نمايندگان مجلس با اشاره 
به برگزاري جلسه فوق العاده اين هيات براي رسيدگي به 
اظهارات عليرضابيگي مبني بر تحويل خودروي شاسي 
بلند به ۷۵ نماينده براي پس گرفتن استيضاح گفت: دراين 
جلسه عليرضا بيگي به صراحت بيان كرد كه نگفته تحويل 
ادعايي خودروها براي پس گرفتن امضاي استيضاح بوده 
است. سخنگوي هيات نظارت بر رفتار نمايندگان مجلس 
ادامه مي دهد كه همچنين او مستندي براي اثبات ادعاي 
خود به اي��ن هيات ارايه نكرد و در مقابل مطالبه اعضاي 
هيات، تنها ليس��تي را ارايه كرد كه اولا فاقد اسامي ۷۵ 
نماينده بود، ثاني��ا ارتباطي بين ادعاي مطرح ش��ده و 
استيضاح وجود نداشت، ثالثا فاقد ارزش حقوقي بود. به 
نظر مي رسد اقدامات ضدفساد و ضدانحصار وزارت صمت 
منافع متخلفان را به خطر انداخته است و به همين علت 
به دنبال تخريب وزارت صمت و ش��خص فاطمي امين 
برآمده اند. البته اخيرا هم آقاي فاطمي امين گفته است 
كه شركت هاي خودروساز با پرداخت پول هاي هنگفت به 
برخي رسانه ها بازار خودرو را آشفته كرده اند. البته از اينكه 
تحت تاثير رويكرد ضد فساد و رانت خواري دولت مردمي، 
شما هم مدعي مبارزه با فساد شده ايد اميدواركننده است 
اما انتظار مي رود كه در چنين شرايطي انصاف و صداقت 

هم در موضع گيري ها رعايت شود.
   روابط عمومي معاونت پارلماني رييس جمهور  

توضيح ضروري 
 روابط عمومي معاونت پارلماني رئيس جمهور در 
جوابيه ارسالي از تاخير در انتشار جوابيه به شدت 
گله داشتند كه لازم است  به دوستان يادآوري شود 
طبق قانون مطبوعات نشريه مي بايست ظرف 48 
س�اعت پس از دريافت جوابيه نس�بت به انتشار 
اقدام نماي�د كه روزنامه »تعادل« ه�م در كمتر از 
مدت تعيين شده اقدام به انتشار اين جوابيه نمود.

با كارت قرمز مجلس، كار فاطمي امين در ساختمان سميه به پايان رسيد/موافقان ومخالفان استيضاح چه گفتند؟ 

شكستلابيها

پاسخ معاونت پارلماني رييس جمهوربه گزارش »تعادل«

درس هاي يك استيضاح 

مدير مسوول محترم روزنامه تعادل
سلام عليكم

ب��ا عنايت به انتش��ار مطلب��ي با تيتر: پش��ت پرده 
استيضاح وزير پرحاش��يه در آن روزنامه محترم با 
توجه به ضرورت روشنگري و شفاف سازي جوابيه 
ذيل را برابر با قانون مطبوعات در نخستين شماره 

منتشر فرماييد.
 روزنامه محترم تعادل در گزارشي با عنوان »پشت 
پرده اس��تيضاح وزير پرحاشيه« با عبارتي كه از آن 
استقبال از فضاي تقابل بين دولت و مجلس برداشت 
مي ش��ود و با تكرار اتهاماتي عليه وزير صمت كه از 
طرف مسوولان مربوطه قويا تكذيب شده، كوشيده 
است تا به زعم خود بين دولت و مجلس براي ماندن 

و رفتن فاطمي امين دو قطبي ايجاد كند.

نويس��نده اي��ن روزنامه ب��ا طرح اي��ن موضوع كه 
اس��تيضاح بين دولت و مجلس ب��ه يك تابو تبديل 
ش��ده اس��ت خبر دروغ يك نماينده مجلس مبني 
بر منتفي ش��دن اس��تيضاح قبلي فاطمي امين به 
خاطر در اختيار قرار دادن ۷۵ خودرو شاس��ي بلند 
به نمايندگان را به طور كامل بازنشر داده و در مقابل 
تعمدا به تكذيب آن توسط سخنگوي هيات رييسه 
مجلس و نيز نامه وزير صمت به دادستان كل كشور 
درخصوص رس��يدگي به اين خبر دروغ اش��اره اي 
نمي كند و در حقيقت چنين برداش��ت مي ش��ود 
كه گزارش��ي كه بايد روش��نگرانه باشد را به غرض 
ورزي هاي سياس��ي و طيفي آلوده اس��ت. چنين 
اقدامي البته با نام آن رسانه )تعادل( در تضاد است.

روزنامه تع��ادل در گزارش خود همچنين با تغافل، 

بازگش��ايي پرونده تفكي��ك وزارتخان��ه صمت را 
س��ناريوي جديد براي ف��رار از اس��تيضاح عنوان 
كرده اس��ت در حالي كه دولت سيزدهم از ابتداي 
روي كار آم��دن ضرورت تش��كيل وزارت بازرگاني 
را براي تنظيم بازار و قيمت ها را احس��اس كرده و 
اقدامات لازم را در اين زمينه انجام داده اس��ت ولي 
اينكه بررسي آن در مجلس به طول انجاميده است 
خارج از اختيارات قوه مجريه اس��ت. ظاهرا تعامل 
و هماهنگ��ي دولت با نمايندگان مجلس ش��وراي 
اسلامي براي نويسنده اين مطلب قابل درك نيست 
و تص��ور مي كند يا اص��رار دارد كه مانند گذش��ته 
در هم��ه موضوعات باي��د بين اين دو ق��وه تنش و 
اصطكاك وجود داشته باشد و اينكه پيشنهادات و 
مصوبات مجلس بلافاصله از طريق دولت مورد توجه 

ق��رار مي گيرد براي طيفي كه خداي ناكرده س��ود 
خود را در ايجاد دو دس��تگي و دوقطبي هاي كاذب 
دنبال مي كنند معنايي ندارد از همين روي اس��ت 
كه نويسنده اين گزارش استقبال دولت از پيشنهاد 
تش��كيل وزارت بازرگاني داخلي و تنظيم بازار را به 
عنوان سناريويي براي خارج ش��دن فاطمي امين 
از تيغ اس��تيضاح مي داند. نويسنده روزنامه تعادل 
همچنين اقدام مثبت آيت الله رييس��ي در ارزيابي 
عملك��رد وزراي و مديران دس��تگاه هاي اجرايي و 
تغيير و جابه جايي مديران ضعيف را درك نمي كند 
لذا مدعي شده اس��ت كه دولت زماني كه احساس 
مي كند موضوع اس��تيضاح وزرايش جدي اس��ت 
خودش اقدام به بركنار كردن وزير يا پذيرش استعفا 
مي كند در حالي كه دولت نش��ان داد كه در مسير 

گره گشايي از مشكلات مردم و رفع موانع پيشرفت 
كشور با هيچ كس عقد اخوت ندارد و برخلاف دوره 
گذش��ته كه وزرايي مانند وزير راه و شهرسازي كه 
زمينه افزايش افسارگسيخته قيمت مسكن را فراهم 
كرد نيز تغيير نداد و وزير مربوطه در نهايت از موضع 
طلبكارانه از دولت خارج ش��ود. ضمن اس��تقبال از 
نقدهاي راهگشا و دلسوزانه از نويسنده آن روزنامه و 
مديرمسوول محترم درخواست مي شود همچنان كه 
نام رس��انه خود را تع��ادل نهاده اند ان ش��اءالله در 
نقدهاي خود اجازه ندهند كه خداي نكرده ش��ائبه 
نگاه يك سويه، تك ساحتي و خارج از دايره انصاف 

منتشر شود. 
 روابط عمومي 
معاونت پارلماني رييس جمهور

متاسفانه اما ساز اين وزارتخانه سال هاست كه كوك 
نيس��ت و كمتر توانسته تصويري مثبت و كارآمد از 
خود به نمايش گذارد و رضايت جامعه را كسب كند. 
اش��كال عمده را هم بايد در غيبت و غلبه گفتمان 
»توس��عه صنعتي« در گفتمان اقتصادي سياسي 

نظام حكمراني دانست. 
اين مش��كل اساس��ي وقتي ب��ا ضع��ف برنامه ها و 
سكانداران ضعيف ستادي وسازماني گره مي خورد 
وضعيت بغرنج و بغرنج تر و آنچه حاصل مي ش��ود، 
اقداماتي روزم��ره و پراكنده و ارايه تصويري كاذب 
)بدون ذكر كاهش شديد فشار تحريم هاي جهاني 
بر كش��ورمان و فروش و قيمت ب��الاي نفت با روي 
كار آم��دن بايدن( بر اس��اس آمار و ارق��ام از توليد 
محصولاتي است كه كمتر مورد رضايت شهروندان 

و امكان رقابت در بازارهاي جهاني را دارند. 
دكتر عاليخاني در خاط��رات خود به نقل از پل رنو 

وزير دارايي و نخس��ت وزير فرانس��ه در دهه سي و 
چهل ميلادي مي گويد: »كس��ي كه ب��ا اقتصاد به 
صورت تئوري روبه رو نيس��ت و در عمل با آن روبرو 
مي شود، شبيه پزشك روستايي است كه مي بايست 
روي مي��ز آش��پزخانه و ب��ا كارد آش��پزخانه عمل 
جراحي اش را انجام بدهد« )اقتصاد و امنيت -۱۶۲(. 
اين اتفاقي اس��ت كه بنظر جز در دوره هاي زماني 
مح��دود )دهه چه��ل و اواي��ل دهه هش��تاد( در 
روند توس��عه اقتصادي و صنعتي كش��ورمان واقع 
شده اس��ت. سياس��ت صنعتي كه عمري به اندازه 
خ��ود صنعت دارد در كش��ورمان كمتر نس��بتي با 
افق تج��ارب جهاني و مباني علمي و كارشناس��ي 
داشته اس��ت. لذا آنچه حاكم بر فضاي اقتصادي و 
صنعتي كشور بوده الگوهاي تاريخ مصرف گذشته 
»خودكفايي« و »جايگزيني واردات« بوده اس��ت. 
الگوهايي كه منطق و ضرورت هايي همچون: ايجاد 

فضاي رقابتي و كاهش انحصارات و شبه انحصارات 
دولت��ي و خصولتي و كاهش مداخلات اختلال زاي 
دول��ت و تثبي��ت قيمت ها و تنش زداي��ي از روابط 
خارجي و مش��اركت در زنجي��ره ارزش جهاني و... 
كمتر جايي در آنها دارد. در همين قالب اس��ت كه 
در مجم��وع كمتر محصولات پيچي��ده اي صادر و 
كمتركالاهاي فناوران��ه اي وارد مي كنيم و اقتصاد 
و صنعت كش��ورمان، بر مدار اقتصادي معيشتي و 
صنعتي منبع محور و نه فناورانه و رقابتي مي چرخد 
و كي��ك اقتص��اد كوچ��ك و كوچك تر مي ش��ود. 
متاسفانه اما بجاي ش��ناخت و تحليل اين ضعف ها 
و آسيب شناسي آنها و مجموع كردن اراده سياسي 
براي رف��ع آنها در قال��ب راهبرد و سياس��ت هاي 
مشخص با مشاركت تمامي ذينفعان، شاهد انداختن 
گناه به گردن ديگران )عموما دولت هاي گذشته( و 
اقدامات نمايشي و از اين ستون به آن ستون كردن ها 

با تفكيك ها و ادغام ها هستيم. چنانكه بار ديگر در 
روزهايي كه موضوع اس��تيضاح وزير صمت مطرح 
اس��ت لايحه ايج��اد »وزارت بازرگان��ي« با قيد دو 
فوريت روانه مجلس مي شود تا هم راه نجات شايد 
وزير مربوطه باش��د و هم راه نج��ات دولت از اتهام 
بي برنامگي و فقدان سياست راهبرد مشخص. غافل 
از آنكه تاس��يس چندين باره »وزارت بازرگاني« نه 
فقط گره اي را نمي گشايد كه با تشديد ناهماهنگي 
بين سياس��ت هاي تجاري و صنعتي، گره توسعه و 
رش��د اقتصادي را كورت��ر و درگيري هاي تاريخي 
وزي��ر صنع��ت و بازرگاني را مج��ددا احيا مي كند. 
دكت��ر عاليخاني در خاطرات خ��ود در اين باره نيز 
مي گويد وقتي از جهانگير تفضلي )وزير مش��اور در 
دولت علم( پرسيدم كه چرا مرا براي وزارت اقتصاد 
انتخ��اب كرديد گف��ت: »براي اينك��ه وزير صنايع 
و وزي��ر بازرگاني با هم نمي س��اختند و آخر به اين 

نتيجه رسيديم كه اين دو وزارتخانه بايد يكي شوند 
كه بي خود حالت تضاد با هم نداشته باشند و در يك 
جهت كار بكنند و دليل دوم هم اين بود كه كسي را 
بايد انتخاب مي كرديم كه اقتصاد خوانده باشد...« 
)همان – ۱۵۲(  اس��تيضاح وزير صمت ضمن آنكه 
نشان داد روياي يكدستي قدرت روياي كاذبي است 
همچنين دو درس ديگر هم به همراه داشت، يكي 
آنكه بدون وجود راهبرد و سياست صنعتي مشخص 
علمي، رفت و آمد وزرا و تفكيك و ادغام وزارتخانه ها 
جز ايجاد هرج و مرج بيش��تر و ناب��ودي منابع بس 
ارزش��مند مادي و فكري ثمري ندارد و ديگر آنكه 
س��كاندار انجام اين امر بايد فردي داراي نگرش��ي 
راهبردي به حوزه توسعه صنعتي باشد تا بتواند اين 
گفتمان را گفتمان غالب در نظام حكمراني نمايد. 
موفقيت هاي توس��عه اي در دهه چهل و اواخر دهه 

هفتاد گواه اين ادعاهاست. 

جوابیه

ادامه از صفحه اول
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خبرروز

۱۱ فوتي و شناسايي ۲۱۹ مبتلاي جديد كرونا در كشور
بنابر اعلام وزارت بهداش��ت، ۲۱۹ مبتلا به كرونا در كشور شناسايي ش��دند و ۱۱ بيمار نيز در اين بازه زماني جان خود را به 
دليل اين بيماري از دس��ت دادند. همچنين ۱۱۸ نفر از بيماران بستري شدند. به اين ترتيب مجموع بيماران كوويد۱۹ در 
كشور به ۷ ميليون و ۶۰۸ هزار و ۶۸۷ نفر و مجموع جان باختگان اين بيماري، به ۱۴۶ هزار و ۱۰۸ رسيد. تاكنون ۷ ميليون 
و ۳۵۹ هزار و ۲۵۱ نفر از بيماران، بهبود يافته يا از بيمارستان ها ترخيص شده اند. ۵۷۴ نفر از بيماران مبتلا به كوويد۱۹ در 
بخش هاي مراقبت هاي ويژه بيمارس��تان ها تحت مراقبت قرار دارند. در حال حاضر هيچ شهرستاني در وضعيت قرمز كرونا 

نيست، ۹ شهر در وضعيت نارنجي، ۲۱۳ شهر در وضعيت زرد و ۲۲۶ شهر كشور نيز در وضعيت آبي قرار دارند.

رويخطخبر

ارايه خدمات دندانپزشكي رايگان به كودكان روستايي 
مديركل اداره سلامت دهان و دندان وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشكي گفت: هفت دندانپزشكي كه 
عمدتا ترميمي و پر كردن است براي كودكان با پوشش 
بيمه اي تامين اجتماعي، نيروهاي مسلح و بيمه سلامت 
در روستاها به صورت رايگان و در مراكز جامع سلامت 
و بخش هاي دولتي و خصوصي نيز با فرانشيز كم انجام 
مي شود. زهرا سيدمعلمي افزود: فلورايدتراپي براي گروه 
سني ۶ تا ۱۴ سال در مدارس نيز رايگان است و در سال 
تحصيلي پيشرو پوشش ۱۰۰ درصدي خواهيم داشت، 
بايد مراقبت ها و آموزش ها را تقويت كنيم و دسترسي 
فيزيكي و مالي مردم به خدمات دندانپزشكي را گسترش 
دهيم. او ادامه داد: مراكز جامع سلامت و دندانپزشكي 
۸۰ درصد نياز درماني مردم را پوشش مي دهند و كليه 
خدمات دندانپزشكي در روستاها رايگان است و مراكز 

جامع س��لامت نيز با كاهش هزينه ه��ا خدمات ارايه 
مي دهند، تعداد ديگري نيز از خدمات دندانپزشكي به 
زودي انجام مي شود. سيدمعلمي با اشاره به وجود سه 
هزار دندانپزشك طرحي در كشور، افزود: بايد خدمات 
دندانپزشكي مطلوب با پوش��ش بيمه اي بالا كاهش 
هزينه هاي پرداختي از جيب مردم گسترش يابد تا بار 

بيماري هاي ناشي از دهان و دندان كمتر شود.

آغاز ثبت نام دبيرستاني ها از تيرماه
معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش با بيان 
اينكه ثبت نام دانش آم��وزان پايه هاي هفتم و دهم در 
مدارس از تيرماه آغاز مي شود، گفت: جلسات كارگروه 
هدايت تحصيلي از هفته گذش��ته آغاز ش��ده است. 
محمدمهدي كاظمي با بيان اينكه ثبت نام ورودي دوره 
اول متوسطه اول )پايه هفتم( از تيرماه شروع خواهد شد 
اظهار كرد: ثبت نام ورودي دوره دوم متوسطه )پايه دهم( 
نيز به دليل اينكه دانش آموزان بايد در آزمون هاي مرتبط 
با هدايت تحصيلي شركت و فرم هايي را تكميل كنند، 
معمولا از دهه دوم تيرماه به بعد انجام خواهد شد. او در 
پاسخ به اينكه آيا هدايت تحصيلي از معاونت پرورشي به 
معاونت متوسطه منتقل شده است؟ گفت: بحثي ناظر 
به اين موضوع مطرح شده بود و ابلاغيه اي در اين راستا 
وجود داشت؛ اما مهم تشكيل كارگروه هدايت تحصيلي 
اس��ت. معتقديم هدايت تحصيلي كار يك معاونت به 
تنهايي نيست. معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش 
و پرورش اف��زود: هدايت تحصيلي يك ماموريت بين 

بخشي در مجموعه وزارتخانه و حتي خارج از مجموعه 
وزارتخانه است كه با استفاده از ظرفيت معاونت آموزش 
متوسطه، معاونت پرورش��ي، انجمن اولياء و مربيان، 
سازمان پژوهش و برنامه ريزي آموزشي، مركز فناوري 
و ساير بخش ها پيش مي رود. كاظمي با اشاره به اينكه 
جلسات كارگروه هدايت تحصيلي از هفته گذشته آغاز 
شده است گفت: فرايند، همان گذش��ته است و كار را 
دنبال مي كنيم. مراقب هس��تيم مش��كلاتي كه سال 
گذشته در روند اجراي هدايت تحصيلي با آنها مواجه 

بوديم در سال جاري تكرار نشود.

توليد ۲۰ هزار »سوبگ« براي تامين نياز بيماران دياليزي
مديرعامل سازمان تداركات پزشكي از توليد ۲۰ هزار 
و ۱۶۰ عدد »سوبگ« در هفته گذشته در مجموعه 
تجهيزات پزش��كي هلال احمر خب��ر داد. عليرضا 
عسكري مديرعامل سازمان تداركات پزشكي هلال 
احمر با اشاره به توليدات در حوزه تجهيزات پزشكي 
گفت: يكي از محصولاتي كه در ش��ركت تجهيزات 
پزش��كي توليد مي شود، »س��وبگ« است. ماشين 
دياليز، ابتدا بي كربنات س��ديم خش��ك موجود در 
سوبگ را با آب خالص RO به صورت آنلاين مخلوط، 
سپس با اختلاط آن با مايع كنسانتره اسيدي، محصول 
همودياليز مناسب را تهيه مي كند. او افزود: ۲۰ هزار و 
۱۶۰ عدد از اين محصول در هفته گذشته توليد شده 
است و تلاش مي شود تا محصولات مورد نياز بيماران 
دياليزي با سرعت بيشتري توليد شود. عسكري ادامه 

داد: ۴ هزار و ۵۰ گالن محلول دياليز ۵ ليتري نيز در 
همين بازه زماني توليد شده و براي تكميل اين چرخه، 
۱۱ هزار و ۴۰ عدد نيز س��وكارت ساخته شده است. 
مديرعامل س��ازمان تداركات پزشكي تصريح كرد: 
همچنين در هفته گذشته بيش از ۳۳ هزار انواع صافي 
دياليز و بيش از ۴۰ هزار س��ت دياليز نيز توليد شده 
است تا نياز بيماران خاص در اين مجموعه تأمين شود.

در نشست خبري سنديكاي صاحبان صنايع داروهاي انساني مطرح شد

هشدار درباره افزايش كمبودهاي دارويي
مشكلات تخصيص ارز به شركت هاي دارويی حل نشده است

 رييس هيات مديره سنديكاي صاحبان 
صنايع داروهاي انساني با انتقاد از مشكلات 
تخصيص ارز به ش��ركت هاي دارويي از 
بهمن  ماه س��ال گذشته، نس��بت به وقوع كمبودهاي 
دارويي در صورت تداوم اين روند هشدار داد. دكتر محمد 
عبده زاده در نشست خبري سنديكاي صاحبان صنايع 
داروهاي انساني با اشاره به مشكلات صنعت دارو، كمبود 
نقدينگي، بلاتكليفي وضعيت تخصيص ارز و افزايش 
بهاي تمام شده داروها و سخت گيري در قيمت گذاري 
داروها را از جمله اين مشكلات خواند و افزود: بايد توجه 
كرد كه سياست كلان كشور براي سال جاري، مهار تورم 
و رونق توليد است . نمي شود همه عوامل موثر بر اجزاء دارو 
مشمول قيمت گذاري نباشند و ارز آزاد باشد، اما محصول 
نهايي مشمول قيمت گذاري شود. در اين شرايط قيمت 
تمام شده شركت ها افزايش مي يابد و قيمت گذاري به اين 

صورت مي تواند منجر به كمبود شود.

    بايد صنعت دارويي كشور را سرپا نگه داريم
او ادام��ه داد: اگر بخواهيم از بيماران حمايت كنيم، راهي 
نداريم جز اينكه صنعت مان سرپا بماند تا بتواند براي كشور 
داروي با كيفيت مناسب و با قيمت مناسب توليد كند. براي 
سرپا ماندن صنعت نيز به يكسري ابزارها و نيازمندي ها نياز 
داريم كه بارها به دولت، مجلس و... اعلام شده است. هميشه 
صحبت ما درباره ارز تك نرخي، قيمت گذاري مناس��ب، 
بازسازي زيرساخت ها، توسعه صادرات و ... است. عبده زاده 
با تاكيد بر لزوم تك نرخي شدن ارزو دارو و با هشدار نسبت به 
بروز كمبودهاي دارويي در صورت عدم حمايت از صنعت، 
گفت: كمبود دارو، واردات فوريتي را به دنبال دارد. در اين 
شرايط نه سازمان غذا و دارو و نه وزارت بهداشت، فرصتي 
براي كنترل كيفي ندارد و ريس��ك آن بالا است. بدترين 
شيوه تامين، تامين فوريتي اس��ت و بهترين نوع، توليد 

داخلي و واردات رسمي است كه محصول ثبت مي شود.

    تامين دارو
فقط بر عهده وزارت بهداشت نيست

رييس هيات مديره سنديكاي صاحبان صنايع داروهاي 

انساني افزود: يكي از نگراني هاي ما در سال گذشته بحث 
تخصص به موقع ارز بود كه اعلام كرديم اين اقدام براي 
حوزه دارو و تجهيزات پزشكي ۲۴ تا ۴۸ ساعت باشد كه 
شركت ها يك ماه در صف بانك مركزي نمانند و در اين 
باره تصميم گيري شد، اما مجددا آخر سال شرايط را به 
همان بالاي يك ماه بازگرداندند. در حال حاضر شركت ها 
مشكل تخصيص ارز دارند و ثبت سفارش شان در نوبت 
است. هر كس تكليفي دارد، تامين دارو فقط با وزارت 
 بهداشت نيست، بلكه مسوول تامين ارز، تامين ريال 
و ... بايد وظايف شان را انجام دهند و بدانند كه بحث 

دارو و تجهيزات شوخي نيست.

    عدم دريافت ارز از بهمن ماه سال گذشته
عبده زاده با بيان اينكه شركت ها از بهمن  ماه سال 
گذشته تاكنون ارز دريافت نكرده اند، هشدار داد: 
پيش بيني مي كنيم در صورت ادامه اين روند در تير 
و خرداد ماه افزايش تصاعدي كمبودهاي دارويي 
را خواهيم داشت. زيرا موجودي مواد اوليه دارويي 

براي تامين دارو، كاهش يافته است.

    بودجه در نظر گرفته شده كافي نيست
در ادامه اين نشست، دكتر پيرصالحي - عضو هيات مديره 
سنديكاي صاحبان صنايع داروهاي انساني- نيز گفت: 
در تامين نقدينگي شركت ها از دو مسير اقدام مي كنيم؛ 
همه فروش شركت ها به شركت هاي پخش هستند و اين 
شركت ها دارو را در اختيار داروخانه هاي بخش خصوصي 
يا بيمارستان ها و داروخانه هاي بخش دولتي قرار مي دهند. 
همه اينها پول شان را از بيمه ها دريافت مي كنند و بودجه 
۶۹ هزار ميلياردي دارو كه براي امسال در نظر گرفته شده، 
بايد به بيمارستان ها، دانشگاه ها و بيمه ها تزريق شود تا به 
سيستم دارويي پرداخت شود كه البته اعلام كرديم اين 
بودجه كافي نيس��ت. او گفت: از آنجايي كه هم از طريق 
سازمان برنامه و بودجه پول به موقع پرداخت نمي شود و 
هم پولي كه به بخش دولتي داده مي شود، در جاي ديگري 
هزينه مي شود، امروز بيش از ۱۵ هزار ميليارد تومان طلب 
ش��ركت هاي پخش از بخش دولتي اس��ت كه ۱۰ هزار 

ميليارد تومان براي بيمارستان ها و پنج هزار ميليارد تومان 
آن براي ساير بخش دولتي است. در بخش داروخانه اي هم 
داروخانه ها ۲۴ هزار ميليارد تومان طلب از بيمه ها دارند 
كه بايد پرداخت شود. عملا اين كمبود نقدينگي فشارش 
را به صنعت وارد مي كند. در عين حال قرار بود كه تامين 
مالي و نقدينگي از طريق سيستم بانكي انجام شود كه به 
اندازه كافي انجام نشد و ۱۵ هزار ميليارد توماني كه قرار 
بود از طريق بانك ها به صورت وام در اختيار شركت هاي 

دارويي قرار گيرد، نيز محقق نشد.

    كاهش هزينه هاي دارويي
نبايد روي دوش صنعت داروسازي باشد

همچنين هاله حامدي فر- عضو هيات مديره سنديكاي 
صاحبان صنايع داروهاي انساني- ايران در اين نشست 
خبري گفت: به عنوان يك توليدكننده بخش خصوصي 
كه در ح��وزه تامين عمده داروهاي بيم��اران خاص و 
صعب العلاج كشور را برعهده دارد، اعلام مي كنم كه بحث 
هزينه دارو با قيمت آن مخلوط شده است. بايد توجه كرد 
كه هر دولتي مي تواند بر اساس سياست ها و منابعش، 
هزينه هاي دارويي را براي مردم خودش تامين كند. اين 
بحث هزينه مردم براي دارو اس��ت و ارتباطي به قيمت 
دارو ندارد. صنعت وظيفه دارد كه به موقع و با كيفيت 
استاندارد دارو را توليد كند و از طرفي بايد بنگاه اقتصادي 
را هم براي افراد ش��اغل در آن، سرپا نگه دارد. بنابراين 
دغدغه اي كه مي گوييم افزايش قيمت دارو براي مردم 
نداريم، بسيار هم خوب است و ما هم استقبال مي كنيم. 
حتي دولت مي تواند اعلام كند كه از امسال دارو را براي 
مردم راي��گان مي كند، اما اين نبايد روي دوش صنعت 

داروسازي باشد و دولت بايد اين حمايت را انجام دهد. 

    حجم عظيمي از مشكلات را
بخش خصوصي حل كرده است

اوافزود: در تمام سال هاي اخير شعار ما درباره تقويت توليد 
بوده است و در اين سال ها به اين نتيجه رسيديم كه بخش 
خصوصي مشكل مردم را مرتفع كرده است. توليد داروهاي 
دانش بنيان، عمدتا در ح��وزه داروهاي بيماران خاص و 

صعب العلاج هستند. بايد توجه كرد كه در داروي بيماران 
خاص و صعب العلاج عمدتا يك يا دو توليدكننده در كشور 
دارد و توليدكننده نمي تواند به محض زيان ده شدن دارو، 
توليد را كنار بگذارد. زيرا فاجعه انساني رخ مي دهد. در عين 
حال اين داروها هم به صورتي نيست كه اگر دچار كمبود 
ش��دند، بتوانيم به صورت فوريتي وارد كنيم و به صورت 
فوريتي هم قابل تامين نيستند. كافي است كه يكي از اين 
داروها از مسير توليد خارج شوند كه با يك معضل سلامت 
مواجه مي شويم. زيرا بيماران به صورت مزمن اين داروها 
را مصرف مي كنند. در ۱۰ س��ال گذشته خيلي وقت ها 
مي ديديم كه به دليل كمبود داروهايي مانند هموفيلي، 
تالاسمي و... جلوي داروخانه ها شلوغ مي شد، اما اكنون 
اين مشكلات را نمي بينيم؛ چراكه توليد داخلي اين داروها 
 اتفاق افتاد. بايد توجه ك��رد كه اكنون كمر توليدكننده 

دانش بنيان و خاص و صعب العلاج دارد مي شكند.

    در شرايط كنوني
صنعت دارو در حال تحليل است

حامدي فر گفت: بحث سر اين است كه صنعت دارو در 
شرايطي است كه نه تنها توان توسعه را ندارد، بلكه در حال 
تحليل است. ما دو قضيه داريم؛ يكي اينكه براي توسعه 
بازار توان داشته باشيم و دوم اينكه تسهيل كنيم. اينكه 
بگوييم صادرات و ارزآوري چيز خوبي است، كافي نيست 
و فقط هم در دس��ت صادركننده نيست. در عين حال 

بحث قيمت هم در صادرات اثرگذار است. به طوري كه در 
زمينه داروهاي بيماران خاص و صعب العلاج، كشورهاي 
همسايه ديگر صادرات رسمي از ما انجام نمي دهند. زيرا 
مي توانند دارو را با قيمت پايي��ن و به راحتي در بازار ما 
جمع كنند و به صورت قاچاق معكوس به كشورهايشان 
ببرند. ما عكس داروهايمان را از كشورهاي حوزه خليج 
فارس و ... داريم ك��ه دارند به اين صورت داروهاي ما 
را استفاده مي كنند. اگر آمار صادرات دارويي كشور را 
قبل و بعد از دو نرخي شدن ارز نگاه كنيد، صادراتي كه 
يكسال به حدود ۱۷۰ ميليون دلار هم رسيد اكنون 

به ۵۰ تا ۶۰ ميليون دلار آن هم با زحمت مي رسد. 

    توليد رانت با ارز چند نرخي
در ادامه اين نشست، دكتر نجفي عرب، عضو هيات مديره 
سنديكاي صاحبان صنايع داروهاي انساني ايران، گفت: با 
ارز چند نرخي، توليد رانت مي شود. اگر قرار باشد ارز چند 
نرخي داشته باشيم، نمي توانيم چرخ اقتصاد را بچرخانيم. 
در عين حال بحث قيمت گذاري دس��توري در كالاها 
مفهوم ندارد. در حالي كه در دارو همواره با قيمت گذاري 
دس��توري مواجه بوديم و بعد انتظ��ار داريم بازار پيش 
رود. وقتي كالايي ب��راي توليدكننده منطق اقتصادي 
نداشته باشد، مشخص است كه توليد نمي كند. بنابراين 
از بزرگ ترين مش��كلات ما بحث قيمت ارز چند نرخي 
و قيمت گذاري دستوري اس��ت. درعين حال ساختار 

سازمان غذا و دارو هم بايد اصلاح شود. زيرا اساسنامه آن 
به تصويب نرسيده و تعارض منافع در آن وجود دارد. بايد 
به سمت حل اين مشكلات رويم. بايد در كار رقابت وجود 
داشته باشد، اما اكنون رقابتي در سيستم دارو وجود ندارد.

    موجودي داروها كم است
در ادامه اين نشست دكتر علي محرابي، عضو هيات مديره 
سنديكاي صاحبان صنايع داروهاي انساني ايران، با بيان 
اينكه در حال حاضر به طور كلي موجودي مواد توليد دارو 
زير شش ماه اس��ت و در برخي موارد زير سه ماه است، 
گفت: اين موضوع آينده سختي را براي ما نشان مي دهد. 
حال در كنار اين دشواري هايي كه صنعت با آنها مواجه 
است، محدوديت قيمت را هم مي گذاريم. عدم آزادسازي 
قيمت باعث شده كه مواد توليد دارو در كشور زير شش 
ماه و در برخي موارد كمتر باش��د. همچنين موجودي 
محصولات آماده ش��ده در پخش ها با سرعت زيادي 
در حال كاهش است و تا چند ماه ديگر در شركت هاي 
پخش هم موجودي باقي نمي ماند. او با بيان اينكه اگر 
آزادسازي قيمت را در همه حوزه ها انجام دهيم و تنها 
در يك حوزه قيمت گذاري را نگه داريم، آن حوزه دچار 
مشكل مي شود، گفت: بايد قيمت گذاري عادلانه باشد 
و كميس��يون قيمت گذاري تشكيل شود و به حرف 
توليدكننده ها گوش كنند تا بتوانيم محصولات مان 

را سروقت و با برنامه ريزي تحويل دهيم.

گزارش

ادامهازصفحهاول

 استيضاح و بازار ارزي 
كه آرام نمي گيرد

 نظم و نظام بازارها در كش��ورمان به شمار مي رود. هر 
نوساني در نرخ دلار مي تواند اثرات عيني قابل توجهي در 
قيمت كالا و خدمات بگذارد. كافي است نوسانات در نرخ 
ارز به وقوع بپيوندد تا طول و عرض بازارهاي كشور به هم 
ريخته شود. اما نوسانات در نرخ دلار برآمده از مشكلاتي 
اس��ت كه تحريم ها به اقتصاد اي��ران تحميل مي كند. 
وقتي ايران در فروش نفت دچار مشكل شود و از سوي 
ديگر امكان انتقال درآمده��اي نفتي اندك هم مقدور 
نباشد، تكانه هاي نوساني در بازار ارز ايران رخ مي دهد و 
مشكل ساز مي شود. تا همين چند سال پيش دلار عمدتا 
به محرك هاي سياسي واكنش نشان مي داد يا در ايام 
خاصي همچون نوروز و... به دليل تقاضاي ارز مسافرتي، 
مردم متوجه نوسانات دلار مي شدند. با افزايش ريسك 
سياسي و افزايش تحريم ها، رفته رفته دلار مورد توجه 
بيش��تري قرار گرف��ت و از يك ارز مصرف��ي به دارايي 
س��رمايه اي تبديل ش��د. با از بين رفتن س��رمايه هاي 
اجتماعي دولت نزد مردم، دلار جاي بيشتري در سبد 
س��رمايه گذاري مردم پيدا كرد و علي رغم قاچاق اعلام 
شدنش همچنان مورد اقبال عموم مردم است.  افزايش 
پي درپي نرخ دلار بسياري از مردم را به اين نتيجه رسانده 
كه دلار هم مانند طلا قابل اطمينان است و هميشه در 
حال گران  شدن اس��ت. تورم هاي پي درپي مردم را به 
اين نتيجه رسانده كه براي حفظ ارزش پول خود بهتر 
اس��ت آن را به دلار و س��كه و... تبديل كنند. انتظارات 
تورم��ي مانند بنزين بر آتش دلار عم��ل مي كند و بُعدِ 
رواني افزايش قيمت دلار را رقم مي زند. سياست پايين 
نگه داش��تن نرخ دلار هم به علت خروج گسترده ارز از 
كشور به علت تفاوت تورم ايران و ساير كشورها شكست 
خورد و بسياري از س��رمايه ها از مملكت خارج شد. در 
واقع سركوب نرخ ارز طي سال هاي اخير نه تنها منجر 
به ثبات در بازار ارز نشده، بلكه همواره تعادل بازارها را 
دچار مشكل ساخته است. دولت ها هم ديواري كوتاه  تر 
از چاپ پول نيافتند و براي كسري بودجه به چاپ پول 
اقدام كردند كه در چند س��ال اخير تورم شديدي را به 
اقتصاد تحميل كرده است. بنابراين دلار دو بال پروازي 
دارد؛ تورم و فشارهاي سياسي. تورم در نتيجه چاپ پول 
و كسري بودجه پديدار مي شود و فشارهاي تحريمي هم 
كه پاي ثابت اقتصاد كشور در چند سال اخير بوده است. 
جزيي تر كه بنگريم كسري بودجه هم نتيجه تحريم ها 
و عدم فروش نفت و صادرات ساير كالاهاست كه ورود 
ارز را به كشور مختل كرده است و هم باعث كمبود ارز و 
فشار تقاضا براي دلار شده و هم باعث عدم توازن بودجه 
دولت به علت عدم دسترسي به دلارشده است. بنابراين 
تا تحريم ها رفع نشود يا گشايش هاي سياسي به وجود 
نيايد اوضاع دلار با نوسانات مقطعي رو به بالا است. ورود 
ارز به كشور محدود اس��ت، دولت مجبور به چاپ پول 
اس��ت. مردم هم به دليل نااطميناني از وضعيت آينده 
و نبود اعتماد به دولت )از بين رفتن سرمايه اجتماعي 
در چند سال گذش��ته( از ريال، فراري هستند.يا دلار 
و س��كه مي خرند يا در يكي- دو س��ال گذشته در بازار 
كريپتو س��رمايه گذاري كردند؛ بازاري ك��ه در پاييز و 
زمستان امسال دوباره وارد رونق خواهد شد و در غفلت 
مس��وولان منابع بس��ياري از ايرانيان را به سمت خود 

جذب خواهد كرد.

رويداد

هنوز كرونا تمام نش��ده كه بيماري ديگري با نام »روتا 
ويروس« در بين كودكان همه گير شده است. اين بيماري 
بنا به گفته متخصصان كشنده و خطرناك نيست اما اگر 
درمان هاي خودسرانه در مورد آن صورت بگيرد مي تواند 
خطرناك بوده و حتي باعث مرگ شود. اين بيماري بيشتر 

كودكان در سنين زير ۵ سال را درگير مي كند. 

    آنتي بيوتيك مي تواند بيماري را تشديد كند
معاون درمان دانشگاه علوم پزشكي ايران با بيان اينكه 
ويروس روتا و بيماري كه ايجاد مي كند خوش��بختانه 
خطرناك و كشنده نيس��ت، گفت: نكته مهم در درمان 
اين بيماري اين است كه درمان هاي خودسرانه به ويژه 
آنتي بيوتيك تراپي و درمان هاي آنتي بيوتيكي مي تواند 
بيماري را تشديد كند. علي مُشكي درباره شيوع بيماري 
روتاويروس و هش��دار درخصوص طغيان اين بيماري 
در تهران گفت: ويروس روتاويروس يكي از ش��ايع ترين 
ويروس هاي بيماري هاي گوارش��ي در اطفال اس��ت و 
معمولا اين بيماري در كودكان كمتر از ۵ سال شايع است. 
ويروس روتا و بيماري كه ايجاد مي كند، خوش��خبتانه 
كشنده نيست، اما علائم غالب مانند ساير بيماري هاي 
گوارشي اسهال و استفراغ اس��ت و افرادي كه به مراكز 

درماني مراجعه كرده اند اين علائم را دارا بودند.

    روتا ويروس اگر به موقع درمان نشود 
خطرناك است

او با بيان اينكه اين بيماري خطرناك نيست، ادامه داد: 
البته ممكن است موارد مبتلا به آن زياد باشد و با توجه به 
اينكه استفراغ و اسهال از علائم شايع اين بيماري است، 
اگر به موقع به اين كودكان رس��يدگي نش��ود، به دليل 
كمبود آبي كه اين كودكان پيدا مي كنند ممكن است در 
خطر باشند، البته اين بيماري كشنده نيست. اين بيماري 
درمان اختصاصي ندارد و درمان هايي كه براي آن استفاده 

مي شود درمان نگهدارنده است، اما اين نكته بسيار اهميت 
دارد كه در مراحل اوليه بيماري كودك، به پزشك مراجعه 
شود. معاون درمان دانشگاه علوم پزشكي ايران تصريح 
كرد: با تشخيص پزشك درمان اوليه اين بيماري كه بيشتر 
موضوع مايع درماني است آغاز شود. نكته مهم در درمان 
اين بيماري اين است كه درمان هاي خودسرانه به ويژه 
آنتي بيوتيك تراپي و درماني هاي آنتي بيوتيكي مي تواند 
بيماري را تشديد كند و خانواده بايد نسبت به اين موضوع 
در عين اينكه نياز به نگراني خاصي هم وجود ندارد آگاه 
باشند و با بروز علائم به پزشك مراجعه كرده و در صورتي 
كه اين بيماري توسط پزشك تشخيص داده شد درمان به 
موقع را شروع كرده تا در روند بهبودي بيمار تسريع شود. 
مشكي با اشاره به روش انتقال روتاويروس گفت: روش 
انتقال اين بيماري مانند ساير بيماري هاي گوارشي است 
و رعايت بهداشت و شست و شوي دست ها بسيار مهم 

است و كمك مي كند كه انتقال بيماري را كاهش دهد.

    واكسيناسيون روتين اين بيماري
در ايران نيست

او درباره واكسيناسيون اين بيماري گفت: در بسياري از 
كشورها واكسيناسيون روتين اين بيماري انجام مي شود، 
اما با توجه به هزينه هايي كه وجود دارد و ميزان سرايت 
آن، واكسيناسيون اين بيماري جزو برنامه هاي روتين 
واكسيناسيون در كشور ما نيست. البته واكسن آن موجود 
اس��ت و در دو نوبت دو و چهارماهگي به كودكان تزريق 
مي شود. معاون درمان دانشگاه علوم پزشكي ايران با 
بيان اينكه آندمي اين بيماري هر ساله در كشور ما 
اتفاق مي افتد و چيز جديدي نيست، گفت: با توجه 
به اينكه در فصل گرما ش��اهد بيماري هاي مختلف 
گوارشي هستيم و اين علائم در بيماري هاي مختلف 
ويروسي گوارشي تقريبا يكس��ان است تشخيص 
و افتراق آن هم كمي ممكن اس��ت مشكل باشد و 

ممكن اس��ت فكر كنند كه با يك بيماري گوارشي 
معمول مواجه هستند و به پزشك مراجعه نكنند و از 
همين رو پيشنهاد مي كنيم كه در صورت بروز علائم 
به ويژه اسهال شديد حتما به پزشك اطفال مراجعه 
كنند تا درمان هاي اوليه ش��روع ش��ود و كودك به 
دليل از دست دادن آب بدن با مشكل مواجه نشود. 
با شروع درمان تقريبا اطمينان داريم كه اين بيماري 

خطرناك نيست و قابل درمان است.

    آمار دقيقي از ابتلای كودكان 
در شهرستان ها نداريم

مش��كي در پاس��خ به اين س��وال كه آيا در س��اير 
استان هاي كشور آيا اين مشكل به صورت اپيدمي 
وجود دارد، گفت: هنوز آمار دقيقي از ساير استان ها 
نداريم، اما با توجه به اينكه در تهران و در بيمارستان 
حضرت علي اصغر كه يكي از بيمارستان هاي اصلي 
و تخصصي در زمينه اطفال است موارد قطعي ابتلا 
به اين ويروس ثبت شده اس��ت قطعا اين بيماري 
ممكن اس��ت در س��اير مناطق نيز وجود داش��ته 
باشد، اما باتوجه به اينكه علائم اين بيماري مشابه 
ساير بيماري هاي گوارشي اس��ت ممكن است به 
تشخيص قطعي اين بيماري نرسيده باشند، اما با 
توجه به اينكه اين بيماري درمان اختصاصي ندارد 
مهم اين است كه بيمار س��ريعا به پزشك مراجعه 
كرده و مايع درماني ش��روع شود، اما همانطور كه 
عرض كردم اين بيماري كش��ندگي ندارد و جاي 
هيچ گونه نگراني در اين زمينه وجود ندارد با توجه 
به اينكه دف��ع مايعات در اين بيماري زياد اس��ت 
بايد در اس��رع وقت كارهاي درماني توسط پزشك 
انجام شود و درمان هاي خودسرانه در خصوص آن 
انجام نشود به ويژه درمان هاي آنتي بيوتيكي بي جا 

مي تواند باعث تشديد بيماري شود.

»روتاويروس« درمان اختصاصي ندارد


